
چهارشنبه  دهم شهریور 1395  28 ذی القعده 1437   31 آگوست2016   شماره 4088  سال نوزدهم   1000 تومان

چرا »تردید« روحانی برای کاندیداتوری در سال96 تمام شد؟

پایان تردید حقوقدان پاستور

سخنگوی دولت:

سود بالای بانکی توجیهی ندارد

آتش سوزی فازهای 15 و 16 پارس جنوبی

شهردار قم خبرداد:

راه اندازی هشت پروژه 
بزرگ شهری تا پایان سال
بهره برداری از 114 پروژه شهری در قم همزمان با هفته دولت

در دیدار مدیر و اعضای شورای عالی حوزه های علمیه مطرح شد:

توصیه های هفتگانه آیت الله صافی 
به اعضای شورای عالی حوزه 

 یکی از مراجع تقلید گفت: باید متون درسی اصیل حوزوی را 
حفظ کرد و متونی که از زمان قدیم تاکنون بوده و علما و طلاب آن را 
می خواندند،  محفوظ باشد. آیت الله صافی گلپایگانی دیروز در دیدار 
مدیر و اعضای شورای عالی حوزه های علمیه  که  در بیت این مرجع 
تقلید برگزار شد، با تقدیر از ارائه گزارش و ضمن تشکّر از مدیر و 

اعضای قبلی شورا، مخصوصاً آیت الله حسینی بوشهری، بیان داشت 
نکاتی که در گزارش به آن اشاره شد، نافع و مفید و حاکی از این بود 
که آقایان همّت بلندی جهت انجام مقاصد حسنه دارند که ان شاء 
الله تحت توجهات حضرت ولیّ عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف، 

بتوانید رضای آن بزرگوار را فراهم نمایید...

همزمان با آخرین روز از هفته دولت 114 پروژه شهری در قم با حضور شهردار و استاندار قم و نماینده مردم قم در مجلس به 
بهره برداری رسید. مراسم افتتاح و بهره برداری از 114 پروژه عمرانی، خدماتی، ترافیکی و رفاهی شهرداری قم عصر روزدوشنبه 

با حضور شهردار و استاندار قم و نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در سالن رضوان شهرداری برگزار شد...
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روزنامه صبح ایران
معاون حقوقی رییس جمهور گفت: در مقطعی از کشور پیش از استقرار دولت یازدهم، 
شاهد نوعی هنجارشکنی و قانون شکنی در سطوح بالا بودیم و قوانینی بود که در مجلس 
تصویب می شد و برای مدت های مدید ابلاغ نمی شد و یا ابلاغ می شد و اجرا نمی شد 
و یا در دولت مصوبات زیادی تصویب می شد که بر خلاف قانون اساسی برای تطبیق با 

قوانین به رییس مجلس ابلاغ نمی شد.
حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری با بیان این مطلب که در دولت قبل شاهد 
هرج و مرج و نهادینه شدن قانون گریزی در کشور بودیم اظهار داشت: نتیجه این رویکرد 
به هم خوردن روابط متعارف و مقبول میان قوا بود و زمینه های فساد از دیگر سو بروز 

کرد. اساساً فساد در بستر بی قانونی شکل می گیرد لذا آقای دکتر روحانی 
از ابتدا به عنوان یک حقوقدان تأکید بر احترام به قانون و به خصوص 
احترام به جایگاه مجلس شورای اسلامی به عنوان پایگاه تولید قانون و 
متولی امر تقنین کشور داشت. معاون حقوقی رییس جمهور همچنین 
در رابطه با رویکرد این معاونت به توسعه حقوق در کشور اشاره کرد و 
افزود: ما فکر می کنیم اگر موضوع توسعه حقوقی در ابعاد مختلف 
و در سطوح گوناگون انجام شود و در قالب آموزش های حقوق به 

شهروندان، ارتقاء دانش حقوقی کارکنان دولت و  ...

معاون حقوقی رییس جمهور:

دولت قبل قانون شکن بود

صندوق های  بازنشستگی
 حیاط خلوت کسی نیستند

دکتر روحانی در مراسم اختتامیه جشنواره شهید رجایی:

نگاه ما، مالک بودن کارگر است

جای شاکی و متهم عوض شده است

مهمترین آسیب صندوق بازنشستگی عدم استقلال آن است
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باستناد مجوز هیات مدیره سازمان در نظر دارد غرفه انبار توشه واقع در 

پایانه مرکزی را از طریق مزایده واگذار نماید. 

لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت پاکت و شرایط مزایده از تاریخ 

نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز کاری به استثنای روزهای تعطیل 

از ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی 

قم، کیلومتر 3 جاده قدیم قم - تهران، سازمان پایانه های مسافربری 

شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز، جهت کسب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36644030 - 025 تماس حاصل نمایند. 

شرایط عمومی:

به شماره حساب  ریال  مبلغ 200/000  مزایده  اسناد  - جهت خرید 

700787913121 )درآمد سازمان( بانک شهر بنام سازمان پایانه های 

مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی و کارت 

شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.

- مبلغ تضمین شرکت در مزایده 15/000/000 ریال بصورت ضمانتنامه 

بانکی و یا واریز وجه نقد بحساب 700787307316 سپرده سازمان نزد 

بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم می باشد.

- در صورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند 

سپرده آنان به نفع سازمان ضبط خواهد شد.

- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از 

پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.

تلفن تماس: 36644030 - 025

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت  دوم(
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ضرورت توسعه 
تعاملات فرهنگی

 یقینا در دنیای امروز به دلیل گسترش امکانات تبلیغاتی، 
توسعه ارتباطات، تنوع سیستم های ارتباط جمعی، گسترش 
روز افزون فضاهای مجازی و شبکه های اجتماعی، تغییر 
رویکرد و باز تعریف جدی در رابطه فرستنده و گیرنده و ... 

شاهد دنیای بی مرزی در عین وجود مرزها در میان کشورها هستیم و روز به روز بر کمرنگ 
تر شدن این حدود و فاصله ها افزوده می شود و به تعبیر کاستلز عدم کنترل فراگیر دولت 

ها بر تبادلات و تعاملات بیش از پیش افزایش می یابد.
ناگفته نماند که گستردگی و ابعاد متنوع و مختلف وضعیت موجود در کنار مزیت ها و 
مصیبت ها، معایب و محاسن، فرصت ها و تهدیدها و ... نیازمند بررسی های فراوانی است 

که در عین اهمیت از موضوع این نوشتار خارج است.
بنابراین چنین فضایی بر خلاف شیوه سنتی در اقدامات سخت افزاری برای تامین منافع 
و تحمیل یا معرفی فرهنگ کشوری به کشوری و یا ملتی به ملتی دیگر، فرصتی را فراهم 
آورده در آشنایی هر چه بیشتر با فرهنگ ها و آموزه های مختلف و تحت تاثیر قرار دادن 
و یا تاثیر پذیری از آنان که در دومی در صورت دریافت پیام های منفی فرهنگی، تخریب 
کننده منافع ملی نیز محسوب می گردد. از سوی دیگر در یک تقسیم بندی گذرا و بسیار 
ساده می توان دو دسته کشورها را در کنار دیگر نمودها، در حوزه معرفی فرهنگ مورد 
ارزیابی قرار داد که البته می تواند تنوع و دسته بندی های دیگری هم داشته باشد. یکی 
کشورهای علاقه مند به تعاملات و تبادلات مثبت فرهنگی و دومی کشورهای علاقه مند 
به تحمیل فرهنگی و تحت تاثیر قرار دادن دیگر جوامع در هر شرایطی به منظور تامین 
منافع بدون در نظر گرفتن بازی برد-برد، کشورهایی که صرفا خود را طرف برنده و طرف 
دیگر را تنها تابع، پیرامون مرکز و بازنده و در تعریف سیاسی آن برد- باخت تلقی می نمایند. 
جمهوری اسلامی ایران با دارا بودن سابقه تمدنی و فرهنگی غنی در اعماق هفت هزار 
ساله تاریخ و ریشه دار بودن این سابقه در تار و پود داشته های اعتقادی، فرهنگی، دینی، 
اجتماعی و ... همواره در تلاش برای ایجاد زمینه ها و بستر های لازم به منظور تعاملات 
و تبادلات فرهنگی بوده و در جهان آشوب زده فعلی نیز در تلاش است تا ضمن معرفی 
فرهنگ غنی ایرانی و آموزه های اصیل دینی ندای صلح طلبانه و رحمانی اسلام را در برابر 
توطیه بدخواهان در معرفی چهره ای خشن از اسلام ارایه نماید. در این میان بسیاری از 
کشورهای آفریقایی در قاره سیاه علاقه مند زمینه های مناسبی برای تعاملات و تبادلات 
فرهنگی در تمامی زمینه ها محسوب می گردند و امکان این همکاری ها را برای دو طرف 
بیش از برخی کشورهای اروپایی که نگاهی سیاسی و صرفا منفعت طلبانه دارند فراهم می 
کند و هر چند تعاملات فرهنگی را باید بااین گروه نیز دنبال کنیم اما به یاد داشته باشیم که 
فرهنگ غنی کشورمان علاقه مندان فراوانی را در کشورهای آفریقایی داشته و دارد و باید 
از فرصت تحکیم روابط فرهنگی برای دستیابی به تعمیق همکاری های سیاسی و اقتصادی 
بهره برد. سفر دکتر ابراهیمی رییس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی که مجموعه 
وابسته اش مسئولیت اینگونه تعاملات و همکاری ها را بر عهده دارد فرصت مغتنمی است 
برای توسعه همکاری ها در این قاره مهم و به طور خاص تانزانیا و آفریقای جنوبی تا دیگر 
مسئولان و دست اندرکاران فرهنگی در حوزه های مختلف نیز با همکاری یکدیگر در جهت 
توسعه تعاملات فرهنگی، علمی، دانشگاهی و ... در قاره آفریقا که بی تردید علاقه مندان 

فراوانی داشته و دارد تلاش نمایند.
*دکترای علوم سیاسی )دانشگاه تهران(

همه تردیدها در باره اوباما
ناظران سیاسی مقیم مسکو می گویند لاروف در ارزیابی 
های خود از مذاکرات با کری اعتقاد دارد آقای اوباما در 
انتهای راه و درگیر با کنگره به خصوص بر سر ایران؛ ممکن 
است نتواند یک تصمیم اطمینان بخش در سوریه را تضمین 
کند. زمانی که موضوع به آقای اوباما ختم می شود ممکن 

است توافق خوبی حاصل شود، اما توافق خوب به معنای موفق بودن آن در عمل نیست. در 
ارتباط با آقای رئیس جمهور باید مردد بود و چون باید مردد بود پس ضرورتا باید ترسید و 

چون باید ترسید لازم است حتما محتاط بود.
با هیچ استاندارد تحلیلی ویا دستکاری شده ومعیوبی هم نمی توان پذیرفت طرف های 
مدافع رژیم آقای اسد اجازه خواهند داد جنگ سرنوشت ساز حلب به نفع نیروی های مقابل 
تمام شود. موضوع صرفا از جنبه نظامی آن مطرح نیست. اولا موقعیت استراتژیک حلب 
در شمال وثانیاهم قسم شدن مشترک دو طرف با شعار یا الان یا هیچوقت جنگ حلب را 
به نبردی حیثیتی تبدیل کرده. با استانداردهای روسی چیزی شبیه  نبرداستالینگراد ولی 

با مدل عربی آن در سوریه!
اما درست یا غلط؟ استراتژی هر دو طرف در جنگ فعلا بر این اصل استوار شده که 
سرنوشت آنها تنها در میدان نبرد تعیین میشود. این درحالی ست که تجربه ونتایج 5 سال 
جنگ و ویرانی سوریه و ناامن شدن کل منطقه، به غایت درست بودن چنین نگاه مات و 
مبهمی را با تردید روبرو کرده است. حداقل در عمل نهایی این رویکرد متزلزل نتوانسته کفه 

ترازوی پیروزی را به نفع یکی از طرفین سنگین کند.
بله؛ با نگاه نظامی جنگ حلب یک خط معیار برای ارزیابی توانایی نظامی طرف های 
مخاصمه تلقی می شود؛ اما دشواری های سیاسی سوریه در ابعاد بین المللی و منطقه یی 
ونهایتا خصومت داخلی که به باور من دلایل اصلی تداوم بحران تلقی می شوند، در یک 
برش خاص از تحولات، ارزش نظامی جنگ کنونی را هرچند در درجه دوم اهمیت قرار داده 
ولی متقابلا آن را هم به شدت حیثیتی و سیاسی کرده است. شاید خوشبینانه و اثباتا جنبه 
سیاسی نبرد حلب همه طرف ها را به یک جمع بندی کلی از واقعیت سوریه بکشاند، اما 
صرفا شاید ونه بیشتر! این تردید بیشتر از آنجا ناشی می شود که در ورای تحولات نظامی، 

پیچیدگی شرایط سیاسی منطقه خوش بینی های اولیه را تاحدی کمرنگ کرده است.
از موضع روسی، کاخ نیمه سرخ کرملین احساس می کند در موضعی نیست که بخواهد 
امتیاز دندان گیری به طرف مقابل بدهد، دلیلی هم برای این کار ندارد. آنهم زمانی که ساشا 
)نام مورد علاقه آقای پوتین( برای شمارش موفقیت های خود دچار کمبود وقت شده واز 
طرفی مجبور است نگاه های ترحم خواه آقای کری را تحمل کند. پاره یی دیپلمات های 
مقیم مسکو گفته اند در ملاقات با برخی مقامات روس تلویحا از آنها شنیده اند آقای پوتین 
معتقد است در شرایط کنونی توافق با آقای اوباما و پاسخ به در خواست های کری برای او 
آورده سیاسی بهتری به همراه خواهد داشت تا آنکه بخواهد موضوع را با جانشینان آتی آنها 
مطرح کند. به گفته این دیپلمات ها ویتالی ناومکین نماینده روسیه در مذاکرات سوریه که 
به رئیس جمهور بسیار نزدیک تر است تا وزیر خارجه، در تبیین دیدگاه های اینچنینی آقای 
پوتین نقش مهمی دارد. در حالی که آقای لاورف دقیقا اینگونه فکر نمی کندو خواستار 
احتیاط در هرتوافقی ست، ولی تمایل ندارد رودروی رئیس خود نیز قرار بگیرد.4 ماه پیش 
گزارش هایی مبنی بر تمایل لاروف برای کناره گیری از وزارت خارجه منتشرلکن بلافاصله 

سرو صدای آن خوابانده شد.
پاره یی از ناظران سیاسی مقیم مسکو هم می گویند آقای لاروف در ارزیابی های خود 
از مذاکرات با کری اعتقاد دارد آقای اوباما به عنوان رئیس جمهوری در انتهای راه و درگیر 
با کنگره به خصوص بر سر ایران؛ ممکن است نتواند یک تصمیم اطمینان بخش را تضمین 
کند. زمانی که موضوع به آقای اوباما ختم می شود ممکن است توافق خوبی حاصل شود، 

اما توافق خوب به معنای موفق بودن آن در عمل نیست.
در ارتباط با آقای رئیس جمهور اوباما باید همواره مردد بود و چون باید مردد بود پس 
ضرورتاباید ترسید و چون باید ترسید لازم است حتما محتاط بود. این به غیر از نفرین های 
متحدان محافظه کار عرب و ترک هاست که روزانه تحویل کاخ سفید و وزارت خارجه می 
شود. به همین دلیل فکر می کنم شاید دیدگاه لاورف به قرائن احتمالی نزدیکتر باشد، اما 
باید صبر کرد! تردید بیشتراز آنجاناشی می شود که پوتین آدم قابل پیش بینی نیست و 
احتمال اینکه از موضع لاروف به موضوع نگاه کند چندان نمی تواند دوراز انتظار باشد. با 
این تفاوت که او فرصت طلبانه درصدد گرفتن امضایی ازایالات متحده برای خرج کردن 
آن در آینده و در منگنه قرار دادن واشنگتن بدون اوباما در خاورمیانه است. ولی از آنجا 
که کنگره آینده قطعا و قوی تردر اختیار جمهوریخواهان باقی خواهد ماند )با کلینتون یا 
ترامپ، فرقی نمی کند( پس باید شاهد رویکردی متفاوت و نه الزاما آرامش بخش در بحران 
های منطقه خاورمیانه خصوصا سوریه باشیم. آقای اوباما در آخرخط، آقای پوتین در اول 
خط! آیا بازی جالب و خطرناکی پیش رو داریم؟ جالب که نه اما به غایت خطرناک آری! 
جمهوریخواهان زمانی گفته بودند بالاخره روزی نماد آقای اوباما، جان کری راروی پلکان 

کنگره کباب خواهند کرد.

حسن غفوری فرد:

برجام، فشار سنگینی را از دوش نظام برداشت
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: رییس جمهوری؛ تیم مذاکره کننده 
و آقای ظریف و همکاران وی، فشار سنگینی را از دوش نظام جمهوری اسلامی برداشتند.

حسن غفوری فرد افزود: آنها تلاش بسیاری انجام دادند و بحمدالله قراردادی با عزت و 
اقتدار انجام شد که می توانیم به آن افتخار کنیم. وی اظهار داشت: دولت در طول سه سال 
گذشته برای کار برجام نیروی بسیار زیادی گذاشت که در نهایت به فرجام رسید و مشکل 
هسته ای که سالها وجود داشت به نتیجه و نهایت خوبی انجامید. نماینده اسبق مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: رییس جمهوری وعده داده بود که تورم تک رقمی خواهد شد 

که این وعده خود را عملی کرد.
غفوری فرد با اشاره به مساله رکود نیز گفت: رییس جمهوری در این زمینه هم قول داده 
است که رکود را برطرف کند و در عین حال رشد اقتصادی را که منفی بود به بالای صفر 

رساند که این هم دستاورد بزرگی است.
غفوری فرد اضافه کرد: در مورد مسایل داخلی بخشی از مشکلات هنوز وجود دارد، 

شاید مسایل خارجی بیش از اندازه وقت دولت را گرفت.

علی مطهری:

باید به سوالات مردم پاسخ داد
نایب رییس مجلس شورای اسلامی با بیان این که از کسانی که که پدر وی را به شهادت 
رسانده اند، حمایت نمی کند، گفت: در عین حال باید به سوالات مردم درباره این موضوع 

پاسخ داد و به شعاردادن اکتفا نکرد.
علی مطهری در نشست علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر 
سید حسین نقوی حسینی نماینده مردم ورامین، در تذکر ماده 79 آیین نامه داخلی گفت: 
در اینکه منافقان جنایتکار هستند هیچ تردیدی وجود ندارد، همچنین گروه فرقان که اقدام 
به شهادت رساندن پدر اینجانب کرد شاخه ای از منافقین است. نماینده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اکبر گودرزی رهبر گروهک فرقان از دوستان نزدیک 
رجوی بود و جلسات بسیاری با هم داشتند، اظهار داشت: این مطالب و موارد بسیار روشن 
می باشد. لذا برخی از نمایندگان نباید دایه دلسوزتر از مادر شوند. مطهری تاکید کرد زمانی 
که یک سوال برای اذهان مردم پیدا می شود مسئولان باید توضیحات خود را ارائه کنند و 
ادامه داد: بنابراین طرح شعارهایی مبنی بر »جنایتکار بودن منافقان« یا »عظمت امام راحل 
)ره(« توضیح واضحات است ولی مسئولان باید پاسخ دهند که در اجرای حکم امام راحل 
)ره( در سال 67 با کمال احتیاط عمل شده است و هیچ ظلمی به کسی نشده است؟ یا 
اینکه اگر افرادی اعتراض دارند، اعلام کنند و ما بررسی کنیم. وی با توصیه به مخالفان 
تصریح کرد: »این پرونده را ببندید و شعار ندهید«، حدود 10 تا 15 نفر از مسئولان کشور 
صحبت کردند و همه این صحبت ها تنها در خصوص جنایتکار بودن منافقین بود اما این 
موارد برای همه روشن است. فرزند شهید مطهری با طرح این سوال که آیا بنده از همین 
منافقین که پدرم را به شهادت رساندند، حمایت می کنم؟ گفت: شما اگر دلسوز نظام 
هستید، این رویه که انجام داده اید درست و صحیح نیست. مطهری گفت: برای حفظ و 
استحکام نظام، این روش بسیار بهتر از اقداماتی است که برخی نمایندگان و مسئولان دارند؛ 
بنابراین گفتیم که برای پاسخگویی به سوالات مردم، مسئولان پاسخ داده و پرونده را ببندند، 

البته در این راستا وزیر دادگستری هم توضیحاتی را ارائه دادند. 

معاون اجرایی رئیس جمهوری:

درسفرهای استانی دنبال ثبت نام خودمان 
درتاریخ نرفتیم

معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: تغییر اصلی در سفرهای استانی دولت یازدهم 
به نسبت دولت های پیشین، در این است که مصوبه محور و پروژه محور نیست و به جای 
کلیدزدن پروژه های جدید یا ثبت نام خودمان در تاریخ، به رفع نیازهای واقعی مردم پرداختیم.

محمد شریعتمداری اظهار داشت: علیرغم همه خدمات انجام شده در ادوار گذشته به 
دلیل وعده های فراوان بر زمین مانده از دولتهای پیشین، زمانی که هیات دولت در استانی 
حضور پیدا می کند، با انبوهی از مطالبات بحق مردم وحتی نیازهای جدید مواجه می شود. 
مردم در این شهرها با هزاران پروژه نیمه تمام روزگار می گذرانند که عزم این دولت نیز به 

اتمام رساندن بخشی از این پروژه هاست که در زندگی آنها نقش و اثر بیشتری دارد.
وی تصریح کرد: حجم انبوه پروژه های نیمه کاره موجب شده که در گذشته به صورت 
قطره چکانی به انها تزریق منابع شود و گاهی یک اسکلت فلزی در طول 25 سال از دوران 
نوجوانی تا پیری یک فرد در یک استان، بر تارک تاریخ استان بدرخشد و مردم رنج زیادی 
از آن می برند. شریعتمداری ادامه داد: برخی به ما اعتراض داشتند و می گفتند که آیا کار 
شما به اتمام رساندن پروژه های دوران گذشته است؟ ولی برای رئیس جمهور ما مهم این 
بود که با توجه به محدودیتهای منابع کشورپروژه هایی که سالها معطل مانده بپایان برساند.

 وی افزود: لذا )رئیس جمهوری( دستور داد که ما از بین پروژه های هر استان با نظر 
مقامات محلی و ملی و نمایندگان مجلس، نظام برنامه ریزی منطقه ای با انجام یک پالایش، 
پروژه هایی را که در زندگی مردم نقش پررنگ تری داشت و منجر به افزایش کار و تلاش 
در سطح استان می شد را انتخاب کردیم و از طریق بهبود مکانیزم تخصیص که در اختیار 
رییس جمهور و دولت بود و تخصیص صد درصد و علاوه بر ان از سایر ردیفهای بودجه 
عمومی، روند کار در آنها را تسریع  بخشیدیم و بسیاری از انها را زودتر به بهره برداری 

رساندیم. 

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

سامانه موشکی اس 300 در نقاط کور کشور 
مستقر می شود

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: بر اساس برنامه های سازمان پدافند غیر عامل سامانه موشکی اس ۳00 در نقاط کور 

کشور مستقر می شود.
ابوالفضل حسن بیگی در خصوص استقرار سامانه موشکی اس ۳00 در سایت هسته ای 
فردو اظهار داشت: استقرار سامانه موشکی در نقاط مختلف بر اساس برنامه های  سازمان 
پدافند غیرعامل انجام می گیرد و تصمیم گرفته شده که این سامانه در نقاط کور کشور 
مستقر شود. نماینده مردم دامغان در مجلس دهم شورای اسلامی ادامه داد: الزامی برای 
اینکه سامانه موشکی اس ۳00  در سایت های هسته ای از جمله فردو قرار بگیرد وجود 
ندارد چرا که برد این سامانه بالا است و لازم نیست بالای سر سایت هسته ای چنین 
سامانه ای قرار گیرد. وی توضیح داد: روسیه سالها در اجرای توافقش با ایران بر سر تحویل 
سامانه اس ۳00 تاخیر داشت اما در این مدت دانشمندان ایرانی بیکار نشستند و سامانه باور 
۳7۳ را طراحی کردند تا نقص ها و کمبودهای سامانه اس ۳00 را پوشش دهند، اکنون 
با تحویل سامانه روسی و ساخت سامانه باور ۳7۳ قدرت پدافند هوایی ایران افزایش قابل 
توجهی پیدا کرد. این نمایده تاکید کرد: برای حفاظت از مرزهای هوایی، سازمان پدافند 
غیرعامل در نظر دارد سامانه های موشکی به ویژه اس ۳00 را در نقاط کور کشور مستقر 
کند تا دیگر نگرانی از لحاظ تهدید نظامی نداشته باشیم. نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه موافق آن است که سامانه موشکی 
اس ۳00 در شهر قم که حساس تر است قرار گیرد، گفت: سایت هسته ای فردو به قدری 

مجهز و مدرن است که نیازی به حفاظت از طریق استقرار سامانه موشکی در آن ندارد.

محمد هاشمی:

 فرد بازداشت شده سابقه ای در مجمع ندارد
محمد هاشمی گفت: بنده رییس دفتر رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام هستم. 
این فرد )ف. ص( در مجمع سابقه ای نداشته و اعلام روابط عمومی مجمع در این زمینه 

درست است.
وی روز سه شنبه در پاسخ به سوال این سوال که برخی سایت ها به نقل از دفتر آیت 
الله هاشمی رفسنجانی سعی در تکذیب خبر ایرنا داشته اند، گفت: کدام دفتر آیت الله 
هاشمی؟ دفتر نشر؟ دفتردانشگاه آزاد؟ از کجا این خبر را داده اند؟ وی افزود: می توانید از 
آقا یاسر یا محسن بپرسید ولی آنچیزی که روابط عمومی مجمع اعلام کرده درست است. 
وی در مجمع سابقه ای نداشته است. حالا در دفاتر دیگر ما اطلاعی نداریم. برخی سایت ها 
دو روز پیش از بازداشت ف.ص خبر دادند و او را سرشاخه امنیتی رسانه های اصلاح طلب 
و مشاور آیت الله هاشمی رفسنجانی معرفی کردند. در پی آن، یک منبع آگاه در گفت و 
گو با ایرنا اعلام کرد که این فرد هیچ حکمی در مجمع تشخیص و دفتر ایت الله هاشمی 
رفسنجانی در مجمع ندارد. روز دوشنبه سایت انتخاب اطلاعیه ای به نقل از دفتر آیت الله 
هاشمی رفسنجانی منتشر کرد که فرد بازداشت شده را مشاور آیت الله معرفی کرده بود. 

اکنون، محمد هاشمی می گوید فرد بازداشت شده سمتی و سابقه ای در مجمع ندارد.

مصباحی مقدم:

احمدی نژاد سرمایه های ملی را 
برای خودش هزینه کرد

 حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم معتقد است احتمال تایید صلاحیت محمود 
احمدی نژاد زیاد نیست.

وی با اشاره به تحرکات احمدی نژاد در عرصه سیاسی کشور گفت:  تجربه هشت 
ساله دولت آقای احمدی نژاد برای ما موفقیت آمیز نبوده است؛ البته بیشتر تجربه دولت 
دوم ایشان. از یک منظر وی بر روی آرمان امام )ره( تکیه کرد و همین تأکید هم بود که 
مورد استقبال مردم قرار گرفت. وی شروع خوبی داشت و از منظر دیگر ایشان حرکت 
فعال و پرتحرک برای ارتباط گیری با مردم استان ها و شهرستان ها و مناطق دورافتاده 
مختلف و رسیدگی به مشکلات آنها داشت که مثبت بود. عضو جامعه روحانیت مبارز که با 
تسنیم گفتگو می کرد، تصریح کرد: متاسفانه هر چه دلسوزان انقلاب به آقای احمدی نژاد 
درباره تک رویها، اقدامات شتاب زده، ناپخته و نسنجیده تذکر دادند  و هرچه گفتند که این 
اقدامات آثار کوتاه مدت و بلندمدتی دارد که ممکن است آثار کوتاه مدت آن شیرین اما در 
بلندمدت کشور را دچار مشکل خواهد کرد، گوش نداد و  برخلاف آن تذکرات عمل کرده 
و سیاست های رسمی نظام را پیاده نکرد. مصباحی مقدم افزود: آقای احمدی نژاد شکافی 
در میان مجلس و دولت به وجود آورد و مصوبات مجلس را غیرقانونی اعلام و آنچه را که 
خودش می خواست دنبال می کرد و از مجلس می خواست که به دنبال او بیاید. سرمایه های 
ملی را برای اهداف فردگرایانه خودش هزینه کرد و درآمد سرشار نفت را در این دوره 
به نوعی هزینه کرد که فواید آن برای ملت محسوس نبود. وی با اشاره به افزایش تورم در 
دولت دهم گفت: احمدی نژاد تورم را با ۳/10 درصد تحویل گرفت و در آخر با بالای ۳5 
درصد به دولت بعدی تحویل داد. ایشان کشور را با بدهی نسبتاً کم تحویل گرفت و با یک 
بدهی بسیار سنگین تحویل داد. در موضوعات سیاسی به جای آنکه از افکار نخبگان جریان 
اصولگرا استفاده کند این اقدام را انجام نداد و راهی را طی کرد که تک روی بود. این فعال 
سیاسی اصولگرا تاکید کرد: با این وجود بنده به مصلحت نمی دانم که ایشان به صحنه 
بیاید و اگر هم به میدان بیاید بعید می دانم که تأیید شود. اگر هم تأیید شود جریانات و 
شخصیت های اصولگرا بسیار بعید است که از او حمایت کنند. حتی اگر ما در انتخابات 
ریاست جمهوری رقیبی جز آقای احمدی نژاد نداشته باشیم معتقد هستم حمایت از ایشان 

به مصلحت نیست.

سرمقاله

معاون حقوقی رییس جمهور گفت: 
در مقطعی از کشور پیش از استقرار دولت 
یازدهم، شاهد نوعی هنجارشکنی و قانون 
شکنی در سطوح بالا بودیم و قوانینی بود 
که در مجلس تصویب می شد و برای مدت 
های مدید ابلاغ نمی شد و یا ابلاغ می 
شد و اجرا نمی شد و یا در دولت مصوبات 
زیادی تصویب می شد که بر خلاف قانون 
اساسی برای تطبیق با قوانین به رییس 

مجلس ابلاغ نمی شد.
مجید  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
انصاری با بیان این مطلب که در دولت قبل 
شاهد هرج و مرج و نهادینه شدن قانون 
گریزی در کشور بودیم اظهار داشت: نتیجه 
این رویکرد به هم خوردن روابط متعارف 
و مقبول میان قوا بود و زمینه های فساد 
از دیگر سو بروز کرد. اساساً فساد در بستر 
بی قانونی شکل می گیرد لذا آقای دکتر 

روحانی از ابتدا به عنوان یک حقوقدان تأکید بر احترام به 
قانون و به خصوص احترام به جایگاه مجلس شورای اسلامی 
به عنوان پایگاه تولید قانون و متولی امر تقنین کشور داشت.

اجرای قانون اساسی را پایش می کنیم
معاون حقوقی رییس جمهور همچنین در رابطه با رویکرد 
این معاونت به توسعه حقوق در کشور اشاره کرد و افزود: ما 
فکر می کنیم اگر موضوع توسعه حقوقی در ابعاد مختلف و در 
سطوح گوناگون انجام شود و در قالب آموزش های حقوق به 
شهروندان، ارتقاء دانش حقوقی کارکنان دولت و ایجاد ارتباط 
وثیق میان معاونت حقوقی ریاست جمهوری و حقوقدانان 
برجسته، اساتید، مراکز دانشگاهی، حوزه های علمیه، کانون 
وکلای دادگستری، کارشناسان دادگستری و جامعه بزرگ 
حقوقی کشور و نیز همکاری تنگاتنگ با مراکز حقوقی دو 
قوه دیگر که مراکز بسیار خوب و ارزشمندی در قوه قضاییه 
و مجلس شورای اسلامی )معاونت تقنینی مجلس و مرکز 
پژوهش های مجلس( وجود دارد. تعامل مناسبی با این 
نهادها داریم که این تعامل می تواند در عرصه های مختلف 
از جمله تهیه لوایح قانونی مناسب و تنقیح و اصلاح قوانین 
و مقررات کشور و در نهایت روان سازی جریان اجرای قانون 

در کشور کمک کند.

کدگذاری ده ها هزار قانون
انصاری با ارائه آمار 10 هزار عنوان قانون در کشور اظهار 
کرد: هر عنوان قانونی بعضاً هزار ماده قانونی دارد که موجب 
شده است، مجریان، ناظران و مردم دچار نوعی سردرگمی 
در استفاده از قوانین شوند و خوشبختانه مجلس هم در این 
رابطه اقدام کرده و اخیراً جلسه ای در این رابطه داشتیم و بنا 
داریم به سرعت با همکاری معاونت تقنینی و مرکز پژوهش 
های مجلس و معاونت های حقوقی وزارتخانه ها به سرعت 
قوانین مزاحم، معارض و زائد شناسایی شوند و طی لوایح 

تنقیحی که به مجلس ارسال می کنیم، قوانین را اصلاح 
کنیم. وی تأکید کرد: دوره بسیاری از قوانین گذشته و باید 
یکجا لغو شوند. همچنین نیاز است کدگذاری های فنی و 
علمی را بر اساس آخرین روش های علمی دنیا، اعمال کنیم 
و اگر بتوانیم حدود 400 کد و عنوان در قوانین داشته باشیم 
و قوانین کشور را شناسایی کرده و در زیر مجموعه هر یک 
از این کدها قرار دهیم، آموزش و اجرای قوانین بسیار راحت 
تر خواهد بود که این موضوع به جدیت در معاونت حقوقی 

رییس جمهور در حال پیگیری است.

حذف امضای طلایی در دولت تدبیر و امید
انصاری بیان کرد: برخی از فسادها ناشی از تبعیض های 
قانونی است مانند آنکه در مورد فیش های حقوقی چنین 
مواردی وجود داشت و بسیاری از این پرداخت های نامتعارف 
طبق ضوابط قانونی و یا مقررات حاکم بوده که در مواردی هم 
از این مقررات سوءاستفاده نامتعارف شده است و شناسایی و 
اصلاح این مقررات از جمله کارهایی است که در حال انجام 
آن هستیم. وی در ادامه خاطرنشان کرد: دولت کاری ریشه 
ای و اساسی را از ابتدای تصدی گری خود در مبارزه با فساد 
شروع کرد و به عنوان یک فرد مطلع از اقدامات ستاد مبارزه 
با مفاسد و معاون اول رییس جمهور آگاهی دارم که اقدامات 
خوبی در زمینه روان سازی و اصلاح روش ها در نظام مالیاتی، 
نظام گمرکی و حذف قوانین زائد انجام شده و به خصوص 
مجوزهای غیرضروری که طی سالها با امضای طلایی برخی 
اشخاص صادر می شد و از گلوگاه های فساد بود لغو شده 
است. ما باید قوانین را به سمتی ببریم که امضای طلایی در 
کار نباشد و مراجعه فرد به فرد حذف شود همانطور که در 
نظام مالیاتی این روش اجرایی شده و در حال تکمیل است.

خشکاندن ریشه مفاسد 10 هزار میلیاردی
معاون حقوقی رییس جمهور در موضوع اصلاح روش 
های اخذ مالیات و کاهش فساد احتمالی در این حوزه 

که از اقدامات دولت تدبیر و امید است، 
و  مؤدی  مستقیم  رابطه  حذف  گفت: 
ممیز مالیاتی و حذف ارتباط وارد کننده 
کالا با کارشناس گمرک از جمله اقدامات 
مثبت است و در سایر زمینه ها همچون 
قوانین ثبتی و قوانین شهری هر جایی 
بینی کرده که  را پیش  که مجوزهایی 
زائد است، حذف خواهیم کرد و در سایر 
موارد بر حسب ضرورت باید با بهره گیری 
از دولت الکترونیک و توسعه آن، مراجعه 
فرد به فرد را از بین ببریم و با اجرایی 
کردن قانون دسترسی آزاد به اطلاعات، 
انصاری  بخشکانیم.  را  فساد  بسترهای 
نظارت بر عملکرد بانک ها را از دیگر موارد 
مهم مبارزه با فساد دانست و تصریح کرد: 
با تقویت نظارت بانک مرکزی بر بانک ها 
و اصلاح قوانین بانکی و دیگر حوزه های 
قانونی باید کاری کنیم که در کشور فساد 
شکل نگیرد چرا که مبارزه با مفسدین بعد از تحقق فساد، کار 
سخت و زمان بری است و تبدیل به پرونده های قضایی می 
شود و انبوه این پرونده ها موجب اطاله دادرسی می شود و 
در نهایت مفسدین فرصت پیدا می کنند که به فساد خود 
ادامه دهند و در این رابطه آسیب شناسی جدی در این دولت 
انجام دادیم. وی شناسایی بسترهای ایجاد فسادهای 10 هزار 
میلیاردی از سوی دولت را از جمله اقدامات مهم انجام شده 
برشمرد و افزود: با خشک کردن فسادهای عظیم به یاری 

خدا شاهد چنین ارقام مفسدانه ای نباشیم.

از توهین کنندگان به رییس جمهور شکایت کردیم
معاون حقوقی رییس جمهور درباره توهین به رییس 
جمهور و دولت در رسانه ها و اقدامات احتمالی بیان کرد: 
هنجارشکنی، اهانت و توهین به مقامات جرم آشکار و خلاف 
قانون است و قانون مجازات اسلامی برای مرتکبین این جرم، 
مجازات تعیین کرده و دادستان ها موظف هستند با جرم 
آشکار برخورد کنند و در عین حال با معاونت های حقوقی 
سایر دستگاه ها در دفاع از حقوق عمومی هیچ مسامحه ای 
نداریم و برای طرح دعوا نسبت به آنچه احیاناً اهانت شده و 
حق کشی می شود را در محاکم دادگستری طرح شکایت 
می کنیم و در این رابطه ملاقات هایی با قوه قضاییه داشتم و 
در نظر داریم تعامل حداکثری با قوه قضاییه داشته باشیم تا 

به این پرونده ها رسیدگی سریع شود.
وی افزود: خوشبختانه در قوه قضاییه نیز این عزم و اراده 
وجود دارد و تأکید رییس جمهور همواره بر این بوده که از 
طرح دعوا خودداری شود و با گذشت برخورد شود و در 
بسیاری از موارد از شکایت صرف نظر شده است. پیگیری و 
اقدام برای جلوگیری از هرج و مرج و آشفته کردن آرامش و 
فضای عمومی کشور یک امر ضروری است که اقدام کردیم 
و نسبت به موارد اخیر هم طرح شکایت از توهین کنندگان 

داشته ایم.

معاون حقوقی رییس جمهور:

دولت قبل قانون شکن بود
اخبــار

اینکه  بیان  با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر   
خوشبختانه امروز صندوق های بازنشستگی حیاط خلوت 
کسی نیستند، تصریح کرد: بنده تا جایی که توانسته ام از 
اختیارات قانونی خود به نفع صندوق ها صرف نظر کرده ام تا 

استقلال عمل داشته باشند.
علی ربیعی در نشست علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی، در پاسخ به سوال نادر قاضی پور نماینده مردم 
ارومیه، درخصوص شاخصه های صندوق های وزارت رفاه 
گفت: اولین شاخصه حفظ استقلال صندوق هاست که 
باید درخصوص آنها انجام شود. همچنین شاخص دوم 
درباره جریان سالم و مبارزه با فساد است که به اعتقاد 
من مدیریت لازم به کار گرفته شده است. وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی شاخصه سوم را کارآمدی صندوق ها و 
استفاده از سرمایه های موجود عنوان کرد و کارآمدی آن را 
مثبت دانست و افزود: امروز شاخص چهارم از سوی آقای 
قاضی پور مورد سوال واقع شده که درخصوص صندوق های 
بازنشستگی است که در این خصوص نیز باید مقایسه ای 
بین این صندوق با سایر صندوق ها صورت گیرد.  این عضو 
کابینه دولت یازدهم تصریح کرد: حتی اگر صندوق  های 
بازنشستگی را با صندوق های بخش خصوصی مقایسه 
کنیم، می بینیم که موفقیت داشته ایم. البته این قضاوت باید 
در شرایط اقتصادی فعلی کشور صورت گیرد که آیا شاکله 
کشور آمادگی رونق داشته یا خیر. وی در ادامه مهمترین 
آسیب صندوق بازنشستگی را عدم استقلال آن دانست 
و گفت: به جز زمانی که آقای مصری تصدی صندوق را 
برعهده داشتند، کار صندوق ها بسیار دشوار می گذشت چرا 

که استقلالی از خود نداشتند. از این رو باید بدانیم حفظ 
استقلال صندوق ها بسیار دشوار است. لذا از این رو شاخص 
استقلال صندوق ها را برتر می دانیم چرا که آنها امروز حیاط 
خلوت کسی نیستند و بنده نیز تا جایی که توانسته ام از 
اختیارات قانونی خود به نفع استقلال صندوق ها صرف نظر 
کرده ام.ربیعی در ادامه با اشاره به ابلاغ منشور اخلاقی 
صندوق ها اظهار داشت: زمانی که حقوق نامتعارف برخی 
مدیران مطرح است، در بخش شرکت  ها و هیات های 
مدیره صندوق ها هیچ گزارشی مبنی بر این تخلف نبوده؛ بجز 
بانک رفاه که از نظام بانکی تبعیت می کند. لذا صندوق فولاد 
و عشایر و روستاییان نیز در این مسئله نبوده اند. وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: ما کارگران را همان کارفرمایان 
می دانیم و با این نگاه به صاحبان سهام خود می نگریم، لذا باید 
نمره موفقی در این شاخص داشته باشیم. چرا که بنا و اساس 
صندوق ها سلامت آنها بوده و تا جایی که ممکن بود، نسبت 
به انتصاب مدیران لایق اقدام کردیم. وی تصریح کرد: در 
وزارتخانه ای به وسعت وزارت رفاه ممکن است مدیری هم 
به درستی انتصاب نشود، اما به محض اطلاع آن را پیگیری 
و جایگزین کرده ایم لذا نظام انتصابات در این وزارتخانه 

براساس شایسته سالاری بوده است.
نگاه ما، مالک بودن کارگر است

بنگاه داری وزارتخانه  فعالیت های  ربیعی درخصوص 
تحت امرش گفت: سیاست های انقباضی و انبساطی در 
این خصوص نوشته شده است و ما به دنبال تامین بهترین 
شرایط برای کارگران هستیم، اما فشارهای منطقه ای داریم 
به طوری که با وجود عدم بستر اقتصادی مناسب که 

برای خصوصی سازی لازم است، اصرار به این کار وجود 
دارد که تامین شرایط آن سخت است. وی افزود: صندوق 
بازنشستگی باید چرخش داشته باشد و ما نمی توانیم طرح 
تکمیلی بجنورد را انجام ندهیم، چرا که نیاز به سودآوری آن 
داریم. همچنین معتقدیم ممکن است تخلفاتی درخصوص 
حقوق های نجومی صورت گرفته باشد اما اساس ما بر آن 
نبوده، چنانچه در شستا بررسی شد، افراد و مدیران ما بسیار 
زحمتکش هستند و با دیدن دریافتی آنها متوجه می شوید 
رقم خاصی نبوده است. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در ادامه مالک را کارگر دانست و گفت: کسی که در این 

مجموعه کار می کند باید ایثار داشته باشد.
جای شاکی و متهم عوض شده است

ربیعی درخصوص عدم اجرای نتیجه تحقیق و تفحص 
گفت: در این خصوص از رئیس سازمان تامین اجتماعی 
شکایت شده و برای من پرونده قضایی هم تشکیل شده 
است، لذا معلوم است این کار در حال پیگیری است. حتی 
جای شاکی هم عوض شده و بنده به عنوان متهم پاسخگو 
بوده ام.این عضو کابینه دولت یازدهم در پایان به نیروهای 
مازاد برخی از شرکت های صنعتی اشاره کرد و گفت: 
در حال حاضر صنعت فولاد 7 هزار، دخانیات ۳ هزار و 
ذغالسنگ کرمان نیز ۳ هزار نیروی مازاد دارند که بنده باید 
هم آنها را حفظ کنم و هم حق و حقوقشان را مطالبه کنم. 
از سوی دیگر برای اجرای طرح تحول سلامت و عدم مواجه 
شدن آن با شکست، ناچار شدم برای پرداخت بدهکاری 
بیمه تامین اجتماعی 7 هزار میلیارد تومان از شرکت تامین 

اجتماعی بدهم که همین باعث سختی کار بیشتر ما شد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

صندوق  های بازنشستگی حیاط خلوت کسی نیستند

 سخنگوی دولت درباره نرخ سود بانکی 
گفت: این نرخ از 20 درصد به 18 درصد 
کاهش یافت اما کافی نیست. چرا که تورم 
یک رقمی شده و کاهنده است بنابراین دیگر 
بانکی بالا وجود  توجیهی برای نرخ سود 

ندارد.
در  شنبه  سه  روز  نوبخت  محمدباقر 
نشست خبری به پرسش های خبرنگاران 
پاسخ داد که زمان اجرایی شدن نرخ جدید 
تسهیلات مسکن برای مسکن اولی ها یکی 
از آن ها بود. وی در ادامه این نشست خبری 
در پاسخ به سوالی درباره لغو کنسرت ها 
اظهار داشت: راه آن این است که همه ما 
به قوانین جمهوری اسلامی ایران احترام 
بگذاریم و رعایت کنیم. عضو دولت یازدهم 
اضافه کرد: هنگامی که قانون بری انجام یک 

کنسرت ساز وکار تعیین کرده و مراحل 
قانونی انجام می شود، در برابر این قانون، 
یک تشخیص ارائه نشود. سخنگوی دولت 
با تاکید بر اینکه قوانین ما هم عرفی و هم 
مقدس  داشت: شرع  اظهار  است،  شرعی 
در قوانین ما لحاظ شده است به طوری 
که مجتهدین، عدم رعایت قوانین را مشابه 
عدم رعایت مسائل شرعی ارزیابی می کنند. 
نوبخت گفت: دولت که مجری قانون است 
باید با قدرت و قوت به قانون عمل کند و 
انتظارمان این است که دیگران هم به قانون 
احترام بگذارند. وی تصریح کرد: اگر قانون 
نقصی دارد و در این مجوزها مرجع دیگری 
هم باید نظر دهد، قانون را اصلاح کنیم، 
خودمان نظرمان را اعمال نکنیم. سخنگوی 
دولت همچنین در پاسخ به سوالی درباره 

نرخ سود بانکی گفت: این نرخ از 20 درصد 
به 18 درصد کاهش یافت اما کافی نیست. 
چرا که تورم یک رقمی شده و کاهنده است 
بنابراین دیگر توجیهی برای نرخ سود بانکی 
بالا وجود نداردنوبخت ادامه داد: واقعیت این 
است که از طریق ابلاغ، این کار حل نمی 
شود بلکه باید شرایطی ایجاد کنیم که خود 

به خود این نرخ کاهش یابد. 
وی با اشاره به اینکه مطالبات و معوقات 
بانکی باید پس گرفته شود، اظهار داشت: 
باشد که  این  باید  از کارهای دولت  یکی 
مطالبات خود را باز گرداند و از سوی دیگر 
رییس  دهد.  افزایش  را  ها  بانک  سرمایه 
در  کرد:  تصریح  بودجه  و  برنامه  سازمان 
همین راستا دولت لایحه ای بعنوان اصلاح 
قانون بودجه و در واقع الحاق تبصره ۳5 و 

۳6 به قانون بودجه فعلی به مجلس ارائه 
کرد که روز گذشته نیز مورد تایید شورای 
نگهبان قرار گرفت. نوبخت در توضیح تبصره 
۳5 گفت: طبق این تبصره، دولت 40 هزار 
میلیارد تومان بدهی خود را به نظام بانکی 
باید تادیه کند و مجلس حتی مشخص کرد 
که دولت به کدام بانک ها بپردازد. وی اقدام 
دیگر دولت را افزایش سرمایه بانک ها ذکر 
و اضافه کرد: حداقل 5 هزار میلیارد تومان 
سرمایه بانک های دولتی از سوی دولت باید 

افزایش یابد. 
نوبخت در مورد تبصره ۳6 نیز گفت: 
تا  اسلامی  اوراق  و  اسناد  از طریق  دولت 
سقف 10 هزار میلیارد تومان پول جذب و 
سرمایه گذاری می کند تا چرخ اقتصاد به 

حرکت در آید.

سخنگوی دولت:

سود بالای بانکی توجیهی ندارد

نایب رییس مجلس با بیان اینکه نمی شود در مقابل 
قانون ایستاد و اسم این رفتار را ولایت مداری و مسلمانی 
گذاشت، تصریح کرد: قانون شکنی هرج ومرج به دنبال دارد 
و تنش هایی که بر اثر آن ایجاد می شود، به ضرر دین، باورها 

و ممکلت است.
مسعود پزشکیان در گفت وگو با خانه ملت با بیان اینکه 
رفتار سلیقه ای در برابر قانون از طرف هر فردی خلاف قانون 
است و افراد در هر جایگاهی که باشند حق موضع گیری در 
مقابل قانون را ندارند، گفت: مخالفان قانون فعلی در رابطه با 
مکان های برگزاری موسیقی باید مخالفت خود را در قالب 
قانون دنبال کنند؛ درواقع اگر حرفی دارند ابتدا به قانون تبدیل 
کرده و سپس آن را دنبال کنند. نماینده مردم تبریز، آذرشهر 
و اسکو در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اینکه برخی از 
طرف خود می گویند؛ نباید در حریم امام رضا )ع( کنسرت 
برگزار شود، باید حرف  خود را در قالب قانون بیاورند تا قدرت 
اجرایی شدن پیدا کند، نه آنکه در مقابل قانون بایستند و اسم 
رفتار خود را ولایت مداری، اسلام گرایی و مسلمانی بگذارند؛ 
چراکه این رفتار خلاف بیان صریح حضرت امام )ره(، مقام 

معظم رهبری و مدیریت ساده یک جامعه است.
نمی شود ممکلت را »خان« گونه اداره کرد

وی ادامه داد: اگر برگزاری کنسرت در جوار حرم امام رضا 
)ع( خلاف شرع و دین بود، شورای نگهبان که مسئولیت 

تطبیق قوانین مصوب با دین و شرع و قانون اساسی را دارد، 
با آن مخالفت می کرد؛ لذا نمی شود ممکلت را »خان خانی« 
کرد و هر کس، »خان« گونه قوانین را اجرا کند یا نکند زیرا 
در این صورت دیگر سنگ بر روی سنگ بند نخواهد شد و 
حضرت امام )ره( صراحتا گفته اند؛ کسی که در مقابل قانون 
بایستد، در مقابل اسلام ایستاده و نتیجه این رفتار خودسرانه، 

دریافت و بازخورد عکس از جامعه است.
نایب رییس مجلس تاکید کرد: اگر قرار است برنامه های 
موسیقی در کشور  وجود داشته باشد باید از یک چارچوب 
قانونی تبعیت کند و هیچکس هم نباید به این چارچوب 
قانونی مداخله کند، اما اگر قرار است وجود نداشته باشد پس 
کلا آن را جمع کنند و حتی از صدا وسیما نیز پخش نشود! 
عضو هیأت رییسه مجلس گفت: قوانین فعلی از فیلترهای 
بسیاری گذشته  و ایده  آل های ذهنی ما نیز نیستند، لذا باید 
رعایت شود و خود آقایان، قوانینی را که این همه از فیلتر 

گذشته، زیر پا نگذارند. 
مخالفان قانون به جز برهم زدن نظم کشور 

چیز دیگری به دست نمی آورند
وی قانون شکنی را ضدعقل، اخلاق و جامعه  متمدن 
خواند و گفت: قانون شکنی هرج و مرج به دنبال دارد و 
تنش هایی که بر اثر آن ایجاد می شود، به ضرر دین، باورها 
و ممکلت است و مخالفان قانون بجز برهم زدن نظم کشور 

چیز دیگری به دست نمی آورند. وی به نقل از حضرت 
امام خمینی گفت: »همه جا محضر خداست«؛ لذا مگر 
می شود در محضر خدا خلاف کرد اما در حریم امام رضا 
)ع(، خیر؟! اگر کاری مخالف خواست خدا است، نباید در 
هیچ جای مملکت انجام شود. حضرت امام )ره( همچنین 
معتقد بود خلاف قانون عمل کردن یعنی دیکتاتوری؛ لذا 
نمی شود هر وقت دلمان خواست از امام خرج کنیم و هر 
زمان نخواستیم مقابل آن بایستیم. پزشکیان با بیان اینکه 
به یقین درست نیست هر گروهی تصور این را داشته باشد 
که حق با آن هاست، گفت: قرآن می فرماید؛ »کلُّ حزب بَما 
لَدَیهِمْ فَرِحُونَ«؛ )هر گروه به آنچه نزد خود دارند خوشحالند( 
و از دیگران بیزار، درواقع هر کس می گوید؛ حق با من است. 
وی با بیان اینکه تشخیص موسیقی بد یا خوب را باید به 
کارشناس سپرد، افزود: حتی اگر قانون در رابطه با موسیقی 
ناقص باشد، کسی حق قانون شکنی ندارد چراکه آنچه که 
در حرم امام رضا )ع( باعنوان »نقاره« نواخته می شود، نیز 
نوعی موسیقی است. نایب رییس مجلس با بیان اینکه باید راه 
درست را جلوی پای مردم گذاشت چراکه رفتار سلبی صرف 
مشکلی را حل نمی کند، گفت: تقابل دیدگاه های سیاسی 
مخالفان برگزاری کنسرت با دولت فعلی نیز می تواند یکی از 
علل رفتارهایی باشد که آنها در پیش گرفته اند؛ با این وجود 

حق ممانعت از اجرای قانون را ندارند.

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی :

فقط دیکتاتورها خلاف قانون عمل می کنند

یادداشت

حسین دیوسالار*

متین  مسلم

خبـــر



3 اقتصادی
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بانکداری اسلامی
 پیش نیاز تحقق عدالت اجتماعی 

بانک ها به عنوان نهادهای میانجی میان سپرده گذاران و فعالان اقتصادی نقش مهمی 
در پویایی اقتصاد دارند. لزوم سلامت این قلب تپنده اقتصاد برای توسعه کشور موجب شد 
که محققان امور دینی برای پیشرفت کشور در کنار برقراری عدالت اجتماعی، آموزه های 
اسلام را در این نهاد اقتصادی بگنجانند و زمینه های ایجاد بانکداری بدون ربا را فراهم سازند. 
بانکداری در ایران قدمت دیرینه ای دارد، ایرانیان در مادان)هگمتانه( پایتخت ایران باستان 
همزمان با داد و ستدهای مربوط به بازرگانی، برای آسان سازی روند تجارت نهادهای بانکداری 
پیشرفته ای را ایجاد کردند که این نهادها با گذشت زمان تکامل یافتند و بانک های کنونی را 
به وجود آوردند. پیش از انقلاب اسلامی بانکداری ایران مبتنی بر نظام بانکداری غرب بود اما 
پس از شکل گیری جمهوری اسلامی کارشناسان و محققان امور دینی بر آن شدند تا نظام 
بانکداری برگرفته از تعالیم اسلامی را در کشور حکمفرما کنند. شورای انقلاب قانون بانکداری 
اسلامی را در 17 خرداد 1۳58 هجری خورشیدی ملی اعلام کرد و در هشتم شهریور 1۳62 
خورشیدی، قانون عملیات بانکی بدون ربا در 27 ماده و چهار تبصره با هدف حاکم شدن 
احکام اسلامی بر نظام اقتصادی در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید. این قانون دو روز 
پس از تصویب در مجلس به وسیله شورای نگهبان و هیات وزیران و شورای پول و اعتبار نیز 
تایید شد. به این ترتیب از یکم فروردین 1۳6۳ هجری خورشیدی، تمامی بانک های کشور 
موظف شدند تا قانون بانکداری بدون ربا را اجرا کنند. 10 شهریور سالروز تایید قانون عملیات 
بانکی بدون ربا در تقویم رسمی به عنوان روز بانکداری اسلامی نامگذاری شد تا همگان به 
اهمیت این امر در نظام جمهوری اسلامی ایران پی ببرند. مشارکت مدنی، فروش اقساطی، 
سلف، اجاره به شرط تملیک، قرض الحسنه و جعاله به فعالیت های بانکداری اسلامی می 
پردازند. این نوع از بانکداری مبتنی بر قواعد، قوانین و دستورهای صادر شده از اسلام است. 
بحث بهره در این نوع از بانکداری موضوع غیر عقلانی نیست به دلیل اینکه بانکداری اسلامی 
نیز برای اجرا باید مبتنی بر نظام بهره فعالیت کند در غیر اینصورت مردم جامعه برای سرمایه 
گذاری در بانک ها رغبت نمی کنند. وجه تمایز بانکداری اسلامی و بانکداری بر پایه ربا، تفاوت 
میان بهره و ربا محسوب می شود. ربا یعنی مبلغی که بدون فعالیت اقتصادی و استفاده از 
آن در جهت تولید با افزایش ارزش روبه رو شود. ربا در اقتصاد اسلامی حرام است اما این 
به معنای این نیست که بانکداری غرب بر پایه ربا بنا نهاده شده است. در غرب نیز با کاری 
که روی پول و سپرده های مردم انجام می شود سودی ناشی از فعالیت اقتصادی و تولیدی 
به وجود می آید. پس از مشخص شدن سود به دست آمده، قسمتی از آن را به پس انداز 
کنندگان ارایه می کنند که این اقدام غرب با مبانی و مولفه های بانکداری اسلامی ایران به 
طور کامل همخوانی دارد. برخی تصور می کنند که تفاوت بانکداری اسلامی و غربی این 
است که در بانکداری غربی ربا مجاز دانسته شده در صورتی که این باور اشتباه است زیرا در 
بانکداری غربی نیز اگر سپرده گذاران پولی در بانک قرار دهند به این مبالغ بدون اینکه از 
آنها در بخش اقتصاد استفاده شود و سودآوری داشته باشد؛ هیچ بهره ای تعلق نمی گیرد. از 
نظر عقلانی نیز اگر بانک ها بدون بهره وری اقدام به سوددهی به مردم کنند ورشکست می 
شوند.بانکداری اسلامی همواره با هدف تأمین منافع عمومی جامعه و گسترش فرهنگ قرض 
الحسنه و جذب اندوخته ها و وجوه بدون استفاده و سرگردان به طرف تولید، اشتغال و رشد 
اقتصادی سالم حرکت می کند و این همان هدف غایی آن است. بانکداری اسلامی بهترین 
نوع شیوه پولی و مالی محسوب می شود که تلاش می کند با نگاه و رویکرد اسلامی به فعالیت 
اقتصادی پرداخته و هرگونه فعالیتی را بر پایه حقوق اسلامی موردتوجه قرار دهد که بسیار 
اهمیت دارد. فعالیت عمده بانکداری اسلامی توجه به سالم سازی اقتصاد، توزیع مناسب ثروت 
و ایجاد زمینه های لازم برای شکوفایی اقتصادی و کمک به گسترش عدالت و رفع فقر و 
هرگونه تبعیض است. بانکداری اسلامی موجب برقراری نظام مالی و پولی سالم، پویا و عدالت 
محور شده و زمینه را برای ظهور فعالیت های غیرمنطقی در حوزه اقتصاد تنگ تر کرده و 
درنهایت به شفاف سازی فعالیت های اقتصادی جامعه منجر می شود. انکداری اسلامی در 
حقیقت بر مبنای بانکداری علمی است و هیچ منافاتی با آن ندارد. طرز تفکر دیگر تفاوت در 
مالیات ها است که برخی بر این باورند مالیات های اسلامی با نوع غربی آن تفاوت دارد که در 
این زمینه باید گفت این تفاوت ها در برخی از موارد یافت می شود و این گونه نیست که همه 
اجزای بانکداری اسلامی با بانکداری غربی متفاوت باشد. بانکداری غربی تنها در مواردی برای 
همخوانی با قوانین اسلام اصلاح شده است. مسوولان در حکومت اسلامی موظف هستند که 
از فقیران حمایت لازم را به عمل آورند و برخلاف دولت های غربی که دست کم در دین و 
شیوه عملکرد و رفتارشان تعهدی ندارند، به مردم متعهد باشند. درباره این موضوع در روایت 
های اسلامی به نقل از پیامبر اکرم)ص( آمده است: »اهل هر آبادی که شب را بگذرانند و در 
میان ایشان گرسنه ای باشد، روز قیامت خداوند به آنان نظر )رحمت( نمی افکند.« بنابراین 
دین، حکومت اسلامی را به عنوان نظام متولی جامعه موظف کرده است که دغدغه بهبود 
اوضاع اقتصادی و ایجاد رفاه مردم جامعه را داشته باشد. بنابراین به نظر من لزومی ندارد که 
وام های ضروری که می تواند زمینه های رشد اقتصادی را به وجود آورد و از این راه زندگی 
مردم جامعه را بهبود بخشد، در مسیرهایی غیر از تولید هزینه شود. مهمترین تاثیری که این 
نظام بر اقتصاد کشور خواهد داشت افزایش میزان تولید و اشتغال و کاهش تورم است. این 
نظام می تواند در صورت اجرای صحیح و توجه به قوانین آن تاثیرهای بسیار مثبتی به اقتصاد 
کشورها بگذارد. بانکداری اسلامی ترویج دهنده بانکداری علمی محسوب می شود. اکنون نرخ 

بهره، تورم و تسهیلات تعدیل شده و به نسبت کاهش یافته است.

رییس کل بانک مرکزی:

 ایران در رتبه نخست
 دارایی های بانکی اسلامی است 

رییس کل بانک مرکزی گفت: جمهوری اسلامی ایران با داشتن بیش از ۳7 درصد دارایی 
های بانکی منطبق با شریعت، از نظر حجم رتبه نخست دارایی های بانکی را بین کشورهای 

ارایه کننده خدمات مالی اسلامی به خود اختصاص داده است. 
ولی الله سیف  روز گذشته در آیین گشایش بیست و هفتمین همایش سالیانه بانکداری 
اسلامی در سالن اجلاس سران افزود: امروزه ارزش کل دارایی های منطبق با شریعت در 
جهان به بیش از دو میلیارد دلار رسیده است که نزدیک به یک میلیارد و 500 میلیون دلار از 
آن به دارایی های بانکی اختصاص دارد. وی به رشد چشمگیر بانکداری اسلامی در چند سال 
گذشته اشاره کرد و گفت: بانکداری اسلامی پس از بحران مالی سال 2008، در سطح بین 
المللی بیشتر مورد توجه قرار گرفت و اکنون محصولات و خدمات بانکداری و مالی اسلامی 
از یک بازار بالقوه دستکم دو میلیارد نفری در جهان برخوردار است و حتی بسیاری از افراد 
غیرمسلمان بنا به ملاحظات اخلاقی به این بازار تمایل دارند.رییس کل بانک مرکزی حذف ربا 
از فعالیت های بانکی را مهم ترین رکن بانکداری اسلامی عنوان کرد و گفت: جمهوری اسلامی 
ایران جزو معدود کشورهایی است که با تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا، برای حذف ربا 
از فعالیت های بانکی خود تلاش کرده است. از این رو، این نظام در کشور ما با عنوان بانکداری 
بدون ربا شهرت یافته است.سیف افزود: کوشش های صورت گرفته برای اجرای قانون عملیات 
بانکی بدون ربا گرچه برکات و ثمرات خوبی در پی داشته اما نبود یک راهبرد بلندمدت در 
سطح کلان برای همسو کردن فعالیت ها موجب شده است از توانمندی و ظرفیت خود به 

اندازه کافی استفاده نکنیم. 

مدیر عامل بانک مهر اقتصاد :

بانکداری اسلامی هدف راهبردی
 بانک مهر اقتصاد است 

مدیر عامل بانک مهر اقتصاد در نشست آغاز به کار ستاد ویژه هفته بانکداری اسلامی، استقرار 
و توسعه بانکداری اسلامی را هدف راهبردی این بانک بیان کرد.

سید ضیاء ایمانی در این نشست، استقرار و توسعه بانکداری اسلامی را هدف راهبردی این 
بانک دانست و گفت: بانک مهر اقتصاد با هدف خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی و 
ارائه خدمات و تسهیلات به تمامی آحاد جامعه در چارچوب قوانین بانکداری بدون ربا در 
عرصه پولی و مالی کشور مشغول فعالیت است.    مدیر عامل بانک مهر اقتصاد ابراز داشت: 
این بانک در طول بیش از دو دهه فعالیت، اجرای قانون عملیات بانکداری بدون ربا را سرلوحه 
برنامه های خود قرار داده و به موفقیت های بزرگی نیز در این امر مهم رسیده که به یاری 
خداوند متعال در صدد است تا پیاده سازی بانکداری اسلامی را که در مرحله متعالی تر قرار 
دارد اجرایی کند.     ایمانی خاطر نشان کرد: در بانکداری اسلامی بانک ها وکیل سپرده 
گذاران و تسهیلات گیرندگان هستند لذا یکی از مهم ترین وظایف آن ها جذب و به کار 
گیری سپرده ها در فعالیت ها اقتصادی مشروع و پرداخت وام و تسهیلات در چارچوب قوانین 
و مقررات بانکداری بدون ربا به متقاضیان می باشد.     ایمانی با اشاره به اقدامات بانک مهر 
اقتصاد در حوزه اجرای بانکداری بدون ربا، افزود: این بانک با استفاده از رهنمودهای مراجع 
عظام، علما، صاحبنظران و اساتید حوزه و دانشگاه توانسته با آسیب شناسی موانع پیاده سازی 
بانکداری بدون ربا، مدل و الگوی عملی و الزامات استقرار بانکداری اسلامی  را طراحی کند و 
بر اساس آن اقدامات راهبردی وسیعی را طی سال های اخیر عملیاتی نمایدکه از جمله آن 
تدوین سند راهبردی بانکداری اسلامی، ایجاد کمیته فقهی و کمیسیون عالی پیاده سازی 
بانکداری اسلامی و تشکیل اداره بانکداری اسلامی در بانک مهر اقتصاد می باشد.     وی ادامه 
داد: یکی از خلاقیت ها و نوآوری های بانک بر اساس مدل پیاده سازی بانکداری اسلامی، راه 
اندازی طرح ستاد ویژه هفته بانکداری اسلامی طی سال های اخیر می باشد که همانند هفته 
بسیج / هفته دفاع مقدس، کل ا یام هفته متناسب با اهداف طرح نام گذاری و برای هریک از 
روزهای هفته اقدامات بسیاری در جهت استقرار قانون عملیات بانکی بدون ربا، پیش بینی 

و عملیاتی می شود.

در دیدار رئیس اداره امورشعب بانک مهر اقتصاد قم  با آیات حسینی بوشهری، مبلغی و مقتدایی مطرح  شد

تقدیر از بانک مهر اقتصاد به جهت حرکت در مسیر بانکداری اسلامی

رئیس اداره امورشعب بانک مهر اقتصاد استان قم  در ر استای 
طرح مصباح مهر،  بصورت جداگانه با آیات حسینی بوشهری، 
مبلغی و مقتدایی  از اعضای مجلس خبرگان رهبری  دیدار و 

گفتگو  کرد . 
در این دیدار ها اعضای مجلس خبرگان رهبری   از تلاش ها 
و برنامه ریزی های بانک مهر اقتصاد در جهت حرکت  در مسیر 

بانکداری اسلامی تقدیر کردند.
آیت الله حسینی بوشهری : 

تاسیس مرکز تحقیقات بانکداری اسلامی اقدام 
شایسته بانک مهر اقتصاد است

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار رئیس اداره 
امور شعب، روسای دوایر و شعب بانک مهر اقتصاد استان قم 
که در جامعه مدرسین برگزار شد، با قدردانی از تلاش های 
صورت گرفته این بانک در بحث بانکداری اسلامی، اظهار 
داشت: تلاش مسئولان این بانک، نشان دهنده عزم جدی 
برای حرکت این بانک به سمت بانکداری اسلامی است و 
امیدواریم به طور عملی نیز شاهد رفع دغدغه جامعه دینی، 
مراجع عظام تقلید و اسلام نسبت به بحث بانک ها باشیم.      
وی با بیان اینکه باید بهره و منافع معاملات بانکی برای 
مرحله دوم قرار داده شود، گفت: باید ابتدا خدا را در نظر 

داشته باشیم و اصول اسلام را رعایت کنیم. 
   معاون جامعه و روحانیت جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  
با اشاره به اینکه طبق فرمایش ا مام کاظم)ع( همه جامعه باید 
بدانند خداوند از انسان چه می خواهد، ابراز داشت: کارمندان 
بانک ها تا پایان ساعت اداری به دنبال این باشند که آنچه 

خداوند می خواهد، به آن جامه عمل بپوشانند.    
 وی همچنین در بخشی از سخنان خود با تجلیل از شهیدان 
رجایی و باهنر، افزود: این دو شهید بزرگوار در اخلاص، کار برای 

خدا و خدمت به خلق خدا پیشتاز بودند.  
   امام جمعه موقت قم در ادامه با اشاره به اینکه بانکداری 
ظرفیت بسیار بزرگی برای پشتوانه اقتصاد است، گفت: اگر بانک 
ها به گونه ای حرکت کنند که به سمت بنگاه اقتصادی محض 
نباشند و در راستای اشتغال و ازدواج جوانان و پشتیبانی از واحد 
های تولیدی و صنعتی، تسهیلات پرداخت نمایند، در راستای 

اقتصاد مقاومتی گام برداشته اند.

   سود تسهیلات بانکی برای تولیدکنندگان 
کمرشکن است

وی همچنین با انتقاد از بهره های خارج از عرف، افزود:گاهی 
بهره هایی که به تسهیلات بانکی اضافه می شود، برای تولید 
کمرشکن است و صنایع را به سمت ورشکستگی و افرایش 
بیکاری می کشاند و اگر به دنبال تولید و پیشبرد اهداف 
اقتصادی هستیم باید بدانیم بهره های بالا و سودهای کلان، 

گره ای از کار تولید کننده باز نمی کند.
   عضو هیئت رئیسه خبرگان رهبری افزود: در زمانی که 
نگران مسائل اسلامی در بخش اقتصاد هستیم، باید نقش اسلام 
را در بحث بانکداری پررنگ کرد.    وی در پایان خاطرنشان 
کرد: تاسیس مرکز تحقیقات بانکداری اسلامی و ایجاد شعبه 
نمونه بانکداری اسلامی از سوی بانک مهر اقتصاد استان قم 
اقدامی شایسته است و امیدواریم حرکت به سمت بانکداری 

اسلامی از سوی مسئولان این بانک تداوم داشته باشد.
آیت الله مقتدایی:

ایجاد شعبه نمونه بانکداری اسلامی از اقدامات 
شایسته بانک مهر اقتصاد است 

رئیس اداره امورشعب بانک مهر اقتصاد استان قم همچنین  با 
آیت الله مرتضی مقتدایی اسلامی  دیدار  و گفتگوکرد.

آیت الله مرتضی مقتدایی در این دیدار  با اشاره به اینکه 
کار کردن در عرصه بانک می تواند مقدس و یا خطرآفرین 
باشد، اظهار داشت: کارکردن در بانک از یک سوی، دارای جنبه 
معنوی و ارزش بالای اسلامی است و از سوی دیگر در مواجهه 
با خطر می باشد.     وی، حرکت در مسیر بانکداری اسلامی 
را یکی از نعمت های خداوند دانست و تصریح کرد: بانکی که 
به ارائه وام، گشایش امور مردم و به رفع مشکلات جامعه می 
پردازد، اقدام با ارزشی می کند.     قائم مقام جامعه مدرسین بر 
لزوم اخلاص در عمل و توجه به خدا از سوی کارمندان بانک 
ها تاکید کرد و گفت: باید با جدیت به رفع مشکلات مردم و 

جامعه پرداخت.   
   آیت الله مقتدایی با اشاره به اینکه ارائه وام قرض الحسنه از 
کارهای بسیار با ارزش محسوب می شود، ابراز داشت: فرهنگ 
قرض الحسنه از بهترین و بالاترین اعمال خیر در اسلام است و 
براساس روایتی از امام صادق)ع(، ثواب قرض الحسنه از صدقه 

دادن نیز بیشتر می باشد.     وی تصریح کرد: افراد برای رفع 
نیاز خود درخواست قرض الحسنه می کنند و همین امر سبب 

بیشتر بودن ثواب قرض الحسنه نسبت به صدقه است.
  عضو خبر گان رهبری افزود: امام صادق)ع( در حدیث 
دیگری می فرمایند اگر مومنی به انسانی مبلغی قرض بدهد، 
در نزد خداوند ثواب این مبلغی که قرض داده شده است برای 
صدقه نیز حساب می شود.     آیت الله مقتدایی اضافه کرد: در 
روایات تصریح شده اگر کسی توان پرداخت بدهی را ندارد، به 
وی مهلت داده شود تا بدهی خود را پرداخت کند؛ فرصت دادن 
به نیازمند برای پرداخت بدهی، از ثواب بسیاری برخوردار است.  
   وی افزود: براساس روایات، اگر کسی به نیازمندی فرصت 
پرداخت بدهی بدهد، در روز قیامت در زیر سایه عرش الهی 
خواهد بود.    وی در ادامه با اشاره به اینکه نظام بانکی ربوی 
برای جامعه بسیار خطرناک است، ابراز داشت: ربا بدترین گناه 
است و در قرآن تصریح شده که اعلام جنگ با خدا می باشد و 
نظام بانکی کشور باید تلاش کند از نزدیک شدن به ربا و حرام 
فاصله بگیرد.    قائم مقام جامعه مدرسین همچنین بر لزوم 
استفاده از ظرفیت روحانیون آگاه به بانکداری اسلامی تاکید 
کرد و گفت: باید نسبت به امور فقهی در عرصه بانکداری توجه 
بیشتری داشت تا خدای ناکرده خدمات بانکی به سوی ربا سوق 
داده نشود.     آیت الله مقتدایی با قدردانی از تلاش مسئولان 
بانک مهر اقتصاد برای حرکت در مسیر بانکداری اسلامی، گفت: 
توجه به امور فقهی در نظام بانکداری، آموزش بانکداری اسلامی 
و ایجاد شعبه نمونه بانکداری اسلامی از اقدامات شایسته بانک 
مهر اقتصاد است و ایجاد شعبه نمونه بانکداری اسلامی در قم 

باید برای کل بانک های کشور الگو باشد.
آیت الله مبلغی: 

بانک مهر اقتصاد از بهترین بانک های داخلی است 
رئیس اداره امورشعب بانک مهر اقتصاد استان قم همچنین  
با آیت الله احمد مبلغی در مرکز تحقیقات اسلامی مجلس 

شورای اسلامی  دیدار و گفتگو کرد.
رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی  در 

این دیدار اظهار داشت: بانک مهر اقتصاد از خوشنام ترین و 
بهترین بانک های داخل کشور محسوب می شود که تلاش 
قابل توجهی در راستای حرکت به سمت بانکداری اسلامی 

دارد. 
    وی با بیان اینکه بخشی از آرامش بانکی در فضای کشور 
از ناحیه اقتصاد شکل می گیرد، گفت: بانکداری اسلامی بر 5 
اصل بنا شده است که باید این اصول را هرچه بیشتر تقویت و 
نهادینه کنیم و از اهمال پرهیز شود.       رئیس مرکز تحقیقات 
اسلامی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه "جلب سود 
مشروع"، "تعاون"، "توسعه و عمران"، "تقدیر معیشت" و 

"تعمیق معنویت و ارتباط با خدا" پنج رکن بانکداری اسلامی 
است، اظهار داشت: اهمال در یکی از این پنج اصل، سبب زیر 
سوال بردن بانکداری اسلامی می شود.      آیت الله مبلغی 
تصریح کرد: اگر کسی تصور کند باید بانکداری ایجاد کنیم 
که جلب سود مشروع در آن وجود نداشته باشد، الفبای بانک 
را نشناخته است و نمی تواند حضور پویایی در عرصه بانکی و 

خدمت به جامعه داشته باشد. 
   آیت الله مبلغی افزود: جلب سود مشروع براساس اسلام یک 
راه میانه بین سودهای خاص و ربا است.  وی اضافه کرد: هرقدر 
زمان جلوتر می رود تطبیق دیدگاه اسلام در عرصه بانکداری 
سخت تر می شود چرا که گویی برروی یک پل صراط قرار 
داریم که اگر به یک سوی بریم، شاهد رکود خواهیم شد و اگر 
به طرف دیگر برویم، با ربا مواجه می شویم.    عضو خبرگان 
رهبری با بیان اینکه در گذشته کسب راه های منتهی به سود 
حلال به محوریت "بیع" سخت نبود، گفت: امروز که جامعه 
به سمت پیچیدگی می رود، تطبیق دیدگاه اسلام در وضعیت 
بانکداری اسلامی سخت تر می شود.آیت الله مبلغی در ادامه 
با اشاره به اینکه "تعاون" اصل مورد تاکید قرآن و اسلام است، 
اظهار داشت: در بانکداری اسلامی، بانک به عنوان یک نهاد 
بی مهر و سخت نیست.وی با اشاره به اینکه بانکداری اسلامی 
باید براساس تعاون و ارائه خدمات برای رفع مشکلات جامعه 
اداره شود، گفت: اداره صحیح و سالم جامعه باید براساس تعاون 
شکل بگیرد و نباید وضعیت اقتصاد به گونه ای باشد که سبب 
افزایش فقر در جامعه شود.رئیس مرکز تحقیقات اسلامی 
مجلس شورای اسلامی افزود: فقر سبب افزایش آسیب های 
اجتماعی و از بین بردن بهداشت روانی جامعه می شود.    آیت 
الله مبلغی با تاکید بر اینکه بانکداری اسلامی باید با همه وجود 
خود به فکر اجرای تعاون اسلامی باشد، اظهار داشت: مزیت 
بانک مهر اقتصاد این است که در متن جامعه حضور دارد و 
بخشی از این راه را به خوبی طی کرده است. وی همچنین 
بر اصل توسعه و عمران در بانکداری اسلامی اشاره داشت و 
گفت: بانکداری اسلامی باید نسبت خود را با توسعه و عمران 

تعریف کند چرا که این اصل از مهم ترین اصول اولیه زندگی 
مطلوب است و یکی از کارهای حکومت حضرت مهدی)عج( 
افزایش عمران و آبادانی می باشد. آیت الله مبلغی همچنین 
با اشاره به اصل تقدیر معیشت در بانکداری اسلامی، گفت: 
تقدیر معیشت به معنای اندازه گرفتن معیشت مردم است و 
دولت، نظام و بانکداری اسلامی نسبت به این مسئله وظیفه 
دارند. وی با بیان اینکه اصل تقدیر معیشت در چرخه بانکداری 
اسلامی باید وجود داشته باشد، افزود: بانک ها در تنظیم اقتصاد، 
کنترل مشکلات و حل بحران ها نقش مهمی دارند.رئیس مرکز 
تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی با اشاره به تاکیدات 

مقام معظم رهبری در زمینه اقتصاد مقاومتی، گفت: اقتصاد 
مقاومتی بخشی از بحث تقدیر معیشت است و بر اساس این 
نظریه، اقتصاد کشور باید روی پای خود بایستند تا بحران ها 
سبب تضعیف و از پای درآوردن آن نشود.به گزارش روابط 
عمومی بانک مهر اقتصاد استان قم،  آیت الله مبلغی همچنین 
با اشاره به اصل تعمیق معنویت و ارتباط با خدا به عنوان یکی از 
ارکان بانکداری اسلامی، گفت: بانکداری اسلامی در رویکردهای 
کلی باید به سمت تعمیق معنویت حرکت کند و نباید در نقطه 
مقابل معنویت بایستد. وی تصریح کرد: بانکداری اسلامی باید 
تعامل بیشتری با مساجد و نهادهای فرهنگی برای اصل تعمیق 
و ارتباط با خدا داشته باشد.     عضو خبرگان رهبری با قدردانی 
از تلاش های بانک مهر اقتصاد برای حرکت در مسیر بانکداری 
اسلامی، گفت: تلاش بیشتر برای اسلامی شدن بانک ها سبب 
ظهور اقتصاد در جامعه با رنگ دینی و تاثیرگذاری در زندگی 
انسانی می شود.   آیت الله مبلغی در پایان با اشاره به اینکه 
اختلال در بانکداری سبب اختلال در دین و اقتصاد مردم می 
شود، خاطرنشان کرد: مرکز تحقیقات اسلامی مجلس آمادگی 
دارد تا پژوهش ها و نظریه های اسلامی خود را در عرصه 

بانکداری اسلامی به بانک مهر اقتصاد ارائه دهد.
رئیس اداره امور شعب بانک  مهر اقتصاد استان قم:  

100درصد منابع قرض الحسنه را 
وام قرض الحسنه می دهیم

رئیس اداره امور شعب بانک  مهر اقتصاد استان قم  نیز در 
این دیدار ها  گفت : بانک مهر اقتصاد تا امروز موفق شد 100 
درصد منابع قرض الحسنه را به سپرده گذاران و آحاد مشتریان 

نیازمند وام قرض الحسنه پرداخت نماید. 
  بهروز درخشان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان 
رجایی و باهنر و تبریک هفته بانکداری اسلامی،  اظهار داشت : 
این بانک تلاش می کند در راستای بانکداری اسلامی، قراردادها 
و دستورالعمل های بانکی خود را به سمت و سوی بانکداری 
اسلامی سوق دهد.    وی با اشاره به اینکه توسعه بانکداری 
اسلامی نیازمند آموزش است، گفت: تلاش ما حرکت به سمت 
بانکداری اسلامی است و امیدواریم با عنایت خداوند و الطاف 
اهلبیت)ع(، بیش از گذشته به موفقیت های لازم در این زمینه 
دست یابیم.    رئیس اداره امور شعب به ارائه گزارشی از عملکرد 

بانک مهر اقتصاد در استان پرداخت و افزود: ایجاد ساختار 
بانکداری اسلامی برای اولین بار در نظام بانکی کشور و استقرار 
کامل کمیسیون فقهی، تدوین نظام جامع آموزش بانکداری 
اسلامی کارکنان و ارائه آموزش های تخصصی کاربردی به 
میزان 401 هزار نفر ساعت، راه اندازی کمیته مهندسی شرعی 
قراردادها به صورت مشترک با دانشگاه امام صادق علیه السلام، 
طراحی و عملیاتی نمودن مرکز پاسخ گویی به سئوالات شرعی 
مشتریان در حوزه بانکداری اسلامی، تدوین چاپ انواع کتاب 
بویژه کتاب عقود اسلامی بانکی با تاکید بر نکات کاربردی نحوه 
اجرای آن در بانک مهر، بازمهندسی عملیات بانک، طی یک 
دهه گذشته و پرداخت ما به التفاوت سود علی الحساب و سود 
قطعی به سپرده گذاران، ایجاد شعبه نمونه بانکداری اسلامی 
در شهر مقدس قم با همکاری اعضای محترم شورای فقهی 
بانک مرکزی برای اجرای طرح باجه پاسخگویی به مشتریان 
و نظارت بر صحت انعقاد عقود اسلامی با حضور مستمر علما 
وکارشناس فقهی در شعبه، تاسیس مرکز تحقیقات بانکداری 
اسلامی در شهر قم،آموزش ویژه طلاب حوزه های علمیه قم و 
مسئولین دفاتر مراجع عظام تقلید در دوره های رایگان آموزش 
بانکداری اسلامی از جمله اقدامات بانک مهر اقتصاد در راستای 
پیاده سازی  بخشی از اقدامات صورت گرفته این بانک در زمینه 
حرکت به سمت بانکداری اسلامی است.    وی همچنین بر 
لزوم گسترش فرهنگ قرض الحسنه در جامعه تاکید کرد و 
افزود: بانک مهر اقتصاد تا امروز موفق شد 100 درصد منابع 
قرض الحسنه را به سپرده گذاران و آحاد مشتریان نیازمند وام 
قرض الحسنه پرداخت نماید. این یکی از افتخارات بزرگ بانک 
مهر اقتصاد است.    رئیس اداره امور شعب با بیان اینکه 4۳89 
فقره وام قرض الحسنه از سال گذشته به مبلغ 522 میلیارد 
ریال پرداخت شده است، گفت: همچنین در راستای طرح 
عقود اسلامی بیش از 15 هزار فقره تسهیلات به مبلغ 4228 

میلیارد ریال به مراکز تولیدی پرداخت شده است.
   درخشان ابراز داشت: در راستای اجرای اقتصاد مقاومتی، 
بانک مهر اقتصاد استان قم تاکنون ۳18 فقره به مبلغ 22میلیارد 
و 765 میلیون ریال به بنگاه های اقتصادی و تولیدی که در 
راستای اقتصاد مقاومتی راه اندازی شده اند،تسهیلات پرداخت 

نموده است.
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پوست موز یک خودی زیر پای منصوریان

 می خواهند اسکوچیچ را بیاورند!

درحالی که منصوریان تمام تمرکز خود را برای بازی با ماشین سازی و پرسپولیس 
گذاشته، درون باشگاه به جای حمایت پروژه تغییرات را کلید زده اند و دنبال مذاکره با 

یک گزینه خارجی هستند!
درحالی که علیرضا منصوریان این روزها بیشتر از هر روز دیگری به حمایت برای عبور 
از بحران نیاز دارد، در سلول های سازنده استقلال اما خون دیگری جریان دارد، در واقع 
تئوری ها را برخی عامدانه جور دیگری چیده اند و برخی هم غیرعامدانه بد کار می کنند 
و این مسیر منتج به تنهایی منصوریان در استقلال شده و این تنهایی همه را به یاد حرفی 

انداخت که مظلومی گفت: »در استقلال تنها بودم«.
هرج و مرج در استقلال

در حالیکه افتخاری به زعم وزیر ورزش انتخاب شد تا به اوضاع استقلال سروسامان بدهد، 
اما با مرور وقایع متوجه می شویم که اوضاع از قبل هم بدتر شد. امروز شرایط استقلال در 
مستندات اینگونه است: اول: یکی از اعضای هیات مدیره به نام حسن زمانی اعلام کرد که 
بعد از دربی در مورد علیرضا منصوریان تصمیم خواهند گرفت. این در واقع اولتیماتوم بود 
به سرمربی تیم. دوم: رئیس هیات مدیره با فرزاد مجیدی - برادر فرهاد مجیدی- مذاکره 
کرد. سوم: افتخاری حکم و حق امضا هنوز ندارد و در نتیجه تنها خواسته منصوریان برای 
کادر فنی به نام بهتاش فریبا را نتوانسته به تیم اضافه کند. چهارم: اختلاف افتخاری با 
جهانیان و زمانی در رسانه ها علنی شده است. پنجم: هنوز بازیکنانی که منصوریان برای 

ترمیم درخواست کرده بود به تیم اضافه نشده اند در حالیکه تعطیلات رو به اتمام است.
معاون به همراه اسکوچیچ می آید؟

 در استقلال هر قسمت مسیر خود را طی می کند، یکی از جریان های با نفوذ مسیر 
برنامه ریزی شده ای را طراحی کرده که پیگیری های خبرنگار مهر نشان می دهد ختم به 

یک مربی نام آشنای کروات شاید با کمک فرهاد مجیدی شود.
این پروسه با تغییر شروع خواهد شد، تغییری در بدنه باشگاه، ظاهرا از میان سه معاون 
سابق استقلال »هاشم ساعدی، نظری جویباری و کامران منزوی« یکی قرار است به جای 

توفیقی به باشگاه بیاید و البته پرونده مربی کروات را استارت بزند.
این پروسه ظاهرا به گوش منصوریان هم رسیده و او که توقع دارد حداقل یک نیم 
فصل برای تغییراتی که در استقلال داده به او زمان داده شود تصورش را هم نمی کرد که 
با چنین اتفاقاتی در استقلال مواجه شود. البته تیم فعلی هم کمکی به منصوریان برای 
خریدهای بهتر و تهیه لیست اول نکرده اند و اما تغییراتی با هدف کنار رفتن منصوریان هم 
قاعدتا مورد تایید این سرمربی نیست. حالا منصوریان تنها در استقلال دو بازی در پیش 
دارد، دو دیدار برای عبور از این بحران اما باید با پشت سر خودش هم بجنگد چه برسد به 
رقبای روبرو. باید دید این تغییرات را استارت می زنند و عملا منصوریان را لای منگنه قرار 
می دهند یا بالاخره کسی در باشگاه استقلال پا پیش می گذارد و جلوی تغییرات را به سود 
منصوریان می گیرد؟ آیا کسی در استقلال محکم پشت منصوریان ایستاده است یا همه 

منظرند از آب گل آلود به سود خودشان ماهی صید کنند و خود را ناجی معرفی کنند؟

مرفاوی:

 استراتژی کی روش درست است
 مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال ایران گفت: باید شروع خوبی داشته باشیم و قطر را در 

گام اول شکست دهیم. 
 صمد مرفاوی درباره بازی پنجشنبه شب ایران مقابل قطر گفت: همه بازی ها سخت 
است و فرقی نمی کند که ایران در زمین خودش یا در زمین حریف بازی کند. قطر بازیکنان 
چندملیتی در اختیار دارد و همیشه به سختی این تیم را در سال های اخیر شکست داده ایم، 
 اما باید در اولین گام سه امتیاز را بگیریم. باید شروع خوبی داشته باشیم و قطر را شکست 
دهیم. آنها یکی از تیم های خوب گروه ما هستند، ولی ایران باید در اولین بازی سه امتیاز 
را بگیرد.سرمربی صبا درمورد قدرت خط حمله تیم ملی و شرایط فوق العاده سردار آزمون 
خاطرنشان کرد: در همه پست ها بازیکنان خوبی داریم که تجربه زیادی دارند. الان بازیکنان 
جوان به خوبی خودشان را در تیم ملی پیدا کرده اند و در خط حمله هم قدرت خوبی داریم. 
آزمون در بهترین شرایط ممکن قرار دارد و مطمئنا او یکی از کلیدی ترین بازیکنان تیم ملی 
است.مرفاوی درمورد اینکه کی روش سعی داشت در این مدت کمترین اطلاعات را از تیمش 
در اختیار رسانه ها قرار دهد، گفت: به هر حال این یکی از سیاست های سرمربی تیم ملی 
است و باید در این شرایط باهوش عمل کرد. اطلاعات گرفتن از حریف و اطلاعات ندادن 
به حریف در این شرایط بسیار حساس است. این مهم است که در اولین بازی اطلاعات 
تیم ملی به بیرون درز نکند و فکر می کنم این یک استراتژی درست از سوی کی روش بود.

 راز باخت به مدعیان چه بود؟

حریفان دست ایران را خواندند

تیم ملی والیبال ایران در رقابتهای المپیک ریو با قرار گرفتن در بین هشت تیم برتر در 
ظاهر عملکردی قابل قبول داشت اما در تمامی دیدارهای مهم خود شکست خورد تا نیاز 

به خونی تازه احساس شود.
نخستین حضور تیم ملی والیبال ایران در المپیک با قرار گرفتن در بین هشت تیم برتر 
این مسابقات همراه شد. کارنامه ای به ظاهر قابل قبول. این خواسته اولیه فدراسیون و 

اهالی والیبال بود.
اگر بر اساس این معیار به آنچه که بر والیبال ایران در المپیک گذشت نگاه کنیم، نمره 
ای قبولی برای آن در نظر خواهیم گرفت که البته تا حدی این نمره به ملی پوشان تعلق 

خواهد گرفت چرا که پیش از این چنین فضایی را تجربه نکرده بودند.
اما اگر اتفاقاتی دیگر، مثل باخت برابر تمامی حریفان نامدار مقابل خود را مورد توجه قرار 

دهیم با چالش هایی درباره عملکرد تیم ملی و بخصوص کادر فنی مواجه خواهیم بود.
رائول لوزانو در پایان این مسابقات به نکته ای جالب اشاره کرد و گفت:»باخت های ایران 

در المپیک بخاطر قدرت حریفان بوده است نه عملکرد تیم ایران«.
بازیکنان تیم ملی هم بعد از شکست برابر ایتالیا اعتراف کردند سطح والیبال ایران در 
همین حد است و نباید انتظاری شگرف از آنها داشت. در همین حال محمد موسوی تاکید 
کرد از عملکرد تیم ملی رضایت ندارد. این یعنی تیم ملی می توانست بهتر از این عمل کند.

تیم ایران در این مسابقات در گروهی قرار داشت که به مراتب از دیگر گروه شرایط بهتری 
داشت. با این حال شکست برابر آرژانتین، لهستان و روسیه نصیب ایران شد و دو برد از قبل 

پیش بینی شده نیز برابر مصر و کوبا داشتیم.
مصر تیمی است که نسبت به قدرت سال های قبل خود کاملا نزول کرده و تا حدی 
دوران گذار خود را سپری می کند و کوبا هم با محرومیت شش بازیکن اصلی اش و نیز 
کوچ چند ستاره دیگر، عملا حرفی برای گفتن نداشت و با تیمی جوان به مسابقات آمده 

بود. بنابراین پیروزی بر این دو تیم یک نتیجه عادی تلقی می شود.
تیم ایران برابر آرژانتین در حالی باخت که خیلی ها از قبل پیروزی بر آن را متصور بودند 
ولی با بازگشت »فاکوندو کونته« بازیکن قدرتی این تیم کاملا شرایط آرژانتین با لیگ 
جهانی فرق کرده بود و جالب اینکه تیم ایران هیچ برنامه ای برای مهار او نداشت و به نظر 

می رسید بازگشت او را چندان جدی نگرفته بود.
در این بین شاید تنها بازی که تا حدی انتظارات را بر آورده کرده بود دیدار مقابل لهستان 
بود که تیم ایران می توانست این بازی را برنده شود و در مرحله بعد با قرعه آسانتری 
مواجه شود. در دیدار مقابل ایتالیا هم تیم ایران تنها در ست اول و تا اواسط ست دوم 

خوب ظاهر شد.
نکته قابل تعمق اینکه تیم ایران در دیدارهای مهم و برابر تیم های بزرگ نتوانست کاری 
از پیش ببرد و به راحتی تسلیم شد. این موضوعی است که در لیگ جهانی هم به چشم 
آمده بود و البته در یکی دو سال اخیر نمود بیشتری پیدا کرده است و دیگر کمتر شاهد 

نتایج شگفت آور دوره ولاسکو هستیم.
به نظر حریفان با سبک بازی تیم ایران شناخت کامل پیدا کرده اند و با آنالیز خوب خود 
راه را بر مردان کشورمان می بندند و در چنین شرایطی شاهد تدابیر تازه در تیم ملی 

نیستیم و بازیکنان در همان سطح باقی مانده اند.
در کنار این مسایل نباید مسایل روحی و روانی را هم نادیده گرفت که با از دست رفتن 
یک یا دو امتیاز اساسی، شاهد فروپاشی روحی بازیکنان هستیم و این موضوع بعد از رفتن 

ولاسکو به موضوعی نگران کننده در بین بازیکنان شکننده تیم ملی تبدیل شده است.
اکنون المپیک تمام شده است و تیم ملی نیاز به تصمیماتی تازه و البته تاثیرگذار برای 
چهار سال آینده دارد. اینکه رائول لوزانو می تواند آینده تیم ملی را تضمین کند نکته 
مبهمی است که باید دید فدراسیون با همفکری کارشناسان در این باره چه تصمیمی 

خواهد گرفت.
در ترکیب تیم ملی هم نیاز به یک بازنگری اساسی است. این بدان معنی نیست که 
بازیکنان کنونی کنار گذاشته شوند چرا که سرمایه های والیبال هستند اما با توجه به سنی 
که دارند در المپیک بعدی توانایی حال حاضر را نخواهند داشت و نیاز به بازیکنان جوان 

است که در کنار آنها بتوانند تجربه کسب کنند.
متاسفانه تیم ملی در پست بازیکنان سرعتی بدون جانشین مانده است و نمی توان 
بازیکنی را جایگزین موسوی و غلامی کرد که این از کاستی های فدراسیون و تیم های 
پایه است. در قطر پاسور هم مصدومیت امان شهرام محمودی و امیر غفور را بریده و بدتر 
اینکه در این پست هم شرایط خوبی وجود ندارد مگر اینکه به آقچه لی جوان اعتماد کنیم 

و به او فرصت بدهیم.
در پست پاسور سعید معروف بازیکنی بی همتا در ایران است و با رفتن مهدی مهدوی 
از تیم ملی، جانشین خوبی هم برای او وجود ندارد. این یکی از مشکلات اساسی تیم ملی 
خواهد بود که در کنار معروف بازیکنی در حد و اندازه های تیم ملی پرورش نیافته است.

در بین بازیکنان قدرتی با وجود میاد عبادی پور، میرزاجانپور و معنوی نژاد که به او 
اعتماد نشد شرایط اندکی بهتر است. با این حال باید دید آیا فدراسیون ایران هم مثل 
همه کشورها این ریسک را خواهد کرد که برای چهار سال آینده از حالا خون تازه ای را 

به تیم ملی تزریق کند.

تحلیلی بر اوضاع شنا در ایران؛

شیرجه در امکانات خالی!
مربی تیم ملی شنای ایران گفت سال هاست که گفته شده و از 
این پس هم گفته خواهد شد که برای موفقیت در رشته شنا نیاز به 
امکانات است و اصلی ترین نیاز شنا، استخر است که همچنان فراهم 

نیست.
شنای ایران در بازی های المپیک 2016 ریو با یک نماینده شرکت 
کرد. آریا نسیمی شاد تنها نماینده ایران در این بازی ها بود که وی هم 

به با سهیمه اعطایی در این رقابتها حضور پیدا کرد.
شناگر 17 ساله تیم ایران در رقابت های شنای 200 متر قورباغه 
با زمان 2:20:18  دقیقه آخر شد و از رسیدن به مرحله نیمه نهایی 

بازماند.
خشایار حضرتی، مربی تیم ملی شنای ایران، در ارتباط با وضعیت 
حال حاضر شنای ایران و راه های بُرون رفت از این وضعیت با خبرنگار 

مهر به گفتگو پرداخت:
رکود 21 ساله بر شنا حاکم بود

شنای ایران نسبت به گذشته ها پیشرفت فراوانی کرده است 
هرچند که سرعت پیشرفت در بسیاری از کشورهای دیگر به دلیل 
داشتن امکانات بالاتر بوده است. ببینید ما پس از سال 1۳5۳ که 
بازی های آسیایی در تهران برگزار شد نزدیک به 21 سال دچار افت 
شدیم و گهگاهی شاهد رکوردشکنی بودیم. به عنوان مثال تا سال 7۳ 
فقط یک رکورد در 100 متر کرال سینه بزرگسالان جا به جا شد. ما 
20 سال عقبگرد داشتیم که این هم البته دلایل فراوانی داشت و شاید 
اعزام نشدن شناگران به مسابقات برون مرزی و برگزار نشدن لیگ را 
می توان از جمله این عوامل برشمرد. دوباره از اوایل دهه 80 شاهد 

رکوردشکنی بودیم و جهش خیلی خوبی را شاهد بودیم.
بی ثباتی مدیریتی به شنا ضربه می زند

ببینید شنا هم به مانند هر رشته دیگری به ثبات مدیریتی نیاز دارد. 
فدراسیون شنا در سال های گذشته دستخوش تغییر و تحولاتی بوده 
که این امر می تواند تاثیرات منفی در پی داشته باشد. در اوایل دهه 
80 در تیم ملی تغییراتی صورت گرفت و طی آن آقای پازوکی از 
سمت سرمربی به رئیس کمیته فنی ارتقا پیدا کردند و بهزاد خبازیان 
سرمربی تیم ملی شنا شد. با حضور آقای خبازیان اتفاقات بسیار 
مهمی در بسیاری از ماده ها رخ داد و در بسیاری از رشته های انفرادی 

و تیمی رکوردشکنی صورت گرفت.
سال 2005 سال طلایی برای شنای کشور

در سال 84 که دومین دوره رقابتهای لیگ هم برگزار شد شاهد 
اتفاقات ویژه ای در شنای کشور بودیم و تیم جوانی از دل لیگ بیرون 
آمد. تیمی جوان که مسن ترین شناگر آن  محمد علیرضایی با 
20سال سن بود. این تیم در سال 2005 و رقابتهای غرب آسیا موفق 

شد 5 طلا، 5 نقره و 2 برنز کسب کند. شناگرانی مثل سهیل آشتیانی، 
سعید آشتیانی ، امین نوشادی، حمیدرضا مبرز و محمد علیرضایی 
محصول آن دوره بودند که در بازی های آسیایی 2006 دوحه در دو 
ماده 4در 200 متر و 4 در 100 متر مختلط تیمی دو بار موفق به 
رکوردشکنی کشور شدند. در سال 2007 هم علیرضایی موفق شد در 
رقابتهای داخل سالن ماکائو به مدال طلا دست پیدا کند. پس از آن 
این شناگر در 100 متر قورباغه صاحب سهمیه المپیک شد و بیداریان 

رکورد خودش را ارتقا داد.
برگزاری اردو در کشورهای صاحبنام

با توجه به مشکلاتی که کشور ما به لحاظ امکانات دارد بهتر است 
که اردوهای ورزشکاران ما در کشورهای صاحبنام در این رشته برگزار 
شود. ما در سال 2008 و 2009 دو اردوی بلندمدت برای علیرضایی 
در کشور کرواسی برپا کردیم. در حال حاضر اکثر شناگران دنیا 
اردوهای خود را در کشور آمریکا برگزار می کنند. بهتر است به جای 
اینکه مربی به کشورمان بیاوریم، شناگر به کشورهای دیگر اعزام کنیم. 
این اردوها برای شنای ایران جواب داد و در رقابتهای قهرمانی جهان 
که در سال 2009 در رم برگزار شد شناگران ایران رکوردهایی به 

دست آوردند که تا به امروز دست نخورده باقی مانده است.
از قطب های شنای کشور خبری نیست

شیراز همیشه یکی از قطب های شنای کشور بوده است. ببینید ما 
رهام پیروانی و احمدرضا جلالی را در استان فارس داشتیم اما اکنون 
از این قطب شنا خبری نیست. خوزستان و گیلان هم در رشته شنا 
سرآمد دیگر استان ها بودند اما با وضعی که شاهد آن هستیم و طی 
آن استخرها کمتر می شود، رفته رفته وضعیت از این که هست هم 
بدتر خواهد شد. تا زمانی که اداره کل ها استخرها را می گیرند اتفاق 
مثبتی برای شنا رخ نخواهد داد. در واقع استخرها زیاد می شوند 
اما دسترسی کمتر. زمانی که خود من شنا می کردم در ورزشگاه 

شیرودی دو استخر روباز و سرپوشیده بود که برای من رایگان بود.
شرکت تجهیز به شنا لطمه می زند

شرکت تجهیز که با همت آقای هاشمی طبا برای تجهیز و نگهداری 
اماکن ورزشی بنیان گذاشته شد اکنون استخر را به قیمت دو میلیارد 
تومان به شرکت های خصوصی اجاره می دهد. به عنوان مثال برای 
یک خانواده که بخواهد فرزندش را به استخر بفرستد باید جلسه ای 
15 هزار توان آن هم به تعداد 24 جلسه هزینه کند که نزدیک به 

400 هزار تومان در ماه می شود که منجر به این خواهد شد که 
خانواده ها قید شنا را بزنند.

نبود امکانات مشکل همیشگی شنای ایران
اصلی ترین مشکل شنای ایران نبود اماکن ورزشی است. ما در حال 
حاضر فقط دو استخر استاندارد به نام آزادی و 9 دی داریم. ما هر سال 
که برای برپایی اردو به مجارستان می رویم می بینیم که یک استخر 
به استخرهای آنها اضافه شده است. در حالیکه ما احداث استخر 9 
دی را از سال 1۳7۳ آغاز کردیم و در سال 91 آن را به پایان رساندیم 

و هنوز هم ایراداتی متوجه آن است.
شناگر را نمی توان در یک محیط نگه داشت

شناگر نیاز به تغییر محیط دارد. هر شناگری نیاز به هم تمرینی 
دارد. محمد علیرضایی اگر در برهه ای موفق بود برای این بود که انواع 
و اقسام اردو و مسابقه داشت. همانطور که قبلا هم گفتم شنا نیاز به 
تمرین و امکانات دارد. »جوزف اسکولینگ« سنگاپوری  که در ماده  
100 متر پروانه در المپیک شرکت کرده بود در کشور آمریکا و زیر 

نظر یک مربی اسپانیایی تمرین می کند.
حقوق مربی خارجی گران است

شما نمی توانید یک مربی خارجی استخدام کنید و ماهی 10 هزار 
دلار به وی حقوق بدهید و برای تیم خود هزار دلار هزینه کنید. بهتر 
این است که شما شناگر خود را به اردوهای خارجی اعزام کنید تا 
تحت نظر مربیان مورد نظر کار کند. به هر حال ما همانطور که گفتم 

از حیث امکانات با محدودیت هایی مواجه هستیم.
به ریو نرفتم چون حق رفتن نداشتم

نه آقای کشتکار به عنوان سرمربی و نه من به عنوان مربی حق 
حضور در المپیک را نداشتیم و برای همین نسیمی شاد بدون مربی 
به ریو اعزام شد. اگر قرار باشد تمام ورزشکارانی که با سهمیه اعطایی 
به المپیک اعزام می شوند به همراه مربیان خود به آنجا بروند میزبان از 
حیث برگزاری و امکانات دچار مشکل خواهد شد. به هر حال المپیک 
محدودیت دارد. به عنوان مثال شما ببینید تکواندو باید با سه سهیمه 

در این بازی ها شرکت می کرد.
حرف آخر؛ خانواده ها برای شنا انگیزه می خواهند

رشته هایی مثل والیبال چون از طریق رسانه ملی حمایت می شوند 
بسیاری از خانواده ها را جذب خود کرده اند. در دهه های 50 و 60 
تعداد زیادی از مردم را می دیدیم که در پارک ها والیبال بازی می 
کردند اما این قضیه متوقف شد تا اینکه دوباره شاهد اقبال عمومی این 
رشته در کوچه و خیابان و مدارس هستیم. شنا و هر ورزش دیگر نیاز 
به انگیزه دارد. باید شرایطی را فراهم کنیم که خانواده ها به این رشته 

روی خوش نشان دهند.

کنفدراسیون فوتبال آسیا نوشت

رویارویی قطر با ایران قدرتمند در مخوف ترین ورزشگاه آسیا

پاداش به ورزشکاران بی مدال، چرا و چگونه؟

توضیحات نوروزی در مورد بازیکنان مصدوم  استقلال

سایت AFC در گزارشی به بررسی دیدارهای جام جهانی در 
قاره آسیا پرداخته است.

تیم   ملی فوتبال ایران پنج شنبه این هفته  در اولین دیدار خود 
در انتخابی جام جهانی روسیه در مرحله سوم، باید در خانه به 

مصاف تیم   ملی  فوتبال قطر برود.
AFC در گزارشی به مناسبت شروع مرحله سوم انتخابی 
جام جهانی در قاره آسیا، به مرور دیدارهای هفته  اول این 
رقابت ها پرداخته و درباره بازی ایران و قطر نوشته است: "تیم  
 ملی فوتبال ایران در سال های گذشته همواره عملکرد بهتری 
نسبت به تیم   ملی قطر داشته و از سال 1997 تاکنون هیچ 
گاه برابر قطری ها شکست نخورده است. با این حال باید این 
موضوع را در نظر گرفت که تیم   ملی قطر پیشرفت خوبی در 
طی چند سال اخیر داشته و با زدن 29 گل در مرحله قبلی 
این رقابت ها قدرتمندترین خط حمله مشترک رقابت ها را از آن 

خودش کرده است.
ترکیب تیم   ملی ایران از کیفیت بالایی برخوردار است. 
ستاره های خط هافبک ایران از جمله اشکان دژاگه و آندرانیک 
تیموریان همچنان قدرتمند هستند و در کنار اینها پدیده های 
از  تجربه ای  با  بازیکنان  همچون  که  شده اند  رو  نیز  جوان 
کیفیت بالایی برخوردارند. بال های کناری ایران یعنی علیرضا 
جهانبخش و مهدی ترابی تا همین الان توانسته اند کیفیت 
بالای خودشان را در سطح آسیا  نشان دهند. همچنین سردار 
آزمون 21 ساله که در  تیم روستوف برای مرحله انتخابی لیگ 
قهرمانان اروپا عملکرد بسیار خوبی داشته است حضور دارد که 

کیفیت تیم   ملی فوتبال ایران را بالا برده است.
سعید عزت اللهی هم تیمی سردار آزمون در روستوف نیز 
دیگر ستاره ایرانی ها محسوب می شود که در جریان دیدار 
ایران و ترکمنستان توانست با گلزنی نام خودش را به عنوان 

جوان ترین گلزن تاریخ فوتبال ایران مطرح کند.
پیروزی سه بر صفر تیم   ملی قطر برابر تیم   ملی تایلند در 
دیداری دوستانه نشان داده که قطری ها با روحیه خوبی به 
یکی از مخوف ترین ورزشگاه های فوتبال آسیا می آیند، یعنی 
ورزشگاه آزادی. حالا آنها می توانند خودشان را برابر ایران تیم 
اول رده بندی  فیفا در بین آسیایی ها  با شانس پیروزی نشان 

دهند. 
سباستین سوریا، در برد سه بر دوی تیم   ملی  قطر برابر اردن 
توانست هت تریک کند. حالا این مهاجم ۳2 ساله، تنها چهار 
بازی برای رسیدن به رکورد بازی های وسام ریزیک فاصله دارد.

در دیگر دیدارهای گروه یک انتخابی جام جهانی در قاره 

آسیا دو دیدار  دیگر نیز برگزار می شود. کره جنوبی باید برابر 
چین به میدان برود و ازبکستان نیز به دیدار تیم   ملی سوریه 

خواهد رفت.
* کره جنوبی - چین

کره جنوبی بیش از ۳0 سال است که فرصت حضور در 
جام جهانی را از دست نداده است. 8 حضور پی در پی در جام 
جهانی از سال 1986 نشان می دهد که شاگردان اولی اشتلیکه 
بار دیگر شانس  بالایی برای صعود به جام جهانی روسیه دارد.

در طرف مقابل تیم   ملی چین تنها یک بار فرصت حضور 
در جام جهانی را کسب کرده است. آن هم به سال 2002 
بر می گردد که در خاک کره جنوبی موفق به این مهم شد. 
فوتبال حالا در پر جمعیت ترین کشور جهان رشد زیادی داشته 
است. رشدی که شاید منجر به دومین حضور چینی ها در جام 

جهانی شود.
کره جنوبی در مرحله قبل تنها تیمی بود که تمام 8 بازی 
خود را با برد به پایان رساند. به ثمر رساندن 27 گل و بسته نگه 
داشتن دروازه خودی در تمامی 8 دیدار قدرت بالای کره ای ها 
را به رخ کشید. ستاره های لژیونر کره ای همچون سونگ هیونگ 
مین، کی سیئونگ یئونگ و کو جائل چول باعث این شده است 

که تیم   ملی کره جنوبی از کیفیت بالایی برخوردار باشد.

در طرف مقابل بازیکنان چینی اغلب در لیگ خودشان بازی 
می کنند غیر از ستاره 19 ساله تیم ویتسه هلند یعنی ژانگ 

یونینگ.
* ازبکستان - سوریه

تیم   ملی ازبکستان شکست عجیب چهار بر دو برابر تیم   ملی 
کره شمالی را در مرحله قبل جبران کرد تا از گروه نخست 
رقابت ها به این مرحله راه یابد تا آنها شانس دیگری برای حضور 
در جام جهانی را امتحان کنند. حریف آنها سوریه معادلات 
را بر هم زد و با کسب شش پیروزی از هشت دیدار خود به 
عنوان یکی از بهترین های تیم های دوم جدول رده بندی راهی 

این مرحله شود.
حضور سرور جباراف و ایگناتی نستروف در ترکیب ازبکستان 
در کنار بازیکنان جوان باعث شده تا ازبکستان ترکیبی از 

بازیکنانی با تجربه و جوان باشد.
در طرف مقابل سوریه از داشتن بازیکنانی با اسم و رسم 
دار محروم است، ولی مهاجم گلزن شان عمر خریبین را در 
اختیار دارند. این مهاجم 22 ساله در مرحله قبل هفت گل برای 

تیمش به ثمر رساند.
این اولین دیداری بود که دوتیم از زمان جام ملت های آسیا 

1996 برگزار می کنند".

شیوه اعطای پاداش  به ورزشکاران و برخوردهای متفاوت با قوانین و آیین نامه های مربوط به 
آن در طی سالیان مختلف باعث شده رویه های متفاوتی از پرداخت پاداش شکل بگیرد. اکنون 

پرسش این است که آیا نص آیین نامه ها در پرداخت ها مورد توجه اند یا سلایق.
همواره پس از بازی های المپیک و هم چنین بازی های آسیایی و رقابت هایی از این دست 
صحبت هایی مبنی برای اهدای پاداش به ورزشکاران مدال آور صورت می گیرد. تجربه نشان 
داده در رقابت های اخیر همواره ورزشکارانی بوده اند، از اینکه با ناداوری به حق خودشان 
نرسیده اند ابراز ناراحتی کرده و مسئولان نیز تلاش کردند با اهدای پاداش به نوعی از آن ها 
دلجویی کنند. این اتفاق و تصمیم صرف نظر از درست یا غلط بودنش جنبه های منفی نیز 
به همراه داشته است. ناداوری و نرسیدن یک ورزشکار به حق خود، جزو جدانشدنی ورزش 
است و نه تنها در ایران و ورزشکاران ایرانی بلکه برای تمام اهالی ورزش در سرتاسر دنیا و 
در هر مسابقه ای وجود دارد اما به نظر می رسد این تصمیم مسئولان که اکثرا برای افزایش 

روحیه و به نوعی دلجویی از ورزشکار است بدون هیچ ضابطه ای در طی سالیان گذشته اجرا 
شده و می شود. بهداد سلیمی که در دسته فوق سنگین وزنه برداری المپیک حذف شد و از 
رسیدن به مدال بازماند به دستور مسئولان، پاداش طلایی های کاروان ایران را دریافت می کند. 
این تصمیم بعد از گذشت یک روز از مسابقه او گرفته و اعلام شد. مجتبی عابدینی دیگر 
ورزشکار ایرانی در المپیک ریو شایستگی فراوانی برای رسیدن به مدال داشت اما در دو مبارزه 
تاثیرگذارش به دلیل ناداوری ناموفق بود و نتوانست به مدال برسد. هرچند که ناداوری عابدینی 
با وجود محرزتر بودن نسبت به بهداد سلیمی کمتر مورد توجه قرار گرفت اما این توجه شاید به 
این خاطر بود که جو متفاوتی بعد از مسابقه سلیمی صورت گرفت و نحوه اعتراض به ناداوری 
به شکلی بود که توجه بیشتری را جلب کرد اما سکوت عابدینی خیلی انعکاس نداشت. قطعا 
در چنین شرایطی هر دو ورزشکار احتیاج به روحیه دارند اما آنچه که در این میان باید مورد 
توجه باشد وجود ضوابط خاصی است که نتوان از آن حرف و حدیثی خارج کرد. عابدینی 
با وجود اینکه مدال نگرفت اما رده ی چهارمی او ارزش فراوانی داشت، به اذعان بسیاری از 
کارشناسان ارزش چهارمی عابدینی قابل مقایسه با جایگاه سومی در خیلی از رشته ها نیست. 
هرچند اعلام شده پاداشی براساس تلاشی که او انجام داده پرداخت می شود اما به نظر می رسد 
باید بین حذف یک ورزشکار به هر دلیلی و کسب جایگاهی تاریخی در یک رشته، تفاوت 
وجود داشته باشد. احسان حدادی نیز در المپیک 2012 لندن اولین مدال دوومیدانی را در این 
بازی ها کسب کرد که ارزش فراوانی داشت اما او پاداش مدال نقره اش را گرفت در حالی که 
همه می دانند که این مدال ارزشی حتی بیشتر از طلا در خیلی از رشته ها دارد. اگر هرکسی 
براساس تلاشش باید پاداش بگیرد بنابراین حذف بهداد سلیمی و گرفتن پاداش طلایی ها 
نیز می تواند خلاف آیین نامه پرداخت پاداش ها باشد، یا پاداشی که به سعید عبدولی یا دیگر 
ورزشکاران مشابه در ادوار گذشته داده شده نیز حتما خارج از آیین نامه بوده است. معتقدیم 
اگر سیستم پاداش دهی به ورزشکاران قاعده خاصی دارد باید برای همه افراد یکسان باشد و اگر 
هم سیستمی وجود ندارد نباید این موضوع مطرح باشد که هرکسی نباید پاداش بگیرد. قانون 

و آیین نامه باید شامل حال همه شود و تبصره ها تنها متعلق به برخی نباشد.

معاون پزشکی استقلال در مورد مصدومیت محسن کریمی 
و البته کاوه رضایی توضیح داد و اعلام کرد این دو به زودی به 

تمرینات برمی گردند.
دکتر امین نوروزی معاون پزشکی این باشگاه در خصوص 
شرایط محسن کریم گفت: با توجه به این که روز جمعه از 
المپیک ریو برگشتم، شرایط همه بازیکنان را تحت نظر گرفتم. 
محسن کریمی را هم معاینه کردم، این بازیکن مصدومیتی 
نداشت اما باتوجه به ضعف عضلات اطراف مفصل مچ پا، 
صلاح دیدم برای پیشگیری از مصدومیت او، تمرینات تقویتی 
برای این عضلات و همین طور تمرینات تعادلی در نظر 
بگیریم. روز جمعه هم کریمی را تست می کنیم و اگر از نظر 

قدرت عضلات مچ شرایط مطلوبی داشت، از شنبه به تمرینات 
گروهی باز می گردد.

نوروزی در خصوص وضعیت کاوه رضایی اظهار داشت: او 
از ناحیه استخوان کف پا دچار صدمه شده بود اما پس از 

درمانهای انجام شده، از چهارشنبه به تمرینات باز میگردد.
معاون پزشکی باشگاه استقلال به وضعیت فرشید باقری 
اشاره کرد و گفت: این بازیکن از ناحیه کمر دچار صدمه 
شده بود. از روز یکشنبه درمانش شروع شد و پس از معاینه، 
صبح چهارشنبه تست می شود و اگر مشکلی نبود، به تمرین 
عصر می رسد. این را هم بگویم که همه این بازیکنان قبل از 

بازگشت به تمرین، تست نهایی می شوند.
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جلوگیری از اثرات سمی آفت کش ها به کمک نانوذرات توسط محققان کشور

محققان مرکز تحقیقات علوم دارویی دانشگاه علوم 
خواص  آزمایشگاهی  طرح  یک  در  تهران  پزشکی 
آنتی اکسیدانی و آنتی بیوتیک نانوذرات اکسید منیزیم 
به عنوان  را  آن ها  قابلیت  و  داده  قرار  بررسی  مورد  را 
داروهای ضد سموم ارزیابی کرده اند. از نتایج این تحقیق 
می توان در حوزه های مختلف علوم پزشکی، داروسازی 
از  ارگانوفسفره  ترکیبات  برد.  بهره  بافت  و مهندسی 
حشره کش ها و آفت کش های مهم هستند که اشکال 
مورد استفاده  آن ها در جنگ شیمیایی به عنوان عامل 
اعصاب معروف  است. وجود آنها یکی از مشکلات اصلی 
کلینیکی در دنیا با هزاران قربانی در سال است. سموم 
ارگانوفسفره که در برخی کشورها به صورت گسترده در 
کشاورزی مورد استفاده قرار می گیرند، گاهی اوقات علاوه 
بر کشتن آفت ها و حشرات مزاحم، سلامت انسان ها را 
نیز به خطر می اندازد. ازاین رو تعدیل سمیت این سموم 
خطرناک می تواند راهی برای ارتقای سلامت جامعه 

باشد. منا نوایی نیگجه یکی از مجریان طرح،  از نانوذرات 
اکسید منیزیم به عنوان یک نانوذره  پرکاربرد در صنایع 
و حوزه های مختلف علم یاد کرد و افزود: »نانوذرات 
از ذرات اکسید فلزی است که  اکسید منیزیم یکی 
به طور گسترده در صنایعی نظیر داروسازی، لوازم آرایشی، 
مورد  الکترونیک  و  پزشکی  غذایی،  مواد  بسته بندی 
بودن، زیست سازگاری،  ارزان  قرار می گیرد.  استفاده 
غیرسمی بودن و پایداری حرارتی بالا از مزایای عمده  
این نانوذرات است. در این مطالعه ظرفیت آنتی اکسیدانی 
و آنتی بیوتیکی نانوذرات مذکور در برابر یکی از رایج ترین 
سموم ارگانوفسفره بر روی لنفوسیت جدا شده از خون 
انسان ارزیابی شده است.« وی تأکید کرد: »با توجه به 
قابلیت قابل توجه آنتی اکسیدانی و آنتی بیوتیکی نانوذرات 
اکسید منیزیم، می توان از آن ها جهت کنترل اثرات مضر 
سموم مختلف در حوزه  سم شناسی و پزشکی بهره برد و 
به این ترتیب اثرات جانبی حاصل از استفاده  این سموم 

بر سلامت انسان را کاهش داد.« 
بر اساس مطالعات انجام شده، اکسید منیزیم در ابعاد 
نانومتری و در غلظت های میکرویی می تواند خواصی 
خود  از  سمی  حالت  به  نسبت  معکوس  و  متفاوت 
بروز دهد. همچنین کاربرد این نانوذرات به همراه سم 
کلروپیریفوس، نه تنها سبب مقاومت سلول ها در برابر این 
سم می شود، بلکه با خنثی کردن اثرات سمی این ماده 
می تواند به عنوان یک ماده  آنتی اکسیدان و آنتی بیوتیک 

مورد استفاده قرار گیرد.
 نوایی نیگجه در رابطه با مراحل انجام طرح حاضر 
گفت: »در این تحقیق پس از سنتز و مشخصه یابی 
نانوذرات اکسید منیزیم و اطمینان از ابعاد نانومتری آن 
با استفاده از آزمون MTT، چهار غلظت از آن انتخاب 
نانوذره   مختلف  غلظت های  تأثیرات  ادامه  در  شد. 
اکسید منیزیم در حضور سم کلروپیریفوس بر روی 
لنفوسیت های جدا شده از خون انسان بررسی شده و 
پس از گذشت 72 ساعت فاکتورهای مربوط به حیات 
سلولی و اکسیدانو استرس مورد بررسی قرار گرفت. در 
انتها آزمون های مربوط به ردیابی مکانیسم اثرگذاری سم 

کلروپیریفوس و نانوذرات اکسید منیزیم انجام شد.«
 این محقق در پایان افزود: »نتایج نشان داده اند که 
نانوذرات اکسید منیزیم با مهار مسیرهای اثرگذاری سم 
کلروپیریفوس، سبب خنثی شدن اثرات منفی و مخرب 

این سم بر روی لنفوسیت های انسانی می شود.«
 این تحقیقات حاصل یکی از تحقیقات ادامه دار تیم 
تحقیقاتی دکتر محمد عبدالهی- عضو هیأت علمی 
نوایی  منا  با همکاری  تهران-  پزشکی  علوم  دانشگاه 
نیگجه- دانشجوی مقطع دکترای دانشگاه علوم پزشکی 
تهران- ویدا حیدری- دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد اهر- و همکارانی از مرکز 
تحقیقات علوم دارویی دانشگاه علوم پزشکی تهران است.

با کودک خجالتی ام چه کنم؟
اگر کودکتان خجالتی است بهتر است بدانید راه های زیادی برای رفع این مشکل وجود دارد، 
به هر دلیلی که کودك شما اکنون خجالتی است، بهتر است راه های کمك به او را پیدا کنید. 
احتمالا هیچ پدرومادری دوست ندارد که کودکش خجالتی باشد یا دیگران این برچسب را به 
او بزنند. اما کدام کودکان خجالتی هستند و چه موقع ما خجالتی بودن را با مسائل دیگر اشتباه 
می گیریم؟خجالت در واقع نوعی ویژگی شخصیتی در کودکان است، نه یك عیب و نقص که 
نیازی به دعوا و شرمندگی والدین داشته باشد. این ویژگی با تشویق و حمایت والدین قابل 
اصلاح است جالب است بدانید دانشمندان می گویند خجالتی بودن در بعضی فرهنگ ها مورد 
پسند و ستایش مردم است و از راه فرهنگ جامعه به کودکان به ارث می رسد.از نظر علمی 
احساس خجالت، یك واکنش طبیعی نسبت به افراد یا محیط های جدید است که در حقیقت 
ترکیبی از حس ترس و کنجکاوی را در خود دارد. شیرخواران با دیدن غریبه ها روی شان را 
برمی گردانند.کودکان نوپا به زمین نگاه می کنند و به پدر یا مادرشان می چسبند و حتی ممکن 
است در این شرایط به مکیدن انگشت شست بپردازند اما بیشتر بچه ها قبل از ۳ سالگی به 
راحتی با همه ارتباط برقرار می کنند و به نظر بسیار اجتماعی می آیند اما بعد از این سن، ترس 
بیشتر کودکان از غریبه ها شروع می شود و آن ها حس خجالت و شرمندگی را یاد می گیرند. در 
این زمان است که ناگهان کوچولوی اجتماعی و برون گرای شما تبدیل به یك موجود خجالتی 
می شود.  ندا شیخی، دکترای روانشناسی در ابتدا در تعریف خجالتی بودن می گوید: خجالت 
به معنی دوری گزینی و عدم تمایل به ایجاد ارتباط با دیگران، می تواند امری موقتی یا نسبتا 
دائمی باشد. خجالتی بودن کودک باید با توجه به شخصیت و ذات کودک، سن او و اینکه 
فرزند چندم خانواده است، و فرهنگی که کودک در آن پرورش می یابد، مورد بررسی قرار گیرد. 
ما در اینجا به توضیح چند مورد از این فاکتورها مانند سن و فرزند چندم خانواده می پردازیم. 

چندمین فرزند شماست؟
این روانشناس در ادامه در بیان اینکه فرزند چند خانواده بودن چه تاثیری بر خجالت کودک 
دارد، توضیح می دهد: معمولا فرزند اول خانواده نسبت به فرزند دوم حالت خجالت بیشتری 
دارد. این امر شاید به علت شیوه های تربیتی سختگیرانه تر والدین درباره فرزند اول باشد. 
معمولا والدین قوانین سنگین تر و بایدونبایدهای بیشتری درباره فرزند اول وضع می کنند که 
این امر می تواند بر میزان و کیفیت عزت نفس کودک تاثیر بگذارد. زیرا که کودک به طور 
مداوم به قضاوت و کنترل خود می پردازد و به خاطر ترس از اشتباه یا تنبیه، سعی می کند 
تعاملش با دیگران را کاهش دهد. درحالی که فرزند دوم معمولا کمتر با قوانین و بایدونبایدهای 
سخت والدین مواجه می شود و بنابراین با فراغ بال و اعتماد به نفس بیشتری به ایجاد ارتباط 

و انجام امور می پردازد. 
- اختلالی شبیه کمرویی

شیخی همچنین به فاکتور سن اشاره می کند و هشدار می دهد که نباید خجالتی بودن را 
با مسائل دیگر اشتباه گرفت: سن نیز از عوامل تاثیرگذار بر این حالت در کودکان است. به 
عنوان مثال، پدر و مادری از این موضوع اظهار ناراحتی و تعجب می کنند که فرزند 8 ماهه شان 
تا مدتی قبل در تعامل با دیگران هیچ مشکلی نداشته و به راحتی در آغوش دیگران قرار 
می گرفت، می خندید، و با آنها بازی می کرد. اما به تازگی حتی با مادربزرگش هم غریبگی 
می کند، با دیگران تعامل نمی کند، و در مواجهه با افراد تازه گریه می کند و ... . این رفتار مربوط 
به سن کودک است. از حدود 8 ماهگی کودک دچار حالتی می شود که روانشناسان آن را 
اضطراب جدایی و اضطراب غریبه می نامند. یعنی در مواجهه با افراد جدید یا در هنگام غیبت 

پدر و مادر یا مراقب شان، دچار حالت اضطراب می شوند. 
- عادت ها در سنین مختلف

ندا شیخی، دکترای روانشناسی همچنین تاکید می کند: کودکان در سنین مختلف 
عادت های گوناگونی دارند. به عنوان مثال، کودکان در سن 5 سالگی، تفریحات درون منزل 
را به بیرون رفتن ترجیح می دهند و معمولا دامنه تعامل آنها با بچه های دیگر محدود به 
گروه های کوچک ۳ الی 4 نفره است و از کودکان بزرگ تر یا افراد بزرگسال فاصله می گیرند. 
بنابراین در بعضی سنین نمی توان بر شکل یا میل به تعامل کودک با دیگران نام خجالتی بودن 

گذاشت؛ بلکه این حالت به نوعی مقتضای سن آنان است. 
*کودک خجالتی به مدرسه نمی رود؟

هرچند رفتاری که کودک نوپا در برخورد با غریبه ها از خود بروز می دهد ناشی از کم رویی 
است و این حالت طبیعی است،  اما نمی توان نام آن را خجالت گذاشت باید هرچه زودتر 

چاره ای بیندیشید چون با ورود او به مدرسه این مسئله تشدید خواهد شد. 
شاید می خواهد جلب توجه کند

تعدادی از بچه ها خجالت را برای جلب توجه به کار می گیرند تا از انجام کاری که به آنها 
محول شده خودداری کنند. در بیشتر مواقع، کودکان خجالتی هنگام احوالپرسی مادر با 
سایرین به مادرشان می چسبند اما در برخی مواقع با ادامه رفتار می خواهند دیگران از او سؤال 

کرده و با او صحبت کنند و مرکز توجه شود. 
بزرگش نکنید

خجالتی بودن کودک را امری غیرطبیعی و مهم جلوه ندهید ولی به او توجه داشته باشید تا 
سعی در جلب توجه شما از راه های دیگر از جمله خجالت کشیدن نکند. 

 یک فوق تخصص غددمطرح کرد:

بایدها و نبایدهای ورزشی در دیابتی ها

 یک فوق تخصص غدد و متابولیسم چگونگی انجام تمرینات ورزشی را برای بیماران 
دیابتی توضیح داد.

دکتر حسن گنجی زاده زواره در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: مشاهده می شود که پزشکان 
و مراکز درمانی و رسانه ها به بیماران قلبی عروقی و دیابت و سایر بیماران توصیه می کنند 
ورزش را فراموش نکنید، سوال اینجاست چه ورزشی؟ کجا؟ کی؟ چه مدت؟ و سوالات 

دیگر که در ذهن مردم مبهم باقی می ماند.
وی با طرح این پرسش که ورزش مناسب برای بیماران قلبی و عروقی و دیابتی چه 
ورزشی است؟ اضافه کرد: دیده می شود بیمارانی که در اولین مرتبه بروز درد قلبی ترخیص 
می شوند، تیم پزشکی از آنان می خواهند که ترک سیگار و ورزش را فراموش نکنند و بیمار 
بدون توجه وضعیت تنفسی و قلبی و عروقی و البته توجیه نشده توسط همکاران پزشک، 
پس از تهیه لباس و کفش ورزشی اولین جلسه ورزش را با یک کوهنوردی سنگین یا کار 
با دمبل و وزنه های سنگین  انجام می دهند و  دومین اپیزود حمله قلبی که گاهی متاسفانه 

آخرین بار نیز است، اتفاق افتاده است.
این پزشک ادامه داد: این مهم نشان می دهد نه تنها این ورزش های سنگین و بیکباره، 
نقش پیشگیرانه ندارند، بلکه باعث تسهیل و تسریع در شرایط زمینه ساز حمله های قلبی 
)انفارکتوس( یا حمله های مغزی عروقی )سکته مغزی( و حتی کمای دیابتی یا افت 
شدید قند خون در بیماران دیابتی یا حتی باعث بروز حمله آسم و تنگی نفس شدید در 

بیماری های انسدادی ریوی می شود.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم با اشاره به اینکه آگاه کردن بیمار با توجه به سن 
و جنس و شاخص توده بدنی و میزان متابولیسم و ریتم تنفسی و قلبی و ظرفیت قلبی 
عروقی و ده ها معیار و اندکس دیگر وظیفه هر پزشکی است، افزود: این مساله آنقدر جدی 
است که شاخه ای از علم طب به نام" sport medicine"تخصصی است که سه سال طول 
می کشد تا یک پزشک عمومی دوره آموزشی آن را طی کند تا خبره این فن شود. وظیفه 
هر پزشکی است که با توجه به شاخص های هر فرد در مورد ورزش وی تصمیم بگیرد. 
چنانچه یک پزشک احاطه کامل به مطالب ورزش و تاثیرگذاری آن بر متابولیسم و سوخت 

و ساز بدن را ندارد حتما بیمار را به همکاران خبره ارجاع دهد.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم  بیان کرد: هدف از بیان این مطالب جلوگیری از 
مرگ های ناگهانی و عوارض قلبی-عروقی و مغزی جبران ناپذیری است که متعاقب ورزش 
نادرست و سنگین در بیمارانی است که در حال گذراندن دوران نقاهت یک حمله حاد 
بیماری بوده و غافل از شرایط بدنی با ورزش به بدن خود لطمات جبران ناپذیری را می زنند.

وی اظهارکرد: برای یک بیمار بهتر است نوع ورزش ایزوتونیک باشد تا ایزومتریک یعنی 
بهترین ورزش برای یک بیمار پیاده روی و شنا و دوچرخه سواری است؛ یعنی ورزش های 

هوازی بهتر است.
گنجی زاده زواره با تاکید بر اینکه ورزش ایزومتریک غیر هوازی مثل پرورش اندام و 
بدنسازی و وزنه برداری نه تنها برای یک بیمار مفید نیست، بلکه بسیار مضر است، اضافه 
کرد: مدت زمان انجام ورزش باید حداقل 150 دقیقه در هفته باشد و فاصله دو جلسه از 
48 ساعت نباید کمتر شود مثلا 45 دقیقه روزانه ایده آل بوده که از این مدت 5 تا 10 دقیقه 

اول باید صرف گرم کردن بدن و پنج دقیقه آخر بتدریج بدن سرد شود.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم تصریح کرد: هر شخصی که ورزش روزانه انجام 
می دهد باید توانایی گرفتن تعداد ضربان قلب یا همان نبض را در دقیقه داشته باشد و اگر 
نمی تواند از ابزاری که شبیه ساعت مچی یا گردن آویز بوده و به صورت خودکار تعداد ضربان 

قلب را بر صفحه نمایش خود نشان می دهد، استفاده کنند.
وی با بیان اینکه دوچرخه سواری برای افراد دیابتی میانسال که مستعد زخم پا هستند 
نباید در نظر گرفته شود، یادآور شد: شخص دیابتی قبل از شروع ورزش باید با دستگاه 
اندازه گیری قند خون  )گلوکومتر( قند خون خود را کنترل کند، چنانچه بالای ۳00 بود 
باید دو واحد انسولین سریع الاثر مثل ریگولار یا نوورپید تزریق کرده سپس نیم ساعت بعد 
مجددا قند خون  خود را کنترل کند و اگر زیر 250 رسید می تواند ورزش را شروع کند، 
اما اگر در سنجش ابتدایی کمتر از 100 بود باید مقداری مواد غذایی شیرین استفاده کرده 
و پس از گذشت نیم ساعت دوباره کنترل کند، چنانچه قند خون به بالای 100 رسیده 

باشد شروع ورزش منعی ندارد.

افسردگی را درون خود ریشه کن کنید
مدتی است که افسرده شده ام و هر جمعی بجز خانواده را نمی توانم بپذیرم و برایم 
لذت بخش نیست. بیشتر اوقات سرحال و سرزنده نیستم و در بیشتر کارهایم نیاز به تایید 
دیگران دارم و زود رنجم و اضطرابی خفیف نیز دارم. دوست دارم مثبت اندیش و دارای 

آرامش باشم و از این افسردگی خلاص شوم لطفا کمکم کنید.
با خود مهربان باشید. قبول کنید که افسردگی، انرژی شما را تحلیل می برد و از انجام 
دادن همه کارهایی که قبلًا انجام می دادید جلوگیری می کند. سعی کنید برای خود، هدف 
های دشوار در نظر نگیرید یا مسئولیت بیش از توان خود قبول نکنید. کارهای مهم خود را 
به مراحل کوچک تر تقسیم کنید و آنچه را که در توان دارید انجام دهید. خود را به خاطر 
این که نمی توانید پیشرفت بیشتری داشته باشید سرزنش نکنید. اگر امکان دارد از به وجود 
آوردن تغییرات بزرگ در زندگی خود )مانند تغییر دادن شغل یا ازدواج کردن(، پرهیز کنید؛ 
زیرا اکنون زمان این کارها نیست. یادتان باشد که افسردگی، قضاوت شما را مختل می کند.  
سعی کنید موقعیت ها یا رفتارهایی را که بیشترین استرس را به وجود می آورند، شناسایی 
کنید و برای اجتناب از این موقعیت ها یا تغییر دادن این رفتارها به دنبال راه های ویژه ای 
باشید. مثلًا اگر می دانید که همیشه به سر کار یا قرارهای مهمتان دیر می رسید و این کار، 
استرس قابل توجهی ایجاد می کند، محتاطانه تصمیم بگیرید تا بتوانید زودتر از وقت تعیین 
شده، به سر کار یا قرارها برسید. به طور منظم ورزش کنید. سی دقیقه تمرین و نرمش بدنی 
برای حداقل سه روز در هفته می تواند در عرض چند هفته، حال شما را بسیار بهبود بخشد. 
تمرین بدنی از استرس می کاهد، تنش های ماهیچه ای را از بین می برد و اغلب، روحیه 
شما را تقویت می کند. پزشکان بر این باورند که ورزش، گردش خون را بهبود می بخشد 
و ذخیره اکسیژن مغز را افزایش می دهد. به علاوه، ورزش، باعث آزاد شدن مواد شیمیایی 
به نام اندروفین ها و آنکفالین ها می شود، که داروی ضد افسردگی طبیعی هستند. منظم 
باشید. یک روش منظم متناسب با خود پیدا کنید و تا آن جا که می توانید به آن پایبند 
بمانید. هر روز، سر ساعت معین بیدار شوید و سر ساعت معین، غذا بخورید و شب، زود به 
رخت خواب بروید تا خواب شبانه خوبی داشته باشید. بسیاری از کسانی که بیماری افسردگی 
بویژه افسردگی دو قطبی دارند وقتی به اندازه کافی نمی خوابند حالشان بدتر می شود. پیروی 
از یک روش منظم می تواند ساعت زیستی )طبیعی( شما را که اغلب به هنگام افسردگی 
مختل می شود، دوباره منظم کند. طبیعت هر فردی متفاوت از دیگری است و قوای بدنی 
او طوری طراحی شده است که در زمان خاصّی خسته و در زمان خاصّی گرسنه می شود و 
حتّی آمادگی ذهنی او برای مطالعه و تفریح هم محدود به اوقات خاصّی از شبانه روز است. 
این برنامه طبیعی را ساعت زیستی )بیولوژیک( می نامند که باید آن را شناخت و خود را با 
آن تنظیم نمود.  اطلاعات جمع آوری کنید. هرچه راجع به افسردگی، اطلاعات بیشتری به 
دست آورید، کنترل آن نیز راحت تر خواهد بود. اطلاعات موجب می شود که بیماری، کمتر 
مرموز و ترسناک به نظر برسد. از افکار خود آگاه باشید. وقتی افسرده هستید به افکار خود 
توجه کنید، بدون آن که در مورد آنها قضاوت کنید یا در مورد صحّت آنها نگران باشید. آیا 
شما به طور دائم، خود را دست کم می گیرید؟ راجع به اشتباهتان با ناراحتی صحبت می 
کنید؟ یا تصوّر می کنید که مصیبت و گرفتاری در کمین شماست؟ آگاه شدن از این گونه 
افکار می تواند از میزان تحریف فکر )که به طور کلی، حاصل افسردگی است( بکاهد.با دیگران 
ارتباط برقرار کنید. اگر افسرده هستید، احتمالاً هرگونه تماس با دیگران را به عمد قطع می 
کنید. اگر برای مدت طولانی ایی تنها باشید و با مشکلات خود، مشغله ذهنی داشته باشید، 
ناراحتی شما تداوم خواهد یافت. در کنار دیگران بودن، توجه شما را از افسردگی منحرف می 
کند. برای انجام دادن کارهای لذت بخش حتما از افراد دیگر نیز دعوت کنید. رفتن دسته 
جمعی به سینما، تئاتر، ورزشگاه، کنسرت موسیقی، شنا، سوارکاری و... لذت بیشتری به شما 
می دهد. ارتباط با اعضای خانواده و دوستان صمیمی به عنوان گروه های حمایتگر که شما 
را درک می کنند، تأثیر به سزایی بر درمان افسردگی می گذارد. وضعیت های طرح شده در 
یوگا استرس و علائم افسردگی را کاهش می دهد. تحقیقات نشان می دهد که هم در افرادی 
که دچار آشفتگی و افسردگی های حاد هستند، یوگا استرس، خشم، افسردگی را کاهش 

داده و انرژی، خواب آرام و شادابی را به آنها برگردانده است.

محققان کشور موفق به طراحی و ساخت دستگاهی برای وارد کردن شوک به بیماران 
قلبی شدند تا درصورت ضربان قلب نامنظم در کمترین زمان ممکن آن را منظم کند.

عرفان نقش، مجری طرح » الکتروشوک )دفیبریلاتور( خارجی قلبی خودکار با امکان 
تشخیص بر خط  فیبریلاسیون بطنی« اظهار داشت: الکتروشوک دستگاهی است که می 

تواند فردی که دچار آریتمی قلب )ضربان نامنظم( شده را به حالت طبیعی بازگرداند.
وی افزود: هنگامیکه قلب دچار فیبریلاسیون بطنی می شود مدت زمانی که برای احیا 
آن وجود دارد زمانی بین ۳ الی 5 دقیقه است؛ بر همین اساس، سرعت احیای قلب فرد می 

تواند از اهمیت بالایی برخوردار باشد، از همین رو توانستیم این سیستم را طراحی کنیم.
 نقش با بیان اینکه نمونه خارجی این دستگاه وجود دارد، گفت: دستگاه الکتروشوک، در 
کشورهای خارجی معمولا در خودروهای آتش نشانی، مراکز عمومی و برج های مسکونی 
و مناطق پر رفت و آمد نصب می شوند. وی افزود: به احتمال صددرصد تا 10 سال آینده 
این قانون در کشور ما نیز به وجود می آید که دستگاه الکتروشوک را در مکان های عمومی 
داشته باشیم؛ از این رو تولید انبوه الکتروشوک می تواند از اهمیت بالایی برخوردار باشد. 
این محقق عنوان کرد: ما برای اولین بار توانستیم به این تکنولوژی دست بیابیم و دستگاهی 
را طراحی کنیم که احیای قلب را به صورت اتوماتیک و بدون دخالت پزشک متخصص 
انجام دهد.  وی در خصوص عملکرد دستگاه الکتروشوک گفت: این دستگاه سیگنال قلب 
را تحلیل می کند و در صورت لزوم  متناسب با اندام شخصی که دچار آریتیمی قلب شده 
است، خدمات ارائه می کند. وی در مقایسه این نمونه ایرانی با نمونه های خارجی اظهار 
کرد: الکتروشوک نسبت به نمونه های خارجی از دقت و سرعت بالایی برخوردار است ؛ این 
دستگاه می تواند بر اساس مقاومت بدن فرد، شوک وارد کند. وی با تاکید بر اینکه از این 
سیستم هر فرد عادی می تواند برای احیای قلب فردی که دچار آریتیمی قلبی شده است، 
استفاده کند، گفت: از این سیستم می توان در مکان های پر رفت و آمد، مطب ها و برج های 
مسکونی و تجاری در کشور استفاده کرد. عرفان نقش در خصوص مزایای این سیستم گفت: 
فایده استفاده از این دستگاه تسریع در احیای قلب فرد بیمار است؛ زیرا تا آمبولانس برسد 
و عملیات احیای قلب را  آغاز کند مدت زمان زیادی طول می کشد و ممکن است جان 
فرد از دست برود. وی گفت: اشخاص عادی می توانند در زمانهایی که فرد دچار آریتیمی 
شده، سیستم را به بدن بیمار متصل کنند تا فرد احیا شود؛ خود دستگاه سیگنال قلب را 
تحلیل می کند و قلب فرد را به حالت نرمال باز می گرداند. وی گفت: این طرح در مرحله 
ای است که نیاز به سرمایه گذاری دارد؛ در صورت سرمایه گذاری مناسب می توان این 
دستگاه را به تولید انبوه رساند؛ تخمین زده ایم که اگر سرمایه گذاری روی این طرح شود 
سرمایه کمتر از یک سال باز  می گردد.  به گفته وی، فرهنگ استفاده از این دستگاه در ایران  
صددرصدی اجباری می شود.  این محقق اظهار داشت: مشتریان بالقوه این دستگاه تمامی 
مراکز بیمارستانی و درمانی کشور، برج های مسکونی و تجاری، مناطق و مکان های پر رفت 
وآمد است.صادرات  دستگاه به خاورمیانه، از جمله افق های این طرح است.  وی گفت: پیش 
بینی کرده ایم که حجم بازار  یا میزان تقاضا بیش از 400 دستگاه در سال خواهد بود بعد از 
آن می توانیم صادرات آن را به مناطق خاورمیانه داشته باشیم.  به گزارش مهر، این سیستم 
توسط عرفان نقش، دکترای تخصصی برق،  دکتر محمدرضا یزدچی و دکترمهدی نیرومند 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان طراحی و ساخته شده است.

پلیس راهنمایی و رانندگی نیویورک با استفاده از یک سیستم جدید شناسایی چهره 
توانسته بیش از 100 متخلف را از ماه ژانویه تاکنون دستگیر کند.، این سیستم جدید 
به جای 64 نقطه، به بررسی 128 نقطه از چهره می پردازد که بطور چشمگیری شانس 
مطابقت تصاویر ثبت شده توسط دوربین های پلیس با تصاویر موجود در پایگاه داده 
راهنمایی و رانندگی افزایش می دهد.این ارتقای نرم افزار در کنار حالت های مقایسه جدید 
مانند سیاه و سفید کردن تصویر یا همپوشانی می تواند به شناسایی سریع تر دزدان و 
کلاهبردارانی منجر شود که قصد دارند با گواهینامه تقلبی فرار کنند.این فناوری اکنون 
در ۳9 ایالت دیگر آمریکا استفاده می شود. نسخه اولیه این فناوری نخستین بار در سال 
2010 استفاده شد که دستگیری بیش از ۳800 نفر را که از چندین گواهینامه غیرقانونی 

برخوردار بودند،  به دنبال داشت.

دستگاه الکتروشوک خودکار قلبی ساخته شد

احراز دقیق تر هویت متخلفان رانندگی
 با فناوری جدید

همه می دانیم که در لحظه سوختگیری باید موتور خودرو را خاموش کنیم، اما چرا 
سوختگیری با موتور روشن خطرناک است؟

 دکتر کارل کراشنکی کارشناس مسائل علمی اهل استرالیا در مورد اهمیت خاموش کردن 
خودرو در زمان سوختگیری عنوان کرد: در شرایط طبیعی برای تولید آتش به سه جزء یک 
مثلت یعنی سوخت، اکسیدکننده یا اکسیژن هوا و گرما یا منبع جرقه نیاز است. بنابراین برای 

تولید و روشن ماندن آتش تمامی این اجزاء باید به طور پیوسته فراهم شوند.
وی در ادامه افزود: آنچه که در فرایند سوختگیری در جایگاه های عرضه محصولات نفتی 
باعث تعجب است، این است که راننده هنگام سوختگیری باید خودروی خود را خاموش کند، 

اما خودروی پشت سر با فاصله کمتر از نیم متر با موتور روشن در صف منتظر است!
این محقق استرالیایی معتقد است که بخار حاصل سوخت که در فرایند پمپ سوخت به باک 
خودرو در هوا آزاد می شود به هیچ عنوان قابل اشتعال نیست. چرا که برای ایجاد اشتعال تراکم 
بخار سوخت باید به دو تا هشت درصد هوای اطراف برسد و این تراکم هیچوقت در لحظه ی 

سوختگیری بدست نمی آید.
با در نظر گرفتن اینکه در لحظه سوختگیری شما در کنار دو جزء مثلث آتش یعنی سوخت 
زیاد موجود در باک و اکسیژن موجود در هوا هستید، پس تنها عامل سوم یعنی جرقه یا گرما 
برای اشتعال سوخت کافی است. دکتر کراشنکی اولین عامل تولید جرقه را همان مجموعه 
تولید جرقه برای احتراق سوخت در موتور خودرو می داند، اما مجموعه شمع و سیم های انتقال 
برق در خودرو کاملا عایق هستند و احتمال جرقه در فضای بیرون بسیار اندک است.  وی 
دومین عامل تولید ناگهانی جرقه را در اگزوز خودرو و در منبع کاتالیزور می داند، چرا که دمای 
کاتالیزور هنگام دوران موتور بین 750 تا 900 درجه سانتیگراد افزایش می یابد.  سومین عامل 
تولید جرقه در خودرو، پرش ناگهانی برق از پورت ها یا ترمینال های توزیع برق در قسمت های 
مختلف خودرو است.  با در نظر گرفتن اینکه در زمان سوختگیری، سوخت و هوا با غلظت 
مناسب برای ایجاد آتش در دسترس و تنها یک عامل یعنی جرقه یا گرما نیاز است،  پس از 
نظر عقلانی بهتر است تا در لحظه سوختگیری خودرو خاموش شده و سرنشینان پیاده شوند.

از  مدیر فناوری سلامت دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
موفقیت محققان این دانشگاه در ساخت دستگاه تزریق دارو 

به بیمار از راه دور خبر داد.
 دکتر نجم الله طایفه با تاکید بر این که این طرح از سوی 
دکتر تحریری به همراه تیم تحقیقاتی وی در دانشگاه علوم 
پزشکی گیلان، اجرایی شده است، گفت: این دستگاه چند 

کاناله برای تزریق دارو به بیمار کاربرد دارد.
 وی اساس این دستگاه را کنترل از راه دور دانست و 
خاطرنشان کرد: عملکرد این دستگاه بر اساس سیستم 
موبایل است؛ به این معنی که پزشک از هر جای دنیا می تواند 
با کد دستوری که به دستگاه می دهد، وضعیت بیمار و 
آخرین آزمایش هایی که برای بیمار انجام شده را از طریق این 
دستگاه، دریافت و بر اساس نتایج آزمایش ها، داروهای مورد 

نیاز را تجویز کند.  طایفه اضافه کرد: داروهای تجویز شده از 
سوی پزشک به دستگاه وارد می شود و دستگاه به صورت 
اتوماتیک دارو را در اختیار  بیمار قرار می دهد.  وی با تاکید 
بر این که این دستگاه حتی می تواند در ساعات معینی از روز 
اطلاعات دارویی را دریافت و به بیمار تزریق کند، اضافه کرد: 
در حال حاضر نمونه اولیه این دستگاه که تنها برای داروهای 

تزریقی به کار می رود، تولید شده است.
 مدیر فناوری سلامت دانشگاه علوم پزشکی گیلان با تاکید 
بر این که این دستگاه به صورت 4 کاناله طراحی و ساخته 
شده است، به بیان عملکرد این دستگاه پرداخت و توضیح 
داد: این دستگاه دارای مخزنی بر روی هر یک از کانال ها است 
و زمانی که تزریق دارو به پایان می رسد، سرنگ مجددا به 

داخل مخزن بر می گردد و دارو در آن پر می شود.

چرا بنزین زدن با موتور روشن اشتباه است؟

داروی بیماران خود را از راه دور تزریق کنید

آناناس از آن دست میوه هایی است که علاوه بر ظاهر جذاب آن طعم و عطر دلنشینی دارد و  
افراد زیادی هم به مصرف آن تمایل نشانمی دهند. این میوه آبدار و خوشمزه، چیزی فراتر از یک 
میوه گرمسیری است و مزایای زیادی برای سلامت به همراه دارد. شاید درباره این میوه خوشمزه 
کمتر بدانید اما لابد شما هم مثل بسیاری از ما، هنگام سفارش آبمیوه، شربت، بستنی، دسر و... 

طعم آناناس را ترجیح می دهید و یکی از اولویت های تان است. 
اگر طرفدار آناناس هستید برای تان جالب است که درباره خواص میوه مورد علاقه خود بیشتر 
بدانید. درواقع قدرت آناناس در ویتامین ها و قابلیت خوب هضم آن، شیرینی طبیعی و البته قابلیت 
دسترسی آن نهفته است. در این مطلب به برخی از این خواص و امتیازات اشاره می کنیم. آناناس 

را انتخاب کنید و ادامه این مطلب را بخوانید.
1.با بمب ویتامین آشنا شوید

مقدار ویتامین C موجود در یک فنجان آناناس، بیش از حداقل مقدار مصرف روزانه تان است؛ 
این میزان برای زنان در روز 75 میلی گرم و برای مردان 90 میلی گرم است. همان طور که می دانید 
ویتامین C در برابر عفونت های ویروسی و التهاب از بدن مراقبت می کند، بنابراین سعی کنید در 
صبحانه خود تغییر مختصری ایجاد کنید و به جای آب پرتقال یا عصاره گریپ فروت، از طعم 

آناناس کنسروی لذت ببرید و ویتامین C موردنیاز بدن تان را هم تامین کنید.
2.بهترین انتخاب برای کاهش وزن

از آنجایی که آناناس در بازار وجود دارد، به راحتی می توان آن را تهیه کرد. این میوه گرمسیری 
کالری کمی هم دارد و در عین حال برای کاهش وزن گزینه ای عالی محسوب می شود. این 
باعث می شود که دیگر سراغ اسنک های سرشار از قند و شیرینی نروید و کالری بیشتری ذخیره 
کنید و برای مدت طولانی تری احساس اشباع بودن داشته باشید. می توانید آناناس را با گردو یا 
خامه زده شده بخورید. فیبر زیاد این میوه باعث می شود شیرینی کافی دراختیار بدن قرار گیرد و 
میزان قندخون در سطح متعادلی باشد. غذاهایی که دارای فیبر بالایی هستند باعث می شوند که 
بیشتر احساس سیری داشته باشید و کمتر غذا بخورید. از طرفی میزان گلوکز خون تان را کنترل 
می کند. اگر رژیم غذایی تان کربوهیدرات کمی دارد به خاطر داشته باشید که آناناس 94درصد 

کربوهیدرات دارد.
3. مرهمی برای التهاب دستگاه گوارش

آناناس حاوی بروملین است، آنزیمی که می تواند میزان التهاب و تورم ناشی از بیماری ها را 
کاهش دهد، بیماری هایی مانند برونشیت، گلودرد و تشدید آرتروز. از طرفی می توان برای درمان 
سوء هاضمه هم از آناناس استفاده کرد. درواقع بروملین موجود در آناناس می تواند التهاب مرتبط با 

کولیت یا آماس روده را تسکین دهد.
4.بینایی تان را تقویت کنید

 همان طور که می دانید هویج باعث افزایش قدرت بینایی و سلامت چشمان می شود، اما 
تحقیقات جدید نشان می دهد آناناس تاثیری به مراتب بیشتر بر قدرت بینایی تان دارد. خوردن سه 
تا چهار تکه آناناس در روز می تواند خطر تباهی جسم زرد ناشی از بالا رفتن سن را تا ۳6درصد 
کاهش دهد. AMD  یا تباهی جسم زرد در افراد بزرگسال یکی از مشکلات ناشی از کم شدن 

قدرت بینایی است که حدود 8/ 1 میلیون نفر امریکایی بالای 40سال دچار آن هستند.
 افزودن آناناس بیشتر به رژیم غذایی تان یعنی اضافه شدن آنتی اکسیدان بیشتر به بدن و کند 

شدن پیشرفت بیماری های بینایی.
 5. به سلامت استخوان ها فکر کنید

 علاوه بر کلسیم، منگنز هم برای حفظ استحکام استخوان ها و سلامت بافت های پیوندی اهمیت 
فراوانی دارد. یک فنجان آناناس حاوی 76درصد از میزان منیزیم توصیه  شده در روز شما را تامین 
می کند. در واقع منگنز از بروز پوکی استخوان پیشگیری کرده و علائم مربوط به بیماری های 

استخوانی را با قوی سازی ساختار استخوان و تراکم مواد معدنی آن کاهش می دهد. 
بسیاری از میوه های گرمسیری دیگر هم دارای منگنز هستند مانند انواع تمشک ها، شاه توت ها، 
توت فرنگی و موز. بنابراین می توانید با کمک این میوه ها و موز، یک سالاد میوه خوشمزه سرشار 
از منگنز همراه با ویتامین ها و مواد معدنی لازم درست کنید که برای استخوان های تان مفید 

خواهد بود.
6.برای بدغذاها سرو کنید

آناناس غذای موردعلاقه بچه هاست، آن را راحت می خورند و از طرفی سرو آن برای بچه ها راحت 
است و می توانید آن را به عنوان تغذیه در کیف شان بگذارید. برخلاف سیب و پرتقال که باید پوست 
کنده شوند، هر وقت که بچه ها خواهان آناناس باشند، می توانید یک قوطی آن را باز کنید تا بخورند.

7. از آناناس چاشنی بسازید
می توانید با افزودن این میوه خوشمزه به انواع غذاهایی که می خورید و درست کردن یک غذای 
جدید، از مزیت های آناناس بهره مند شوید. برای مثال آناناس گزینه ای عالی برای افزودن به سالاد 
است و می توان آن را همراه با انواع گوشت ها و سبزیجات دیگر سرو کرد. مثلا می توانید آن را 
بپزید و روی یک تکه گوشت برشته بریزید و بخورید یا آنکه به سس سیب بیفزایید تا طعم و 

بافت استوایی پیدا کند.
8. سالاددرمانی کنید

برخلاف صادرات گران یا میوه های فصلی، آناناس های تازه،  منجمد و کنسروی در طول سال 
در بیشتر فروشگاه ها در دسترس هستند. در کنار انواع منجمد و تازه آن، آناناس کنسروی در 
قوطی های کوچک و متوسط وجود دارد که گزینه ای عالی برای درست کردن اسنک، اسموتی یا 
سالاد میوه محسوب می شود. آناناس خردشده را هم می توانید روی سالاد مورد علاقه تان بریزید.

آناناس بخورید؛ وزن کم کنید
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استاندار قم :

پیشرفت قم جز با حمایت از سرمایه گذاران 
میسر نیست

استاندار قم گفت: اگر بخواهیم شاهد پیشرفت و توسعه شهر باشیم هیچ راهی جز حمایت 
از بخش خصوصی وجود ندارد.

سیدمهدی صادقی در حاشیه مراسم افتتاح و بهره برداری از 114 پروژه عمرانی، خدماتی، 
ترافیکی و رفاهی شهرداری قم، ضمن تقدیر از همت و تلاش و همکاری شهرداری قم در 
خدمات رسانی به مردم اظهار کرد: در یك سالی که من در قم فعالیت می کردم کارها با 
نیازسنجی،  امکان سنجی، زمان بندی و پایه کارشناسی دقیق انجام شده است.وی با اشاره 
به برنامه ریزی صحیح مدیریت شهری در فعالیت های خدماتی در شهر گفت: شهردار قم به 
عنوان یك شخصیت علمی مسیر مناسبی را برای فعالیت در شهر قم انتخاب کرده اند.استاندار 
قم در ادامه سخنان خود با اشاره به اهمیت بحث سرمایه گذاری در قم، گفت: اگر بخواهیم 
شاهد پیشرفت و توسعه شهر باشیم هیچ راهی جز حمایت از بخش خصوصی وجود ندارد.

وی با اشاره به فعال شدن مرکز جذب سرمایه گذاری در شهرداری قم گفت: با روشی که 
انتخاب شده و روندی که در حال انجام است در آینده نزدیك شاهد تحول در حوزه سرمایه 
گذاری خواهیم بود.استاندار قم با اشاره به تشکیل پنجره واحد خدمات سرمایه گذاری در 
استان تصریح کرد: با تمام سازمان های ذی ربط در خصوص این فعالیت ها هماهنگی شده و 
بسته های حمایتی برای حضور سرمایه گذاران در نظر گرفته شده است.وی با اشاره به آمادگی 
مدیران استان برای حمایت از سرمایه گذاران خاطرنشان کرد: سعی داریم با آغوش باز از 

سرمایه گذاران استقبال کرده و زمینه های رشد و توسعه استان را فراهم کنیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :تا پایان دولت یازدهم

مجتمع فرهنگی هنری پردیسان
 به بهره برداری می رسد 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از بهره برداری مجتمع فرهنگی هنری پردیسان 
تا پایان دولت یازدهم خبر داد. 

حجت الاسلام عباس دانشی با بیان اینکه متاسفانه قم فاقد کتابخانه مرکزی است، اظهار 
کرد: پروژه کتابخانه مرکزی به کتابخانه استاندارد تغییر پیدا کرده و اکنون کتابخانه استاندارد 
در زمین اهدایی شرکت نفت در حال احداث است.وی خاطرنشان کرد: این پروژه از محل 
اعتبارات سفر رهبر معظم انقلاب تأمین اعتبار شده و امیدوارم تا سال آینده در صورت تأمین 
اعتبار به بهره برداری برسد.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم عنوان کرد: علت تغییر 
کاربری کتابخانه مرکزی به استاندارد، متراژ زمین و کمبود اعتبار است، زیرا بیش از میزان 
کنونی زمین و اعتبار برای احداث کتابخانه مرکزی نیاز است.وی مجتمع فرهنگی هنری 
پردیسان را از دیگر پروژه های در حال احداث ذکر کرد و افزود: این پروژه دارای 2 هزار متر 
مربع زیربنا است که 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پیمانکار وعده داده تا پایان دولت 

یازدهم آن را تحویل دهد و مورد بهره برداری قرار گیرد.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم  اعلام کرد :

برگزاری آزمون ورود به حرفه مهندسان
 با حضور 2۷۴2 داوطلب 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم از برگزاری برگزاری آزمون ورود به 
حرفه مهندسان با حضور دو هزار و 742 داوطلب طی روزهای 11 و 12 شهریورماه در این 

استان خبر داد. 
امین مقومی اظهار داشت: در راستای اجرای قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان، آزمون 
ورود به حرفه مهندسان و کاردان های فنی ساختمان برای متقاضیان اخذ پروانه اشتغال بکار 
مهندسی در رشته های عمران، معماری، مکانیک، شهرسازی، برق، نقشه برداری و ترافیک، 
همزمان با سراسر کشور در روزهای 11 و 12 شهریورماه در دانشگاه قم برگزار می شود.وی با 
اشاره به تعداد شرکت کنندگان در این آزمون اظهار داشت: در مجموع دو هزار و 742 نفر در 
این آزمون ثبت نام کردند که از این تعداد دو هزار و 652 نفر در مقطع کارشناسی، 52 نفر در 
مقطع کاردانی و ۳8 نفر نیز از معماران تجربی هستند. رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
قم افزود: برای قبول شدگان در این آزمون پس از تکمیل مدارک مورد نیاز، پروانه اشتغال به 

کار صادر می شود و این افراد می توانند فعالیت رسمی خود را آغاز کنند.

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع انسانی شهرداری قم 
گفت:  با رایزنی های صورت گرفته و توجه ویژه شخصیت 
های مختلف از جمله رئیس مجلس، عملیات عمرانی خط 

B مترو شهر قم آغاز می شود. 
محسن رنجبر با اشاره به تلاشهای شهرداری قم جهت 
خدمات رسانی به شهروندان شهر کریمه اهل بیت گفت: 
 در طول هفته دولت 114 پروژه منطقه ای شهرداری در 
مناطق مختلف شهر قم به بهره برداری  رسید، برای این 
ریال  میلیارد  حدود ۳50  متوسط  و  کوچك  پروژه های 

سرمایه گذاری صورت گرفته است.
وی افزود: البته در بودجه امسال شهرداری قم مبلغی 

پروژه های  اجرای  برای  تومان  میلیارد   1048 بر  بالغ 
عمرانی تخصیص داده شده و پروژه های بسیاری تا پایان 
پروژه های  قم  شهرداری  می رسد،  بهره برداری  به  سال 
زیادی در حوزه های مختلفی همچون عمرانی، فرهنگی، 
زیست محیطی دارد، اما مردم بیشتر با پروژه های عمرانی 

ارتباط برقرار می کنند.
رنجبر با اشاره به پروژه های عمرانی شهرداری قم گفت: 
به  عمار یاسر  تقاطع  پروژه  وقت  اسرع  در  که  امیدواریم 
نتیجه برسد، همچنین در کنار آن تلاش می کنیم که 
پروژه تقاطع سه سطحه شهیدان محمودنژاد هم اواخر سال 
مورد بهره برداری قرار گیرد، البته این پروژه در سه ماهه 

اول امسال شروع شده و طبق برنامه باید در سه ماهه اول 
سال 96 به نتیجه برسد، اما برای بهره برداری زودتر آن تا 

پایان سال 95 تلاش می کنیم.
وی در خصوص پروژه مترو قم تصریح کرد:  پروژه مترو 
قم هم اکنون در زیر زمین در حال اجرا شدن است، و 
حجم عظیم عملیات عمرانی آن در دید مردم عزیز قرار 
ندارد . ما به دنبال این هستیم که خط یك مترو قم به 
سرانجام برسد و پس از آن هم تجهیز مترو را شروع کنیم. 
کار بسیار بزرگی توسط شخصیت های مختلف از جمله 
 B رئیس مجلس صورت گرفته تا عملیات عمرانی خط

مترو شهر قم هم آغاز شود.
رنجبر با اشاره به اهمیت مترو در شهر قم گفت: مترو، 
یك زیرساخت فوق العاده است که در بحث چشم انداز قم 
1414 هم به آن اشاره شده بود،  یك شهری که به دنبال 
محیط زیست پایدار است، نیاز به مترو دارد، مترو در جهت 
کاهش آلودگی های زیست محیطی و روان شدن ترافیك 
به شهر قم کمك می کند و این پروژه عمرانی بزرگ در 

حال اجرا شدن است.
معاون شهردار قم ادامه داد: پروژه های خوبی در عرصه 
محیط زیست هم در شهر قم در حال اجرا است، شهرداری 
توسعه  و  پروژه کمربند سبز شهر  این خصوص  قم در 
بوستان ها را دنبال می کند، همچنین پروژه استحصال 
انرژی از پسماندهای شهر در دستور کار شهرداری قم قرار 

دارد.
افزود: به صورت روزانه در سطح شهر قم حدود  وی 
700 تن  پسماند جمع آوری می شود، بخش کمی از 
این پسماندها بازیافت می شود، اما بخش اعظم آن دفن 
می شود، شهرداری قم به دنبال این است که با اجرای 
پروژه هایی از پسماندها انرژی الکتریکی تولید کند و با این 
کار از تولید شیر آبه ها و گازهای مخرب که به دلیل دفن 

پسماند ها ایجاد می شود،  جلوگیری نماید. 

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع انسانی شهرداری قم خبرداد:

تخصیص 1048 میلیارد تومان برای اجرای پروژه های عمرانی

معاون امور زیربنایی و شهرسازی شهرداری قم خبر داد :

رفع معارضین تاسیساتی پروژه محمودنژاد تا یک ماه
 آینده معاون امور زیربنایی و شهرسازی شهرداری قم با بیان اینکه معارضین تاسیساتی 
پروژه محمودنژاد تا یک ماه آینده رفع می شود، گفت: اقدامات مرتبط با جابه جایی خطوط آب 

و برق در حال انجام است. 
علیرضا قاری قرآن با اشاره به وضعیت پروژه تقاطع سه سطحه شهیدان محمودنژاد اظهار 
کرد: این پروژه در نزدیک به چهار ماه از آغاز عملیات اجرایی قریب به 50 درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
وی گفت: در بخش تابلیه پل اصلی که در امتداد محور جمهوری است، بیش از 700 
مترمکعب بتن ریزی شده و بتن ریزی یک سوم دهانه پل در سمت شمال تکمیل شده است.

معاون امور زیربنایی و شهرسازی شهرداری قم ادامه داد: در سمت جنوب نیز قالب بندی و 
مهیا شدن بتن ریزی در حال انجام است.

وی با اشاره به آغاز حفاری میدان اصلی پروژه گفت: برای اجرای 4 مورد از ستون های اصلی 
پروژه به این حفاری نیاز داشتیم که این عملیات در حال انجام است.

قاری قرآن با اشاره به وضعیت پروژه در قسمت شرقی و در امتداد محور محمودنژاد 
خاطرنشان کرد: تابلیه پل اصلی در این قسمت ریخته شده و خاکبرداری زیرگذر انجام شده 

است.
وی خاطرنشان کرد: در سمت غرب نیز تا زیرگذر بسیج مسیر امتداد پیدا خواهد کرد و 

یک تابلیه هم در این بخش اجرا می شود که این بخش خارج از قرارداد پروژه اصلی است.
معاون امور زیربنایی و شهرسازی شهرداری قم با بیان اینکه پروژه تقاطع سه سطحه 
محمودنژاد 15 درصد جلوتر از برنامه زمان بندی است، افزود: البته این پیشرفت جدا از حجم 

عملیاتی است که به پروژه اضافه شده است.

وی گفت: ان شاءالله با روندی که پیش می رود امید داریم در زمان بندی اولیه که یکسال 
بوده، بتوانیم پروژه را به بهره برداری برسانیم و با این اقدام رکورد خوبی در اجرای این پروژه  
در شهر خواهیم داشت.قاری قرآن با بیان اینکه معارضین تاسیساتی پروژه تا یک ماه آینده 
رفع می شود، تصریح کرد: اقدامات مرتبط با جابه جایی خطوط آب و برق در حال انجام است.

مدیرکل بهزیستی استان قم:

32 درصد معلولان قم جسمی و حرکتی هستند
مدیرکل بهزیستی استان قم  گفت: ۳2 درصد از معلولان استان قم جسمی و حرکتی  

هستند . 
مدیرکل بهزیستی استان قم در آیین مرکز خدمات کلینیکی توانبخشی دولتی بهزیستی 
قم بر رفع نیازهای جامعه هدف این سازمان تاکید کرد و گفت: خانواده بزرگ بهزیستی 
از افراد ناتوان و نیازمندی می باشند که همواره نیازمند یاری و کمک خیران و سازمان 
هستنند، به همین دلیل سازمان بهزیستی در رفع نیازهای جامعه هدف خود از تمام توان 

بهره می گیرد.
رضا سلیقه ادامه داد: البته در آینده نزدیک واحد فیزیوتراپی نیز در این مجموعه فعال 

خواهد شد.
وی گفت: در استان قم 16 مرکز توانبخشی روزانه ، 9 مرکز توانبخشی شبانه روزی و 7 
تیم سیار توانبخشی مشغول فعالیت هستند.وی ادامه داد: در سال های 9۳ و 94 در حوزه 
توان بخشی بیش از 22 هزار معلول زیر پوشش سازمان بهزیستی استان قم قرار گرفتند 
که از این تعداد 4 هزار تنمستمری بگیر ما هستند که ماهانه از 500 هزار ریال تا یک 

میلیون ریال کمک هزینه دریافت می کنند. 
مستمری ماهانه مددجویان توانبخشی بالغ بر ۳ میلیارد ریال است که هر ماه پرداخت 
می شود.سلیقه با اشاره به این که یک هزار و 690 بیمار روانی مزمن در بهزیستی زیر 
پوشش قرار دارند تصریح کرد: البته بیشترین آمار ما مربوط به معلولان جسمی و حرکتی 
است که حدود ۳2 درصد آمار کل معلولان استان را به خود اختصاص داده است. وی 
گفت: جمع رقم یارانه ای که به مراکز غیر دولتی خود به صورت ماهانه پرداخت می کنیم 
بالغ بر 8 میلیارد و 500 میلیون ریال است.وی افزود: یارانه پرداختی در مراکز روزانه به 
ازای هر نفر معلول در ماه ۳ میلیون ریال و در مراکز شبانه روزی 4 تا 6 میلیون ریال است.

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: در سال گذشته مبلغ 15 میلیارد ریال وسایل کمک 
توانبخشی شامل ویلچر، سمعک و عصا، واکر و دست و پای مصنوعی و سایر اقلام مورد نیاز 
برای افراد زیر پوشش خریداری شده است.مرکز خدمات کلینیکی توانبخشی بهزیستی 
استان قم در 2 طبقه با حدود ۳00 متر زیربنا راه اندازی شده است. در این مرکز کلینیک 
های بینایی سنجی، گفتار درمانی، شنوایی سنجی و کار درمانی با تعرفه دولتی برای جامعه 

هدف بهزیستی ارائه خدمات می کند.

معاون اجتماعی پلیس قم مطرح کرد:

 انتقاد از شکسته شدن قبح قلیان
 در جمع های خانوادگی 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان از شکسته شدن قبح استعمال قلیان در 
جمع های خانوادگی انتقاد کرد. 

احمد صادقی در نشست علمی تخصصی آسیب های اجتماعی پیرامون استعمال قلیان و 
مواد دخانی، با اشاره به علل گرایش برخی خانواده ها به استعمال قلیان اظهار کرد: استعمال 

قلیان و سیگار سرمنشاء گرایش به آسیب های اجتماعی است.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم در ادامه از استعمال قلیان توسط والدین 
انتقاد کرد و بر ضرورت تامل و اهتمام متخصصین تغذیه برای معرفی جایگزینی بی ضرر 

به جای قلیان تاکید کرد.
رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس استان قم نیز با بیان اینکه ۳00 قهوه خانه 
در قم در حال عرضه قلیان هستند، گفت: احتمال اینکه در برخی اماکن نیز این عرضه به 

صورت پنهانی باشد وجود دارد.
محمدرضا فرح بخش با بیان اینکه هیچ کدام از این قهوه خانه ها در قم مجوز قانونی و 

رسمی ندارند، بر قرارگرفتن این واحدها در چارچوب قوانین صنفی تاکید کرد.
وی یکی از دلایل پلمب واحدهای عرضه قلیان در قم را قرار داشتن در مجاورت 
واحدهای مسکونی و اعتراضات اهالی محل مبنی بر ایجاد مزاحمت به دلیل ازدیاد رفت 

و آمد برشمرد.
رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس استان قم با بیان اینکه استعمال قلیان 
صرفاً برای قشر ضعیف جامعه نیست، تصریح کرد: به لطف الهی مشکل حادی در 
حوزه قهوه خانه ها نداریم بلکه مشکل ما عرضه قلیان در پارک ها و فضاهای تفریحی 
است.فرح بخش با بیان اینکه از آموزش فرزندان در این زمینه نباید غافل شد، بر لزوم 

فرهنگ سازی و آگاه سازی از طریق صدا و سیما تاکید کرد.
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نکــته

دریــچه

»تو کنسرت می خواهی؟ خب برو جای دیگر زندگی کن« این جمله معروف و جنجالی 
دو هفته  اخیر، فضای سیاسی و فرهنگی کشور را تحت الشعاع  خود قرار داده است؛ شاید 
خود امام جمعه مشهور شهر مشهد هم گمان نمی کرد با بیان این جمله یکی از چهره های 

خبرساز هفته های اخیر شود.

اما ماجرا از کجا آغاز شد؟
آیت الله علم الهدی که پیش از این نیز با سخنان گاه و بیگاه خود حاشیه ساز می شد 
اینبار در اظهار نظری در خصوص برگزاری کنسرت در شهر مشهد اسم خود را بیش از پیش 
بر سرزبان ها انداخت. نماینده ولی فقیه در استان خراسان رضوی که حریم حرم رضوی را 
از رشته های کوه های هزار مسجد تا بینالود می داند درباره حفظ حرمت حرم امام رضا 
و قداست شهر مشهد در خطبه های نماز جمعه چنین گفت: »مگر شهر واتیکان دارای 
مقیاس های قداستی نیست و همه جریان ها، قداستش را حفظ نمی کنند؟ ما باید بدانیم 
که در شهر امام رضا)ع( زندگی می کنیم، در شهر امام رضا)ع( نمی شود کنسرت برگزار 
کرد و دیگر نباید سر این موضوع با مردم یا برخی مسئولان کوته فکر چانه زنی کرد. شما 
اگر کنسرت میخواهی جای دیگری زندگی کن، چرا باید یک شهر زیارتی را انتخاب کنید؟ 
این سخنان امام جمعه شهر مشهد موجی از بازتاب های گوناگون در فضای سیاسی و 
فرهنگی کشور را به دنبال داشت. از یک سو صدای مخالفت ها و اعتراضات به این گفته بلند 
شد و از سوی دیگر دومینوی ایده لغو کنسرت ها از مشهد به برخی دیگر از شهرهای کشور 
رسید و برخی از ائمه جمعه همصدا با علم الهدی خواستار لغو کنسرت ها در شهرشان شدند.

دولتی ها چه واکنشی نشان دادند؟
دراولین واکنش به گفته های آیت الله علم الهدی، وزیر ارشاد با قانونی خواندن برگزاری 
کنسرت ها در شهر مشهد گفت: به نظر نماینده محترم ولی فقیه احترام گذاشته و با اینکه 
این کنسرت ها مشکل خاصی نداشت اما از ادامه اجرای آنها در این شهر صرف نظر کردیم.

موضع گیری که با انتقاد رییس جمهور حقوقدان کشور روبرو شد. آنجا که حسن روحانی 
در سخنرانی خود در مراسم دیدار با جامعه پزشکی با انتقاد از عقب نشینی وزیر ارشاد در 

ماجرای لغو کنسرت ها تاکید کرد»هیچ وزیری نباید در برابر فشار کوتاه بیاید.«
وحانی در کنایه ای به امام جمعه مشهد نیز از لزوم پاینبدی همه به قانون سخن گفت و 
تاکید کرد»یک جا که کنسرتی می خواهد برگزار شود، مجلس قانونگذاری ایجاد می شود.  
ما مجلس شورای اسلامی داریم و هرکسی که صبح بیدار می شود و یک تریبون پیدا می کند 

نمی تواند قانون گذاری کند، و وزیر نباید نیز تبعیت کند چرا که وزیر باید تابع قانون باشد.
شاید موضع گیری صریح رییس جمهور بود که علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد را 
واداشت تا چند روز بعد از این سخنان در جمع اصحاب فرهنگ و اندیشه استان گلستان با 
بیان اینکه کنسرت های موسیقی نه اشکال شرعی دارد و نه اشکال قانونی، مشی وزارتخانه 

فرهنگ دولت تدبیر و امید را وفاق ملی بویژه در حوزه های فرهنگی عنوان کند.
سخنگوی دولت نیز در نشست خبری امروز خود در واکنش به ماجرای لغو کنسرت 
ها گفت»راهش این هست همه به قوانین ایران احترام بگذاریم. وقتی قانون همه چیز را در 
مورد کنسرت مشخص کرده، در این مورد یک تشخیص ارایه نشود. قوانین ما بر مبنای شرع 
است پس دیگران هم به قانون احترام بگذارند. دولت با قدرت به قانون عمل کرده است، اگر 

نقدی هست قانون را اصلاح کنیم و خودمان قانون وضع نکنیم.« 
"فدرالی نبودن حکومت" نیز تعبیری بود که علی مطهری نماینده مجلس دهم از این 
نوع برخورد امام جمعه مشهد بکار برد و بارها از سوی دیگر سیاسیون و منتقدان این رویه 
مورد استفاده قرار گرفت.مطهری در واکنش به سخنان آیت الله علم الهدی گفت: »درباره 
اجرای کنسرت ها در استان های مختلف نباید تفاوت قائل شد، زیرا کشور که حکومت 
فدرالی نیست و اینگونه نیست که بگوییم خراسان رضوی دارای خودمختاری است و قوانین 

خاصی بر آنجا حکومت می کند.«

پای تجمع های خیابانی به کنسرت ها باز شد
 موضوع برگزاری کنسرت های دارای مجوز گویا اینک ابعاد پیچیده تری از قبل به خود 
گرفته است چرا که جمعی از مردم یزد و مشهد دو روز پس از سخنان روحانی در جمع 
پزشکان در اقدامی در دفاع از امام جمعه مشهد و در اعتراض به سخنان رییس جمهور، 

تجمع برگزار و بیانیه اعتراضی صادر نمودند. شورای هماهنگی نیرو های حزب الله نیز روز 
جمعه نسبت به مواضع رییس جمهور، نایب رییس مجلس دهم و وزیر ارشاد در رابطه با 
برگرازی کنسرت، اعتراض و با بیانیه ای که حسین الله کرم آن را قرائت کرد بعد از خواندن 

نماز جمعه در مشهد راهپیمایی کردند. 
در ادامه واکنش ها و اظهارات گوناگون موافق و مخالف نسبت به صحبتهای امام جمعه 
مشهد، در نهایت آیت الله علم الهدی در سخنانی با بیان اینکه کشور ما کمی سیاست زده 
است گفته های خود را از جایگاه کسوت طلبگی دانست و از تفسیر سیاسی آن گله کرد. 
وی در این رابطه با تاکید بر طلبه بودن خود توضیح داد: برخی از افراد، سخنان را در کسوت 
طلبگی تفسیر نمی کنند و از آدم یک چهره سیاسی می سازند و از آب خوردن هم تحلیل 
سیاسی بیان می کنند که نتیجه اش جنجال هایی است که در کشور به راه می افتد که 

در جریان آن هستید.
نماینده ولی فقیه در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه ما طلبه  هستیم و طلبه 
یعنی صراحت، صداقت و رفاقت، تأکید کرد: از سخنان من رنجیده خاطر نشوید، این موضوع 
درست نیست که بر روی برخی مسائل تحلیل سیاسی گذاشته شود بلکه ما باید وظیفه خود 

را انجام دهیم و امیدواریم شرمنده امام زمان و رهبر انقلاب نباشیم.)اینجا(

چهره های مذهبی و سیاسی کشور در این خصوص چه گفتند؟
آیت الله علوی گرگانی  یکی از مراجع تقلید در این خصوص گفت: در جریان برگزاری 
کنسرت ها در مشهد مقدس، آیت الله علم الهدی به خوبی ورود کردند، حق هم با ایشان 
است و ایشان از بزرگان و شخصیت های ماست.برگزار کردن کنسرت نه تنها در مشهد 
مقدس شهر علی ابن موسی الرضا)ع(، بلکه به علت ترویج موسیقی و ایجاد فضایی نامناسب 

که دارای تبعات بعدی است، در هیچ جایی مناسب نیست.
آیت الله سید حسن عالمی نماینده مردم خراسان رضوی در مجلس خبرگان نیز در این 
زمینه بیان داشت: این آقایانی که طرفدار برگزار کردن کنسرت در شهرهای مذهبی هستند 
و در این راستا انتقادهایی می کنند، هدف و انگیزه اینها خدمت رسانی به مردم نیست، انگیزه 
اینها خدمت به معنویت مردم و افزایش فضیلت ها و پاک زندگی کردن مردم نیست، اینها با 
انگیره های خاص سیاسی که معمولا در آستانه انتخابات است، این مطالب را بیان می کنند.

من تصور می کنم که آیت الله علم الهدی به وظیفه یک روحانی و عالم شرع و امام جمعه 
یک شهر عمل کرده و انجام وظیفه طلبگی دلیل نمی شود ایشان را مورد هجوم قرار دهند.

علی مطهری نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در این خصوص گفت: درباره اجرای 
کنسرت ها در استان های مختلف نباید تفاوت قائل شد، زیرا کشور که حکومت فدرالی 
نیست و اینگونه نیست که بگوییم خراسان رضوی دارای خودمختاری است و قوانین خاصی 

بر آنجا حکومت می کند.
وی افزود: اگر یک کنسرتی  اشکال شرعی دارد، در هیچ جا مجاز نیست و نباید اجرا 
شود و اگر اشکال شرعی ندارد، برای همه شهرها قابل اجراست. چیزی به نام حریم امام 

رضا )ع( وجود ندارد.
حجت الاسلام مجید انصاری  معاون حقوقی رئیس جمهور نیز اظهار داشت: اگر کنسرتی 
مجوز قانونی دریافت کند هیچ شخص و شخصیتی در کشور حق ندارد اجرای این کنسرت 
را لغو کند چرا که این مسأله به هرج و مرج اجتماعی منجر می شود. اگر افرادی در کشور 
درباره برگزاری کنسرت ها و موسیقی نظر فقهی دارند باید بدانند در کشور ما قانون حاکم 

است.
سیدرضا اکرمی  رئیس شورای فرهنگی نهاد رییس جمهور گفت: اگر قرار بر رعایت 
قانون و مفاد تعیین شده در مجوز صادرشده باشد، برگزاری کنسرت در شهرهای مذهبی 

اشکالی ندارد.
محسن غرویان از اساتید حوزه علمیه نیزبا اشاره به سخنان آیت الله علم الهدی در 
خصوص عدم برگزار کنسر در مشهد،  بیان داشت: این سخنان مبنای فقهی ندارد. نمی شود 
گفت دودوتا در مشهد می شود چهارتا، در شیراز می شود پنج تا. اگر کنسرت و موسیقی از 
نظر شرعی و فقهی مجاز است، در هر شهری حلال است. حلال و حرام خدا که استانی 
نیست. وی افزود: در کشور ما حکومت فدرالی حاکم نیست. زمانی که یک موضوع قانونی 
است و وزارت کشور در همه جای کشور آن را قانونی و مجاز می داند که نمی شود در شهری 
مجاز و در شهری دیگر غیر مجاز باشد، حلال و حرام خداوند که یکسان و نسبی نیست 

.کنسرت ها اگر مجوز قانونی دارند در همه کشور مجاز است که برگزار شود البته مردم 
همواره احترام مقدسات و ائمه را در حد خودشان دارند اما طبیعتا  نیاز به شادی و نشاط و 

کنسرت های اخلاقی هم دارند و این نیاز ها باید در کنار هم تامین شود.
صادق زیبا کلام  تحلیلگر سیاسی نیز در این خصوص گفت: من معتقدم بحث، بحث 
کنسرت نیست بلکه حرکتی از سوی افراد بانفوذ در شیراز، اصفهان، مشهد و حتی تهران 
دارد صورت می گیرد که دولت را پیش مردم بی اعتبار کند.آقای علم الهدی می خواهد به 
مردم بگوید که ببینید دولت چقدر ناتوان است و کاره ای نیست و وقتی منِ علم الهدی 
می گویم یکی چیزی نشود، نمی شود. من دوست دارم از آقای علم الهدی بپرسم شما چندبار 

در دوره احمدی نژاد این کارها را کردید؟ 
غلامحسین محسنی اژه ای   سخنگوی قوه قضاییه نیز درا ین خصوص اظهار داشت: باید 
توجه داشت که صدور مجوز کنسرت ها توسط وزارت ارشاد صورت می گیرد و این موضوع به 
صورت ماهوی مانع از ارتکاب جرایم نخواهد شد. امکان دارد که گزارش هایی از سوی منابع 
امنیتی، پلیس و سایر ارگان ها صادر شود که اگر این کنسرت بخواهد برگزار شود، تبعاتی را 
به همراه خواهد داشت در اینجاست که ناجا و قوه قضائیه و سایر دستگاه های مربوطه به این 
پرونده ورود می کنند. اگر کسی اعم از فرماندار،  استاندار یا سایر مسئولان مسئولیت کنسرت 
را بر عهده بگیرند، به احتمال خیلی زیاد مشکلی به وجود نمی آید اما ما شاهد هستیم هیچ 
کس تعهد برگزاری کنسرت را بر عهده نمی گیرد و در اینجا وظیفه دادستان و سایر ارگان ها 

ایجاب می کند که به پرونده ورود کنند.
الیاس حضرتی  نماینده مردم تهران در مجلس نیز در این زمینه گفت: پیش از انقلاب 
در بعضی موارد علما و فقها ناچار بودند با فتواهای خود دستورهایی بدهند تا قوانین اسلامی 
در جامعه اجرا شود. متاسفانه همچنان داستان کنسرت ها و برخورد با صحنه های هنری و 

هنرمندان ادامه دارد که این موضوع داستان غم انگیزی است. 
محمد نبی حبیبی دبیر کل حزب موتلفه اسلامی نیز در این خصوص بیان داشت: ضمن 
احترام کامل به آیت الله علم الهدی، می دانیم که ایشان در رعایت تقدس شهر زیارتی مشهد و 
حفظ حرمت شهر امام هشتم حضرت ثامن الحجج )علیه السلام( نظر دارند که کنسرت های 
مغایر با شان امام معصوم)ع( و آداب زیارت مشهد آن امام همام و رعایت احساسات پاک 
مذهبی مشتاقان امام هشتم، انجام نگیرد ولی متاسفانه برخی این امر را بهانه قرار دادند که 
شاید زمینه را برای کنسرت های مبتذل و ولنگاری های فرهنگی و تهاجم فرهنگی دشمنان 

اسلام مهیا سازند.
شمس الله سراج  امام جمعه ایلام نیز در این زمینه گفت: اگر موسیقی حرام است چرا 
مراجع عظام و دولت و قانون وارد عمل نمی شود؟ اگر حلال است بگویید، چرا انگار در یك 
شهر حلال و در شهر دیگر حرام است؟  اگر برخی بزرگان می گویند به خاطر حرمت امام 
رضا)ع( در مشهد امکان اجرا وجود ندارد، جواب این است که شما باید مردم را جوری بار 
می آوردید که حریم ها را نگه دارند؟ نمی شود گفت اینجا ممنوع است، مملکت قانون دارد. 
این وسط گناه مردم چیست؟ باید برای شادی مردم فکری کرد؟ آیا کنسرت را ممنوع کنیم 
تا مردم از ماهواره ها استفاده کنند؟ باید از اظهارنظرهای حساسیت برانگیز خودداری کرد. 

اردشیر نوریان  نماینده مردم شهرکرد در مجلس نیز گفت: بحث موسیقی و هنر، 
موضوعی تخصصی است و به ویژه آن جا که مربوط به بایدها و نبایدها می شود.در بحث 
برگزاری و صدور مجوز به کنسرت ها خلاء هایی وجود دارد. بسیاری از علما و مراجع نظرات 
فقهی خودشان را دارند و هیچکس نمی تواند به فلان مرجع بگوید که چرا این موضوع را 
چنین استنباط می کنید، چراکه ایشان استنباط و نظرات فقهی خود را می گویند و کسی نه 

می تواند و نه حق دارد، نسبت به این نظرات فقهی ایرادی وارد کند.
حجت الاسلام علی مظفری  رئیس کل دادگستری خراسان رضوی نیز بیان داشت: لغو 
کنسرت ها منوط به اظهارنظرهای شخصی نیست، این اقدام کاملا قانونی و براساس خواست 
مردم است. با وجود اینکه دادستان از متولیان برگزاری کنسرت ها خواسته بود برای برپایی 
کنسرتی بدون مسائل اخلاقی تعهد بدهند، ولی تاکنون هیچ تضمینی از سوی مجریان 
برگزاری کنسرت ها ارائه نشده است و به همین منظور دادستان بر اساس وظایف قانونی خود 
و در راستای پیشگیری از اقدامات خلاف قانون و شرع، دستور لغو کنسرت ها را صادر کرد.

با دستور دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان خراسان رضوی در رابطه با لغو 
کنسرت ها، به همه شهرها و شهرستان ها تسری می یابد و این اقدام کاملا مطابق با انجام 

وظایف قانونی است.

این روزها صدای نجواها بلندتر شده است، نجواهایی که از تمایلات 
بخش قابل توجه و البته اعتدالی جریان اصولگرا و اصلاح طلب برای 
ماندگاری حسن روحانی در پاستور برای 4 سال دیگر حکایت 

می کنند. 
»من از خود آقای هاشمی شنیدم در یکی از جلسات حاشیه 
مجمع که جمعی از بزرگان حضور داشتند، اول پیشنهاد نامزدی آقای 
ناطق مطرح می شود و آقای هاشمی هم از این مساله دفاع می کند 
اما خود آقای ناطق قبول نمی کنند. در همان جلسه پیشنهاد نامزدی 
آقای روحانی هم مطرح می شود که آقای روحانی رد نمی کند.« این 
بخشی از مصاحبه یاسر هاشمی است که از چگونگی مطرح شدن نام 
حسن روحانی برای انتخابات ریاست جمهوری 92 روایت می کند. 
جلساتی که ظهر شنبه ها در اتاق کار هاشمی رفسنجانی تشکیل 
می شود و به شوخی نام آن را گذاشته اند »جلسه انجمن اسلامی 
مجمع«. یک گعده نشینی سیاسی مهم که در آن برهه از زمان با 
حضور این اعضا تشکیل می شده »اکبر هاشمی رفسنجانی، علی اکبر 
ناطق نوری، دری نجف آبادی، واعظ طبسی و حسن روحانی«. یاسر 
هاشمی البته یک نکته مهم را در آن مصاحبه مطرح می کند »تردید 

حسن روحانی برای نامزدی«

تردیدی که باز هم به سراغ روحانی آمد
4 سال از آن داستان گذشته، حسن روحانی رییس جمهور شده 
و سال آخر دولتش را آغاز کرده است. حالا اما یک اتفاق تازه افتاده؛ 
یک راوی دیگر روایت از یک تردید دیگر دارد آنهم درست چند ماه 
مانده به انتخابات. تردیدی که البته روای می گوید برطرف شده اما 

باقی قضایا را در پس پرده نگه می دارد.
در ماجرا و روایت گری جدید مسیح مهاجری از نزدیکترین 
افراد به هاشمی رفسنجانی می گوید »حسن روحانی برای حضور در 
انتخابات سال آینده با تردید هایی مواجه شده اما در نهایت راضی 
به حضور در انتخابات شده است« یک اظهارنظر بسیار مهم که بازار 
حرف و حدیث ها را داغ کرده و تحلیل گران را به رصد تحولات 
مشغول کرده تا جواب این سوال پیدا شود »چرا آقای رییس جمهور 
دچار تردید شده« برای رسیدن به پاسخ درست، باید هم شرایط 
حسن روحانی را بررسی کرد و هم شرایط پیرامون او را. باید نسبت 

تازه او با سیاسیون دو جناح را واکاوای کرد.

مصائب آقای رییس جمهور
یکسال دیرتر به برجام رسید؛ این تاخیر شاید به نوعی برای 
مخالفان روحانی زمان خرید تا دامنه اعتراضات را افزایش دهند. 
روحانی  که در خرداد 92 سیاست داخلی، اقتصاد و سیاست خارجی 
را بهم گره زد و رقبا را پشت سر گذاشت همه تلاشش این بود که با 

برجام پنجره های تازه باز کند برای آن مثلث تعیین کننده.
وقتی گفت »من سرهنگ نیستم« طبقه متوسط و روشنفکران 
را دلخوش به توسعه سیاسی کرد و وقتی خطاب به عابدینی مجری 

گفت و گوی ویژه خبری توصیه کرد تا بیانیه سعدآباد را »سه بار 
بخواند« و بعد از آن همنوا با دکتر ولایتی شد و محصول آن نوع از 
مذاکرات در دوران احمدی نژاد را فقر و تنگدستی و ایستادن چرخ 
کارخانجات عنوان کرد به خوبی اقتصاد و سیاست خارجی را بهم 
پیوند داد تا مردم و طبقه پایین هم راضی شوند و او را بلد راه بدانند.

او یکسال زمان خواسته بود، خیلی زودتر از آنچه تصور می شد 
محمد جواد ظریف و جان کری را به هم رساند. دیوار بی اعتمادی 
میان تهران و واشنگتن اما آنچنان بلند بود که همنشینی های دو 
وزیر خارجه نمی توانست در زمانی اندک ماجرا را به سرانجام برساند. 
روحانی باید زمان بیشتری صبر می کرد؛ زمانی طولانی با مصائب 

بسیار بیشتر از آنچه تصور می کرد آنهم با منتقدانی دلواپس.
خارجی  سیاست  پاشنه  از  را  اش  ریاست جمهوری  درب  او 
چرخانده بود؛ گریزی نداشت تا بماند و ببیند سرانجام کار را. سرانجام 
نوش دارو رسید آن هم در اندک زمان باقی مانده تا انتخابات پارلمان 
دهم. موافقان برجام در پارلمان ماندند و نابرجامیان که رقبای سخت 
رییس جمهور بودند مهمترین پایگاه حمله به او را ترک کردند تا 
مجلس جدید خیال حسن روحانی را راحت تر کند. او اکنون با 
رییس مجلسی مواجه است که می تواند یک دورنمای بسیار روشن از 
همکاری میان قوا برای پیشبرد امور را برابر او بگذارد. رییس مجلسی 
که درباره او چنین می گوید »از نظر قانون گرایی دولت آقای روحانی 
خیلی مقید است. شهادت می دهم که کار هیأت تطبیق ما کساد 
است. مصوبات هیأت دولت که می آید با قانون منطبق است. شاید 

موارد جزئی که اعلام می کنم خلاف قانون است یکی دو مورد در ماه 
باشد حال آنکه در دولت قبل موقعی می شد که 17-16 مورد را رد 
می کردیم. از نظر ایجاد آرامش هم تلاش آقای روحانی و دولت شان 
این بود که ایجاد آرامش کنند و این کمک می کند که ذهن ها روی 

مساله اصلی کشور متمرکز شود«

بازگشت به گروه 4 حامی شیخ دیپلمات
این روزها مرتضی نبوی تنها اصولگرایی نیست که تمایلش را برای 
حمایت از حسن روحانی در انتخابات ریاست جمهوری علنی می 
کند؛ صداهای جدید زیاد شده؛ نجواهایی که از تمایلات بخش قابل 
توجهی از جریان اصولگرا برای تداوم وضع فعلی حکایت دارد و توصیه 

به عدم معرفی نامزد مجزا.
چنین است که حمیدرضا ترقی عضو ارشد موتلفه خبر می 
دهد که محمد رضا باهنر دبیر کل جبهه پیروان و مصباحی مقدم 
سخنگوی جامعه روحانیت با همراهی یکدیگر نام حسن روحانی را به 
لیست اصولگرایان اضافه کرده اند. آنسو تر برخی چهره های صاحب 
نفوذ اصولگرا هم گعده نشینی های محرمانه ای را آغاز کرده اند؛ 

نشست هایی با موضوع انتخابات 29 اردیبهشت.
از گرایش ها و تمایلات سیاسی اعضای این جلسات می توان 
حدس زد تلاش ها برای حمایت از حسن روحانی توسط اعتدالیون 
اصولگرا سامانی تازه یافته است. این وسط اگر خبر برگزاری جلسات 
جدید در منزل ناطق نوری صحت داشته باشد آنوقت حتی می توان 

این گمانه را نیز مطرح کرد که شاید گروه 4 متشکل از لاریجانی، 
مقتدایی، ولایتی و ناطق جانی تازه یافته باشد و همین روزها خبر 
تشکیل این کارگروه بار دیگر علنی شود. هر چه هست حالا یک 
تکاپوی قابل ملاحظه دیده می شود برای حمایت از حسن روحانی؛ 
آنهم در بخش اثر گذار جناح اصولگرا. آنجا که راستگرایان اعتدالی 

حضور دارند.

تداوم یک ائتلاف اصلاح طلبانه
اگر تا همین چند هفته پیش برخی چهره های اصلاح طلب 
بی پرده و صریح »عبور از روحانی« را تئوریزه می کردند و آسمان 
ریسمان برای این نسخه خود جور می کردند امروز اما هم در خفا 
و هم در عیان تصمیم سازان اصلی جناح چپ پیمان خود با حسن 
روحانی را یادآوری می کنند. سعید حجاریان باز به صحنه می آید و 
رسما می گوید: »اصلاح طلبان چاره ای جز حمایت از روحانی ندارند. 
نشنیده ام که اصلاح طلبان برای حمایت از آقای روحانی در انتخابات 

96 شرطی گذاشته باشند و سهم خواهی کنند.«
آن سو تر محمدرضا عارف هم می گوید: »هر کس عبور از 
روحانی را مطرح کرده خودش جواب دهد اما ما در ادامه مسیر سال 
92 خود نه تنها از روحانی بلکه از هیچیک از علاقمندان به انقلاب 
عبور نخواهیم کرد.« تا در این میان هزینه طرح عبور از روحانی بماند 
روی دوش چند چهره اصلاح طلب که برای علنی کردن مطالب 
برخی جلسات محرمانه تعجیل کرده بودند. حالا این جناح یک حرف 
بیشتر ندارد؛ همان حرفی که سعید حجاریان آن را مطرح کرده؛ 
»حمایت از روحانی«.مهمتر از همه اینکه گفته می شود دو جلسه 
مهم و جداگانه میان حسن روحانی و دو عضو ارشد مجمع روحانیون 
برگزار شده است. جلساتی که اگر چه بنا بر شنیده ها همراه بوده با 
طرح برخی گلایه ها از دو طرف اما در نهایت قرار بر حمایت از حسن 

روحانی در انتخابات سال آینده گذاشته می شود.

پایان تردید حقوقدان پاستور
حسن روحانی شاید تصورش این است که به دلیل به سرانجام 
رساندن برجام، هدایت کشور در آرامش، کنترل تورم و بسیاری دلایل 
دیگر مردم از او چهره مثبتی در ذهن دارند. گویا همه تردیدهای 
روحانی به این بازمی گردد که او نمی خواهد در مبارزات انتخاباتی 
موتلفان سابقش پشتش را خالی کرده و او با جبهه ای از منتقدان 
و معترضان مواجه شود که تمام تلاش های او را در کوران رقابت 
های انتخاباتی زیر سوال ببرند. حالا اما آقای رییس جمهور پالس 
های مثبتی از دو جناح گرفته است. یک تکاپوی پر سرعت برای 
جلب رضایت او برای ماندن در میدان رقابت. تحولاتی که موجب 
شده روحانی تردیدهایش برطرف شود. او سیاست داخلی، اقتصاد و 
سیاست خارجی را بهم گرده زده، گرهی که باید باز هم در پاستور 
بماند تا با دستان خودش آن را باز کند. حامیان او می خواهند تا بماند 
و میوه برجام را بچیند. این است روزگار رییس جمهور این روزهای ما.

چرا »تردید« روحانی برای کاندیداتوری در سال96 تمام شد؟

پایان تردید حقوقدان پاستور

امام جمعه مشهد هم گمان نمی کرد با تصمیم شخصی درباره لغو کنسرت ها اینگونه حاشیه ساز شود

 پرونده ای درباره سمفونی »لغو کنسرت ها« 

نقد و تخریب؛ تفاوت در معنا
 انگیزه و پیامدهای سیاسی

»نقد« و »تخریب« 2 مفهوم متفاوت و گاه متعارض در ادبیات و عرصه رفتار سیاسی 
است. این تفاوت و تعارض را می توان در ماهیت و معنا، انگیزه کنشگران و پیامدهای 
متفاوت نقد یا تخریب در فضای سیاسی و اجتماعی به چشم دید. نقد و تخریب در عرصه 
عمل سیاسی 2 رفتار نامتناظر است؛ یکی بسان تیغی تیز در دست جراحی حاذق که با 
هدف جداسازی عارضه ای آفت زا از پیکری رنجور به حرکت در می آید و دیگر همچون 
پتکی کوبنده که تنها برای ویرانگری طراحی شده است. در بسیاری از عرصه های سیاسی 
به ویژه در جوامع دور از توسعه، رقیبان یکدیگر را با ابزارهای تخریب می کوبند تا به هر 
بهایی مسیر دستیابی به قدرت را هموار سازند. این در حالی است که مصالح عمومی و 
منافع ملی، بازیگران را در جوامع سیاسی توسعه یافته در راستای اصلاح امور به سوی نقد 
و نقادی رهنمون می شود؛ رویکردی که منافاتی هم با قواعد بازی سیاسی و هوشمندی 
های لازم برای به دست گرفتن قدرت ندارد. اکنون در عرصه رقابت های سیاسی کشور ما 
نیز چهره ها و گروه های هایی حضور و فعالیت دارند که به رغم قواعد و ارزش های مربوط 
به مردمسالاری دینی، تخریبگری خود علیه دولت را انتقاد می خوانند و به واسطه همین 
نامگذاری وارونه و البته هدفدار، دولت را به نداشتن تحمل در برابر منتقدان متهم می کنند. 
این در حالی است که دولتمردان بارها اعلام کرده اند از نقد سازنده استقبال می کنند و 
در عرصه عمل نیز به رغم منش سیاسی برخی رقیبان، از بستن دهان مخالفان رویگردان 
بوده اند. سخنان حجت الاسلام »سیدمحمود علوی« وزیر اطلاعات که چندی پیش در 
نخستین روز از هفته دولت از صدا و سیما پخش شد، در این زمینه به طور کامل گویا است. 
علوی در بخشی از گفته های خود با بیان مزیت ها و کارکردهای انتقاد، تصریح کرد دولت 
از کسانی که انتقاد می کنند و از نقد آن ها استقبال می کند اما همگان باید بدانند که 
ادبیات انتقاد با ادبیات تخریب متفاوت است. وزیر اطلاعات افزود: امروز خیلی ها با مشتی 
گره کرده انتقاد می کنند که این خود تخریب محسوب می شود. ...در انتقاد، حرمت طرف 
مقابل حفظ می شود و به او توهینی نسبت داده نمی شود بلکه منتقد فکر و عمل او را در 
عین حفظ احترام، تحلیل و انتقادات خود را نسبت به او مطرح می کند. همچنان که اشاره 
شد، 2 مفهوم انتقاد و تخریب مرزهایی ظریف اما مشخص دارند. در خصوص تفاوت ها، 

کارکردها و پیامدهای نقد و تخریب چند نکته لازم به یادآوری است؛
1- انتقاد و تخریب از نظر ماهوی به طور کامل با یکدیگر تفاوت دارند. انگیزه انتقاد، 
اصلاح و سازندگی است. انتقاد را می توان کنشی اجتماعی مبتنی بر نوعی ارزیابی منصفانه 
دانست که نقاط قوت و ضعف را همزمان مورد توجه قرار می دهد و در بهترین حالت به 
ارایه راهکار برای رفع نقاط ضعف منتهی می شود. تخریب اما از ابتدا با هدف تقبیح حریف 
به منظور تامین منافع فردی یا گروهی انجام می شود و در نهاد آن نیتی خیرخواهانه 
نهفته نیست. تخریب نه تنها بر برجسته سازی نقاط ضعف رقیب بنا شده بلکه با استفاده از 
ابزارهای تبلیغاتی، نقاط قوت را هم ناچیز یا گاه منفی جلوه می دهد و به خاطر نبود منطق 
در پس کنشگری تخریبگران، رفتار آنان در بسیاری از موارد به ورطه بی اخلاقی می افتد.

2- فرایندهای انتقاد و تخریب از نظر روش و ابزارهایی که برای دستیابی به اهداف به کار 
رود هم متمایزند. انتقاد همواره بر مبنای تجربه های موفق یا ناموفق و منطق تجربه گرایی 
انجام می شود، اما تخریب از هیچ منطق و الگوی رفتاری جز زیر سوال بردن حریف و تقبیح او 
پیروی نمی کند. تخریبگرایان برای جبران بی منطقی خود در جلب افکار عمومی در بسیاری 
از موارد از روش ها و ابزارهای ناهنجار یا نامشروع استفاده می کنند؛ انتخابی که گاه هوده ای 
وارونه به بار می آورد و اعتبار تخریبگران از بین می برد. به عنوان نمونه، تخریبگران برای زیر 
سوال بردن عملکرد دولت طی سه سال گذشته، بارها به ابزارهایی چون شایعه پراکنی، وارونه 
نمایی، سیاه نمایی، توهین و ... متوسل شده اند و در برابر، در عرصه هایی چون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری با »نه« بزرگ مردم به تندروی و تخریبگری روبرو شده اند.

۳- نتایج و پیامدهای انتقاد و تخریب از زمین تا آسمان تفاوت دارد. انتقاد به خاطر 
برخورداری از منطق همه فهم، همواره موجب ایجاد مطالبه ای عمومی و در نتیجه بهبود 
و اصلاح امور می شود. تخریب اما هرگز کارآمدی ندارد و نه تنها به بهبود امور منجر نمی 
شود، بلکه به کارگیری ابزارها و روش های نامطلوب در آن، سبب ساز افول اخلاق در جامعه 
هم می شود. انتقاد به خاطر رویکرد همگرایانه ای که در ماهیت خود دارد، همبستگی و 
انسجام ملی را تقویت می کند، اما تخریب به خاطر توجه مطلق به منافع گروهی و جناحی 
و توسل به تاکتیک هایی چون گروکشی، خرده گیری، القای ناکارآمدی حریف، زیر سوال 
بردن اقدام های مثبت و ...، زمینه های واگرایی و بی اعتمادی را در جامعه فراهم می کند. 
به عبارتی نقد سازنده سرمایه های اجتماعی را تقویت می کند اما تخریب سرمایه های 
اجتماعی را فدای منافع گروهی خاص می کند. در مجموع باید گفت راه نقد از تخریب جدا 
است؛ اولی با انگیزه اصلاح انجام می شود و دومی با هدف تخریب، اولی از قاعده و قانونی 
مشخص پیروی می کند و دومی تابع قانونی نیست، اولی سازنده است و دومی ویرانگر، اولی 

به دنبال گشودن درهای تازه است و دومی به دنبال به بن بست کشاندن. 
اکنون با نزدیک شدن به رقابت های سیاسی انتخابات ریاست جمهوری سال 1۳96، 
می توان نشانه هایی از افزایش تخریب ها علیه مسوولان اجرایی را در شماری از رسانه 
ها و از برخی تریبون ها شاهد بود. در کنار آسیب هایی که این دست رفتار تخریبی در 
فضای سیاسی و اجتماعی به بار می آورد، فرسایش توان مسوولان در زمره اهداف مخالفان 
سرسخت دولت قرار گرفته است؛ توانی که می تواند روی بهبود وضعیت سیاسی، فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی جامعه متمرکز شود و کیفیت زندگی شهروندان را ارتقا دهد. مقابله 
نهادهای قضایی با توهین کنندگان و تخریبگران، از نخستین ضرورت هایی است که می 
تواند حجم این بی اخلاقی های سیاسی را کاهش دهد و سد راه موج آسیب های آن شود.

مهندسی دیپلماسی در فراگیرترین حزب اصولگرایان 

یارگیری های جدید باهنر
جامعه اسلامی  مهندسین در کنگره جدید خود باز هم دست به تغییر زد و افراد تازه ای 
را وارد شورای مرکزی خود کرد. اعضای جدید شورای مرکزی جامعه اسلامی مهندسین 
معرفی شدند و چند عضو جدید اصولگرا نیز به این حزب پیوستند تا این تشکل قدرتمندتر 

به کار خود ادامه دهد.
اعضای جدید چه کسانی هستند

یکی از این افراد سقائیان نژاد است. فردی که سال ها بر شهرداری اصفهان تکیه زده و از 
جمله رهبران اصولگرایان در اصفهان بود. او که روزگاری رئیس ستاد لاریجانی در اصفهان 
بود، راهی قم شد تا در شهر رئیس مجلس در مسئولیت شهرداری قرار بگیرد. فاصله کمتر 
تهران تا قم و انگیزه حضور موثر در عرصه سیاسی باعث شد تا سقائیان نژاد این بار در شورای 
مرکزی جامعه اسلامی مهندسین فعالیت کند. جز سقائیان نژاد، علی محمد شاعری نیز از 
این دوره به جمع اعضای شورای مرکزی جام اضافه شد تا یکی از نمایندگان با نفوذ مجلس 
دهم به ترکیب جامعه اسلامی مهندسین اضافه شود. شاعری قائم مقام سازمان حفاظت 
محیط زیست در دولت قبل بود. جامعه اسلامی مهندسین در چند سال گذشته در استان 
مازندران فعال شده بود و انتخاب اعضای شورای آن به صورت انتخاباتی برگزار شده بود و 

احتمالا با حضور شاعری شاهد افزایش نفوذ این حزب اصولگرا در استان مازندران باشیم.
اضافه شدن کارشناسان سیاست خارجی به جام

مهمترین تغییر جامعه اسلامی مهندسین اضافه شدن »شیخ عطار« بود؛ بعد از »حسین 
شیخ الاسلام«، او دومین دیپلماتی بود که در دوران تنش زدایی و افزایش روابط دیپلماتیک 

به ترکیب جامعه اسلامی مهندسین اضافه شده است.
تغییر اساسنامه برای جذب عضو؟

یک دهه پیش و بعد از موفقیت محمدمهدی زاهدی در شورای شهر کرمان و بعد نشستن 
او روی صندلی وزارت علوم و نمایندگی کرمان، باهنر با تغییر اساسنامه اولین غیر مهندس را به 
جمع مهندسین اصولگرا اضافه کرد. به گزارش ایلنا، اضافه شدن زاهدی دو فایده برای جامعه 
اسلامی مهندسین داشت؛ اگر تا پیش از این وزارتخانه های مهندسی جامعه هدف نیروهای 
تربیت شده در این حزب بودند، افرادی مثل زاهدی راه نیروهای این حزب را برای نفوذ این 
تشکل در دانشگاه ها باز می کرد. به نظر می رسد تغییرات جدید حزب در راستای تقویت حزب 
صورت گرفته است. محمدرضا باهنر سال هاست رویای یک تشکل فراگیر را برای اصولگرایان 
دارد و هر صبح رویای او با کابوس اختلاف های داخلی به باد می رود. به نظر می رسد اما خود 
باهنر آهنگ فراگیر بودن را نواخته است. اگر دیگران به سمت همگرایی نمی آیند، این باهنر 

است که با تغییر ظرفیت های حزب آن را فراگیرتر خواهد کرد.

رونوشت آگهی حصر وراثت
به شرح  فرزند محمد صادق دارای شناسنامه شماره 5402  خانم کبری کرباسچی 
دادخواست به کلاسه 951461 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و 
چنین توضیح داده است که شادروان طاهره شمس الدین به شناسنامه شماره 464 در تاریخ 
1۳94/9/19 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر 
است به 1 - کبری کرباسچی فرزند محمد صادق ش.ش 5402 نسبت با متوفی مادر. اینک با 
انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی 
دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه 

تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی 
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0001008494 شماره  رأی   -1
1۳911144۳0001000۳19 خانم صدیقه آمره بزچلوئی فرزند محمد رضا ششدانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 8۳/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 11006 اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳00010184۳8 شماره  رأی   -2
1۳911144۳0001008042 آقای عباس جوکار راهجردی فرزند حسن ششدانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 124 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 1/124 الی 17/7 الی 

1049۳/29 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/09 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/27
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی 
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0002007010 شماره  رأی   -1
1۳911144۳000200۳064 آقای عبداله کهن فرزند لطف اله ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده بمساحت 67/21 متر مربع پلاک شماره 110/۳09 فرعی از 1947 

اصلی واقع در بخش2 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0002018۳15 شماره  رأی   -2
1۳911144۳000200671۳ علی اصغر مومنی فرزند اسمعلی ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده بمساحت 52/85 متر مربع پلاک شماره ۳ فرعی از 2۳05  اصلی 

واقع در بخش2 ثبت قم. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/09 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/27
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0001009111 شماره  رأی   -1
1۳911144۳0001002955 آقای ناصر مهریان فرزند حیدر ششدانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 149 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 5 فرعی از 1092۳ اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0001009092 شماره  رأی   -2
1۳911144۳0001007۳81 آقای سید عباس سید میرزایی فرزند سید حسن ششدانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 112 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 1054۳ اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0001009880 شماره  رأی   -۳

1۳911144۳0001000508 آقای درویش محمد علی بخشی فرزند علی حسن دو دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ششدانگ 162 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک 10971 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0001009877 شماره  رأی   -4
1۳911144۳0001000۳4۳ آقای حسن گلی فرزند حسین دو دانگ مشاع از ششدانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ششدانگ 162 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 10971 اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0001009875 شماره  رأی   -5
از  مشاع  دانگ  دو  فرزند سید حسن  فقه جو  زهرا  1۳911144۳0001000۳42 خانم 
ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ششدانگ 162 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

10971 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳0001008926 شماره  رأی   -6
1۳911144۳000100050۳ آقای علی شیر نقدی فرزند یداله ششدانگ یک باب ساختمان 

بمساحت 61/12 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 1124۳ اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاریخ انتشار اول: 1395/05/26 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/10
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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الهى! همین عزّت مرا بس كه 
بنده تو هستم و همین افتخار مرا بس كه 

تو خداوندگار من هستى.

چهارشنبه - دهم شهریورماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4088

اخبــار
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم تاکید کرد:

ضرورت یکپارچه سازی 
تبلیغات محیطی و شهری

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با تأکید بر نقش رسانه های 
انتقال احساسات مخاطبان گفت: رسانه ها از جمله  مکتوب در ترویج و 

رسانه های مکتوب نقش اساسی در برنامه های اجتماعی هر شهر دارند.

وحید وزیری راد اظهار داشت: فرهنگ سازی بومی - دینی تنها از طریق 
و به کمك رسانه های جمعی امکان پذیر است. وی با بیان این که باید فضای 
اقتصاد رسانه ها توسعه یابد گفت: مسئولان استان باید بسترهای توسعه 
خودجوش و مستقل رسانه ها را فراهم آورند. مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهرداری قم با اعلام این خبر که بیش از ۳0 درصد سازه های تبلیغاتی شهر 
دراختیار برنامه های فرهنگی است گفت: احیای بیلبوردهای فرهنگی و معرفی 
کالاهای ایرانی با رویکرد ترویج اقتصاد مقاومتی در راس برنامه های سازمان 
زیباسازی است. وزیری راد بر رشد درون زا در استان تأکید کرد و افزود: وظیفه 
داریم با ایجاد یك رویکرد مناسب فرهنگی میان تولیدکننده و مصرف کننده 
رابطه ایجاد کنیم. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم مهم ترین وظیفه 
یك رسانه وسیع الطیف را انتقال پیام فرهنگی ارزیابی کرد و گفت: سهل 
الوصول کردن و ساده سازی مفاهیم پیچیده و انتزاعی اجتماعی از جمله 
رویکردهایی است که در سازمان زیبا سازی مد نظر است. وی ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت، نماز، حجاب و عفاف را از جمله برنامه های خود در زیباسازی 
شهری بیان کرد و گفت: ایجاد آرامش و یکپارچه سازی در امر تبلیغات شهری 
از اولویت ها و نیازهای امروز قم است. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری 
قم از اجرای پروژه دیواره سبز در رودخانه قم خبر داد و گفت: در نظر داریم 
در صورت فراهم شدن شرایط لازم سالانه حداقل 500 متر از دیواره رودخانه 
استان را سبزپوش کنیم. وزیری راد با تأکید براینکه برای زیباسازی شهر قم 
سلیقه یك میلیون نفر ملاك است گفت: شهر قم باید از نظر چشم انداز شهری 
به یك آرامش و هارمونی لطیف دست یابد و از اغتشاش و  ناهمگونی بصری 

رهایی پیدا کند. 

مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

راه دسترسی کهک 
به مشهد اردهال احداث شود

مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: 
احداث راه دسترسی از کهک به سمت مشهد اردهال در توسعه گردشگری 

این بخش تاثیر بسزایی دارد.
عیسی رضایی دوشنبه شب همزمان با آخرین روز از هفته دولت در 
دیدار مسئولان استان قم با مردم کهک در مسجد جامع این بخش اظهار 
داشت: بخش کهک در حال حاضر با دارا بودن بیش از 20 مجتمع تفریحی 
توریستی بیشترین تاسیسات گردشگری را در استان دارد. وی با بیان این که 
کهک به دلیل داشتن آب و هوای ییلاقی پذیرای جمعیت زیادی در روزهای 
تعطیل است، گفت: از سال 1۳79 که این بخش به عنوان منطقه گردشگری 
مطرح شد، تعداد زیادی تاسیسات گردشگری در آن احداث شد که نشان 
می دهد این بخش ظرفیت بسیار خوبی برای گردشگری دارد. وی با بیان 
این که در برخی از روستاهای کهک به دلیل مخالفت ساکنان با ایجاد مراکز 
گردشگری با محدودیت هایی برای توسعه مواجه هستیم، افزود: هر زمانی 
که اهالی این روستاها برای احداث تاسیسات گردشگری اعلام آمادگی کنند، 
میراث فرهنگی نیز برای این کار آمادگی کامل خواهد داشت. رضایی هم 
چنین با اشاره به پیگیری موضوع صنایع دستی و مشاغل خانگی از طریق 
اقتصاد مقاومتی، خاطرنشان کرد: میراث فرهنگی برای ترویج صنایع دستی 
در روستاها از آمادگی خوبی برای ایجاد کارگاه های آموزشی برخوردار است. 
وی در پایان سخنان خود از آمادگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم در جهت حمایت از سرمایه گذاران در بخش کهک خبر داد.

نمایشگاه عکس تشییع شهدای مدافع حرم آغاز به کار کرد

»قطعه 31« روایتگر صبوری و عظمت 
خانواده های شهدای مدافع حرم

عکس های عکاس قمی از مراسم تشییع شهدای مدافع حرم با عنوان 
»قطعه ۳1« در نگارستان شهید آوینی در معرض دید بازدیدکنندگان 

قرار گرفت.

امیر حسامی نژاد از عکاسان با سابقه قمی که آثارش در ده ها نمایشگاه 
عکس انفرادی و گروهی در داخل و خارج از کشور به نمایش درآمده، در 
تازه ترین نمایشگاه خود اقدام به ارائه عکس هایی از تشییع شهدای مدافع حرم 
با هدف ادای احترام به این شهدای والا مقام و به تصویر کشیدن صبوری و 
عظمت خانواده های معزز آنها کرده است. این نمایشگاه که به بهانه خاکسپاری 
شهدای مدافع حرم حضرت زینب )س( در قطعه ۳1 بهشت معصومه )س(، 
»قطعه ۳1« نام  گرفته، با حضور معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، مشاور فرمانده سپاه قدس، جمعی از نمایندگان مجلس و مسؤولین 
استان قم و با حضور خانواده های معزز شهدای مدافع حرم در نگارستان 
مجتمع شهید آوینی آغاز به کار کرده و تا 18 شهریور ماه پذیرای علاقمندان 
خواهد بود. این هنرمند ارزشی در این نمایشگاه 70 قطعه عکس از حال و 
هوای بی بدیل مراسم تشییع شهدای حرم و لحظات وداع خانواده های شهدا با 

پیکرهای مطهر مدافعین حرم را به نمایش گذاشته است.
در بخشی از مقدمه این نمایشگاه آمده است: در طول تاریخ انقلاب تا به 
امروز، هر تحول و یا بحرانی که در جامعه رخ داده، باعث پیدایش اصطلاحات 
جدیدی در ادبیات انقلابی ما شده است. با وقوع نا آرامی ها در سوریه و آغاز 
جنگ مسلحانه گروه های تکفیری صهیونیستی کمتر کسی تصور می کرد 
دامنه این درگیری ها به جایی برسد که منجر به خلق گفتمانی جدید در 

ادبیات مقاومت اسلامی با عنوان »مدافعان حرم« شود.

روز پنج شنبه انجام می شود

تشییع پیکر 6 شهید 
مدافع حرم در قم

پیکر 6 تن از شهدای مدافع حرم در قم تشییع و خاکسپاری می شود.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، مراسم تشییع و خاکسپاری پیکر 
6 تن از شهدای مدافع حرم حضرت زینب )س( در شهر مقدس قم برگزار 

می شود.
این مراسم روز پنج شنبه 11 شهریورماه ساعت 10 صبح با حضور مردم 
همیشه در صحنه شهر قم از آستان امام زاده ابراهیم )ع( به سمت حرم حضرت 

معصومه )س( برگزار می شود. 
در این مراسم پیکر مطهر شهیدان سید مصطفی حسینی، حسین رضایی 
و عباس کامل از لشکر سرافراز فاطمیون و شهیدان مظاهر، پاشا و علی مدثر 
از تیپ دلاور زینبیون روی دستان مردم شهید پرور و قدرشناس قم تشییع 

خواهند شد. 
پیکر این شهدا پس از اقامه نماز میت در صحن امام رضا )ع( حرم مطهر 
کریمه اهل بیت )س(  در قطعه ۳1 مدافعان حرم در بهشت حضرت معصومه 

)س( به خاک سپرده می شود.

بدینوسیله وظیفه خودمیدانم از ابراز همدردی و لطف همشهریان گرانقدر، تولیت محترم آستان مقدس حضرت معصومه )س(
 و مسجد مقدس جمکران ،اءمه محترم جمعه استان ،اساتید معظم حوزه های علمیه،حضرات آیات ومراجع معظم تقلید ،ریاست محترم قوه مقننه 
ونمایندگان محترم مردم فهیم قم درمجلس شورای اسلامی مسئولین محترم کشوری ولشگری و استانی و  تمامی سرورانی که به طرق مختلف 

اینجانب و خاندان داغدار زاهدی فر و آل احمد را در این آزمون الهی تسلی دادند، از طرف خود، فرزندان عزیزم و خانواده های داغدیده از این همه 
بزرگواری تشکروقدردانی نموده و از خداوند متعال مسئلت مینمایم که بواسطه این حضورباشکوه سروران در مراسمهای ترحیم 

همسرمکرمه اینحانب'' بانو زاهدی فر '' مورد لطف و عنایت خداوند متعال قرار گیرند.
خادم شهرکریمه اهلبیت )ع(-  سیدمحمدجواد آل احمد

من لم یشکر المخلوق لم یشکر الخالق

 یکی از مراجع تقلید گفت: باید متون درسی اصیل 
حوزوی را حفظ کرد و متونی که از زمان قدیم تاکنون بوده و 

علما و طلاب آن را می خواندند،  محفوظ باشد.
آیت الله صافی گلپایگانی دیروز در دیدار مدیر و اعضای 
شورای عالی حوزه های علمیه  که  در بیت این مرجع تقلید 
برگزار شد، با تقدیر از ارائه گزارش و ضمن تشکّر از مدیر 
و اعضای قبلی شورا، مخصوصاً آیت الله حسینی بوشهری، 
بیان داشت نکاتی که در گزارش به آن اشاره شد، نافع و 
مفید و حاکی از این بود که آقایان همّت بلندی جهت انجام 
مقاصد حسنه دارند که ان شاء الله تحت توجهات حضرت 
ولیّ عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف، بتوانید رضای آن 
بزرگوار را فراهم نمایید. وی، در ادامه سخنان خود، ضمن با 
اهمیت شمردن برنامه ها و فعالیت های شورای عالی حوزه ها، 

توصیه های مهمّی نمودند.

حوزه علمیه، امانت امام زمان علیه السلام
این مرجع تقلید در اولین توصیه خود، توجّه همگان 
به مسأله امانت بودن حوزه ها را خواستار شده، افزود: حوزه 
علمیه، امانت حضرت ولیّ عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف 
است. همه باید متوجّه باشیم که حوزه های علمی شیعه در 
هر کجای دنیا که هستند، امانت آن بزرگوار است. حفظ این 

امانت در عصر غیبت بر همه، واجب و لازم می باشد.
وی گفت: علمای گذشته از آغاز عصر غیبت کبری 
تاکنون، به این نکته، توجه خاص داشته اند که چطور این 
امانت بزرگ را حفظ کرده و بدون قصور و تقصیر، از آن 
پاسداری کنند. شما این حوزه هزار ساله را ببینید؛ چقدر علما 
و بزرگان در آن زحمت کشیدند، سفرهای سخت داشته و 
فداکاری های بی نظیر نمودند تا اینکه هم اکنون این امانت، در 
دست ما و شما قرار گرفته است. باید این نکته را باور داشته 

باشیم و در راستای آن فعالیت کنیم.

لزوم حفظ استقلال حوزه های علمیه
توصیه دوّم  حضرت آیت الله العظمی صافی گلپایگانی 
درباره استقلال حوزه ها بود که معظّم له با توجه به این ویژگی 
منحصر به فرد و عزّت آفرین در حوزه ها  گفتند: استقلال 
حوزه ها بسیار مهم است و اصلًا افتخاری برای شیعه است. 
وقتی در دنیا می شنوند که حوزه های علمیه و مدارس دینی 
شیعه، از همه جنبه ها استقلال دارند و وابسته به جایی 
نیستند، برای آنها اسباب تعجّب و البته مایه عزّت شیعه است. 
هر چه بیشتر استقلال حوزه های علمیه برقرار باشد و تمام 
تصمیمات و برنامه ریزی های مربوط به حوزه، در همه جهات، 
زیر نظر حوزه و علماء و حوزویان باشد، خطّ موفّق و واقعی 
که از اوّل، اسلاف این نهاد با برکت و مهمّ داشته اند محفوظ 

می ماند و از انحراف در این مسیر جلوگیری می کند.

پرهیز از مدرک گرایی
این مرجع تقلید در بخش دیگری از بیانات خود، سومین 
توصیه خود را به پرهیز از مدرک گرایی در حوزه اختصاص 
از  دادند. ایشان بیان کرد: حوزه های علمیه ما باید واقعاً 
مدرک گرایی اجتناب نمایند. این بلا و خطر بزرگی است 
که درس خواندن برای مدرک باشد. باید واقعاً درس خواند، 
زحمت کشید، سال ها نزد استاد رفت و ممحّض در فقه و 
اصول شد تا درجات علمی و مراتب فقهی حوزه ها محفوظ 

بماند. الحمدلله شرایط فعلی زندگی تا حدی برای آقایان 
طلاب فراهم است و سختی ها و رنج ها و مشکلاتی که در 
دوران گذشته برای طلاب وجود داشت اکنون وجود ندارد و 
شرایط برای تحصیل و تقویت بنیه علمی فراهم تر است. باید 
قدر این فرصت را دانست و در جهت اعتلای علمی حوزه 
تلاش و مجاهدت کرد. البته کمبودهایی هم که در این زمینه 
وجود دارد با صبر و حوصله و اهتمام بزرگان، ان شاء الله 

برطرف خواهد شد

لزوم آزادبودن انتخاب دروس و اساتید
وی، بر لزوم آزادبودن انتخاب دروس و اساتید، به عنوان 
توصیه بعدی خود، تأکید کرده و افزود: باید طوری باشد که 
اساتید آزاد و طلاب محترم در انتخاب آنها و دروس، حرّ 
و آزاد باشند. البته باید نسبت به خط و خطوط انحرافی و 
فتنه هایی که گاهی مشاهده می شود مراقب بود، لکن قاعده 
کلّی و اصلی این است، باید همانند گذشته و همان طور 
که علما و فقهای بزرگ و حافظان حوزه های علمیه رفتار 
می کردند، طلاب در اینکه چه استادی و چه درسی را انتخاب 

می کنند آزاد و دارای اختیار باشند.

حفظ متون اصیل درسی حوزه
پنجمین توصیه  این مرجع تقلید، درباره متون درسی 
بود. ایشان در بخشی از بیانات خود، با اشاره به این موضوع 
مهم،  بیان کردند: باید متون درسی اصیل حوزوی را حفظ 
کرد و متونی که از زمان قدیم تاکنون بوده و علما و طلاب آن 
را می خواندند،  محفوظ باشد. اگر در جایی تغییر در بعضی 
متون درسی لازم شد، باید با مراقبت و دقت کامل زیر نظر 
کارشناسان و متخصصان آن علم باشد که به اساس آن علم 
لطمه وارد نشود و باعث شکوفایی و پیشرفت علمی بیشتر 

طلاب شود نه اینکه تنزل علمی را در پی داشته باشد.

رعایت اخلاق، اهمّ مسائل حوزه
توصیه به مسأله اخلاق و تهذیب نفس، توصیه بعدی 
در  اخلاق  اهمیت  به  اشاره  با  تقلید   مرجع   این  بود. 

حوزه های علمیه گفت: مسأله اخلاق از اهم مطالبی است 
که باید آن را حفظ کنیم. بنده، اول، خودم را می گویم که 
باید در این جهت مواظب باشم و اینکه تلاش کنیم طلاب 
و حوزه ها طوری باشند که مردم به عمل و رفتارشان حسن 

ظن نشان دهند.
اگر خدای ناکرده، اخلاق تنزّل کند و سوء ظن به رفتار 
ما پیدا شود، مفاسد بسیاری دارد. مراقب باشید در تمام 
برنامه ریزی ها، این جنبه مهم را در نظر داشته و ان شاء الله در 
صدد این باشید همان گونه که از اول بوده است، حوزه های 

علمیه در اخلاق، سرآمد همه باشند.

لزوم بیداری حوزه ها در اوضاع جدید دنیا
وی در بخش  دیگری از توصیه های خود، با تشریح 
اوضاع و شرایط پیش آمده در دنیا، بر لزوم بیداری حوزه های 
علمیه تأکید کرده تصریح کرد: شرایط دنیا نسبت به چندین 
سال پیش، بسیار تغییر کرده و عوض شده است.  ما باید از 
این جهت، روی این تغییر حساب کنیم و خود را برای اوضاع 
جدید کاملًا آماده نماییم تا در مقابل دنیای با این حرف ها و 
مطالبی که القا می شود، بتوانیم عرض وجود کنیم و آنها را 

مغلوب سازیم.
باید ارتباطات حوزه ها با همه بخصوص مراکز علمی دنیا 
را تقویت کنیم تا مطلع شویم که در دنیا چه خبر است، 
چه حرف ها و مطالبی مطرح می شود و بتوانیم جوابگوی آن 
نیازها باشیم و معارف ناب تشیع را به گوش جهانیان برسانیم.

آیت الله صافی گلپایگانی در پایان این دیدار با تقدیر و 
تشکر از اعضای این شورا، ضمن مسألت توفیقات بیشتر 
برای آنان، بیان داشت: بدانید اول کسی که از فعالیت های 
شما در جهت حفظ و تقویت حوزه ها خوشحال می شوند، 
حضرت ولی عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف می باشند 
و اگر خدای ناکرده کوتاهی داشته باشیم، اولین شخصی که 

ناراحت می شوند، آن بزرگوار هستند.
الله  آیت  دیدار،  این  ابتدای  در  می شود:  خاطرنشان 
استادی دبیر شورای عالی حوزه های علمیه، گزارشی از 

فعالیت ها و برنامه های آینده این شورا، ارائه داد.

در دیدار مدیر و اعضای شورای عالی حوزه های علمیه مطرح شد:

توصیه های هفتگانه آیت الله صافی به اعضای شورای عالی حوزه 

همزمان با آخرین روز از هفته دولت 114 پروژه شهری 
در قم با حضور شهردار و استاندار قم و نماینده مردم قم در 

مجلس به بهره برداری رسید.
عمرانی،  پروژه   114 از  بهره برداری  و  افتتاح  مراسم 
خدماتی، ترافیکی و رفاهی شهرداری قم عصر روزدوشنبه با 
حضور شهردار و استاندار قم و نماینده مردم قم در مجلس 

شورای اسلامی در سالن رضوان شهرداری برگزار شد.

استاندار قم:
منطق صحیحی بر پروژه های

 شهری قم حاکم است
استاندار قم در این مراسم با اشاره به خدمات شهرداری 
قم اظهار کرد: همکاران شهرداری با منطق و مسیر صحیحی 
که به کار گرفتند وضعیت خوبی بر پروژه های شهری 
حاکم کردند و ما امروز مشکلات کمتری در شهر می بینیم. 
سیدمهدی صادقی با اشاره به وضعیت سرمایه گذاری در 
استان، تصریح کرد: به لحاظ ساختاری و تفکر در حوزه 
بر  تاکید  با  وی  داریم.  مشکل  کشور  در  سرمایه گذاری 
اهمیت توجه به سرمایه گذاری در کشور، خاطرنشان کرد: 
اگر بخواهیم کشور رشد پیدا کند و توسعه ایجاد شود راهی 
جز واگذاری فعالیت ها به مردم وجود ندارد. استاندار قم با 
اشاره به آغاز پروژه قطار سریع السیر قم، تصریح کرد: عبور 
این قطار از میان شهر با هدف ریل  پایه کردن شهر از طریق 
تونل زیرزمینی مورد بحث بود تا بتوان شرایط مناسبی در 

شهر داشته باشیم.

امیرآبادی فراهانی نماینده قم:
باید برای مسایل زیست محیطی قم 

فکری جدی شود
این  نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در 
مراسم با بیان اینکه در بخش عمران و آبادانی دولت به کمك 
شهرداری و شورای شهر نیاز دارد، تصریح کرد: وضعیت 
اعتباری دولت به گونه ای است که بیشتر بودجه ها صرف 
در  و  می شود  کشور  جاری  امور  و  نگهداری  هزینه های 
خصوص عمران و آبادانی، شهرداری و شورای شهر باید تلاش 
بیشتری کرده تا بتوانند برخی خلاها و کاستی ها در عمران 
و آبادانی کشور را برطرف کنند. احمد امیرآبادی فراهانی با 
اشاره به بندهای مرتبط با شهرداری ها در برنامه ششم، گفت: 

دولت انتظار داشت تا تمام درآمد شهرداری ها به خزانه برود 
و سپس به شهرداری ها تخصیص یابد و این مورد قبول واقع 
نشد تا مشکلی برای شهرداری ها ایجاد نشود. وی با اشاره 
به بحث امنیت شغلی کارکنان شهرداری ها در برنامه ششم 
گفت: در برنامه ششم دنبال این هستیم که بحث امنیت 
شغلی کارکنان شهرداری ها را تعیین تکلیف کنیم و پیگیر 
هستیم تا هرچه سریع تر این مشکل حل شود. امیرآبادی با 
تاکید بر اینکه باید برای آینده قم و مسایل زیست محیطی 
فکری جدی شود، تصریح کرد: ما باید برای جلوگیری از 
ورود ریزگردها به شهر قم، کمربند سبز شهر را تکمیل کنیم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد:
لزوم شناسایی سرمایه گذاران 

برای توسعه قم
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این مراسم لزوم 
شناسایی سرمایه گذاران را یادآور شد و افزود: در هر منطقه و 
سازمان شهری باید یك ستاد سرمایه گذاری تشکیل شده و از 
سرمایه گذاران برای فعالیت اقتصادی در شهر دعوت کنیم. 
ولی الله بیاتی گفت: اگر هر مسوولی در کنار فعالیت های 
جاری خود اولویت جذب سرمایه گذار داشته باشد در این 
صورت شاهد رشد و توسعه روزافزون شهر قم خواهیم بود. 
بیاتی خاطرنشان کرد: شورای شهر آمادگی دارد در هر 
زمینه ای هر اقدامی که لازم باشد برای جذب سرمایه گذار 

به شهر انجام دهد.

شهردار قم خبرداد:
راه اندازی هشت پروژه بزرگ شهری 

تا پایان سال
شهردار قم نیز در حاشیه این مراسم گفت: طبق برنامه 
تا پایان سال هشت پروژه مهم شهری به بهره برداری خواهد 
رسید که پل میثم، تقاطع سه سطحه 15 خرداد، فاز دوم 
بلوار مرجعیت، تونل غدیر و رمپ و لوپ پل 9 دی از آن 
جمله است. دکتر سقائیان نژاد، با اشاره به افتتاح 114 پروژه 
شهری در مناطق هشت گانه قم اظهار کرد: این پروژه ها از 
اعتبار حداقل 5 میلیارد ریال آغاز شده و شامل پروژه هایی 
با اعتبار بیش از 20 میلیارد ریال نیز می شود. وی با اشاره به 
اجرای نهضت آسفالت در سطح شهر قم، گفت: برنامه داریم 
تا پایان سال تمام محلات قم را آسفالت کنیم که تا کنون 

حجم زیادی از کار انجام شده است. شهردار قم با بیان اینکه 
پخش قریب به 200 هزار تن آسفالت در سطح معابر شهر را 
در دستو کار داریم، افزود: این مساله یکی از درخواست های 
جدی شهروندان بوده است که تا پایان سال عملی خواهد 
شد. وی با اشاره به احداث ۳0 بوستان جدید در سطح شهر 
قم،  اهمیت مباحث زیست محیطی در شهر را مورد توجه 
قرار داد و گفت: با توجه به اختصاص پساب به استان برنامه 
جدی برای توسعه فضای سبز در استان داریم. سقائیان نژاد 
خرید  و  جعفریه  ورودی  زائر،  کمپ های  اجرای  روند 
دستگاه های اتوبوس در شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: 
امیدواریم با همدلی و همراهی که در سطح استان وجود دارد 
شرایط بهتری از نظر خدماتی در شهر داشته باشیم. وی با 
بیان اینکه تا پایان سال هشت پروژه بزرگ شهر راه اندازی 
می شود، گفت: تا پایان شهریور شاهد بهره برداری از پل میثم 
خواهیم بود و بخشی از مشکلات این منطقه مرتفع می شود.

افتتاح پروژه سه سطحه 15 خرداد تا 10 آذرماه
شهردار قم با تاکید بر افتتاح پروژه سه سطحه 15 خرداد 
تا 10 آذرماه افزود: از امروز باید روزشمار این پروژه نصب 
می شده تا مردم دقیقا در جریان روند پیشرفت پروژه باشند. 
وی با بیان اینکه رمپ و لوپ 9 دی و تونل غدیر تا پایان سال 
راه اندازی می شود، گفت: پروژه محمودنژاد و فاز دوم بلوار 
مرجعیت نیز تا پایان سال به بهره برداری می رسد. سقائیان 
نژاد با اشاره به برنامه شهرداری برای وارد کردن چهار رام 
قطار به شهر قم، تصریح کرد: اگر این تعداد واگن وارد شهر 
قم شود می توانیم در بخش مترو تا پنج سال آینده نیازها 
را تامین کنیم. وی با اشاره به فعال شدن پروژه خط دوم 
مترو تصریح کرد: در سفر اخیر وزیر اقتصاد به چین بحث 
ردیف فاینانس قم گنجانده شده و ظرفیت خوبی به شهر قم 
اضافه خواهد کرد. شهردار قم با اشاره به برنامه های مدیریت 
شهری در بخش سرمایه گذاری تصریح کرد: دو هتل در شهر 
در مراحل نهایی مذاکرات سرمایه گذاری هستند و با فعال 
شدن این دو پروژه شاهد مراجعات بیشتر خواهیم بود. وی از 
خریداری تله سیژ شهر قم خبر داد و گفت: در بخش تفریحی 
برنامه های متعددی داریم که بخشی از آنها در مراحل نهایی 
بررسی و طراحی هستند. سقائیان نژاد با اشاره به طی مراحل 
نهایی طراحی باغ پرندگان گفت: مذاکرات با سرمایه گذاران 
آکواریوم شهری قم نیز در حال انجام است و به زودی به 
سرانجام می رسد. وی با تاکید بر فراهم شدن زمینه توسعه 
بیش از پیش شهر قم گفت: دورنمای بسیار مطلوب و 
امیدوارکننده ای برای قم متصور هستیم و وحدت و تعامل 
خوبی در قم برای رفع مشکلات برقرار است. گفتنی است 
این پروژه ها با هزینه ای بالغ بر ۳52 میلیارد و 468 میلیون 
ریال در سطح مناطق هشت گانه اجرایی شده و همزمان با 
هفته دولت با حضور مسوولان استان به بهره برداری رسید. 
روکش معابر اصلی و فرعی، جدول گذاری، اصلاح هندسی، 
اصلاح فضای سبز، احداث سرویس های بهداشتی و نمازخانه 
در سطح بوستان ها و معابر شهر از جمله این پروژه ها است. 
براساس این گزارش، در منطقه یك 1۳ پروژه با اعتبار 11 
میلیارد ریال، در منطقه دو 12 پروژه با اعتبار ۳4 میلیارد 
و 2۳۳ میلیون ریال، در منطقه سه 24 پروژه با اعتبار 44 
میلیارد و 760 میلیون ریال، در منطقه چهار 14 پروژه با 
اعتبار 67 میلیارد و 456 میلیون ریال، در منطقه پنج، هشت 
پروژه با اعتبار 5۳ میلیارد و 400 میلیون ریال، در منطقه 
شش، 14 پروژه با اعتبار 5۳ میلیارد و 500 میلیون ریال، در 
منطقه هفت 22 پروژه با اعتبار 44 میلیارد و 919 میلیون 
ریال و در منطقه هشت نیز 5 پروژه با اعتبار 4۳ میلیارد ریال 

به بهره برداری رسید.

همزمان با آخرین روز از هفته دولت صورت گرفت:

بهره برداری از 114 پروژه شهری در قم

نامحــرمانه 
واردات 115 میلیون دلاری به نام یک زن روستایی! 

بار دیگر از کارت بازرگانی فردی که آن را اجاره داد بود،  سوءاستفاده شد؛ این بار واردات 115 میلیون 
دلار کالا به نام یک زن روستایی ثبت شده است. به گزارش اقتصاد نیوز، با استفاده از کارت بازرگانی یک 
زن روستایی 115 میلیون دلار )معادل بیش از 402 میلیارد تومان با احتساب هر دلار سه هزار و 500( 
کالا وارد کشور شده است. گمرک پس از بررسی اطلاعات، این زن روستایی را احضار کرده و از او درباره 
این واردات سؤال کرده است. زن روستایی در پاسخ اظهار بی اطلاعی کرده و وقتی مبلغی را که واردات به 
نام او انجام شده، به او گفته اند، از هوش رفته است. بر این اساس، این زن مدعی شده که فقط سه میلیون 
تومان پول به او داده شده است. در ازای این مبلغ، کارت بازرگانی که به نام او گرفته شده برای وارد کردن 
حجم قابل توجهی کالا مورد استفاده قرار گرفته است. همچنین ابوالقاسم یوسفی نژاد، مدیرکل گمرکات 
مازندران گفت: در یک مورد با سوء استفاده از وکالت و صدور کارت بازرگانی به نام یک زن روستایی که 
زندگی کاملا فقیرانه داشته، مبادرت به واردات حدود 700 خودروی از نوع پورشه، بنز و آزرا در گمرک 
نوشهر می کنند که به هیچ وجه این زن روستایی خبر از واردات خودرو نداشته است. در مورد دیگر نیز 
کارت بازرگانی اجاره ای به نام یک فرد نوشهری که به عنوان شاطر نانوا و تخلیه کننده آرد بوده، 22 میلیارد 

تومان کالا وارد شده که اصلا این فرد خبر از کارت بازرگانی نداشته است.

موحدی کرمانی: با آیت الله یزدی دیدار می کنم
دبیرکل جامعه روحانیت مبارز درباره زمان دیدار با آیت الله یزدی نیز، گفت: هنوز صحبت خاصی درباره 
زمان این دیدار انجام نشده است اما امیدوارم که به زودی انجام شود. آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی 
با بیان اینکه نیروهای انقلاب برای انتخابات 96 در حال برنامه  ریزی و تعیین راهبرد هستند، اظهار داشت: 
قرار است بنده به عنوان دبیرکل جامعه روحانیت مبارز، با آیت الله یزدی رئیس جامعه مدرسین درباره 
انتخابات 96 دیدار داشته باشم اما این دیدار هنوز برگزار نشده است. وی با بیان اینکه، جامعه مدرسین 
و جامعه روحانیت مبارز آمادگی دارند نیروهای انقلاب و جریان اصولگرا را در رسیدن به مکانیزم وحدت 
همراهی کنند، تاکید کرد: توصیه ما به نیروهای انقلاب، اتحاد و همدلی است و ما امیدوار هستیم به لطف 
و عنایت خداوند زمینه وحدت و اتحاد بیشتر در بین نیروهای انقلاب فراهم شود. آیت الله موحدی درباره 
زمان دیدار با آیت الله یزدی نیز، گفت: هنوز صحبت خاصی درباره زمان این دیدار انجام نشده است اما 

امیدوارم به زودی انجام شود.

پیام احمدی نژاد به اصولگرایان
بر اساس این شنیده ها احمدی نژاد از طریق یک رابط، این پیام را برای اصولگرایان فرستاده که چون 
می تواند در بخشهایی از کشور رای مردم را به سود خود جمع کند، اصولگرایان از تخریب وی دست 
برداشته و به جای آن از او حمایت کنند تا بازار انتخابات به سود این جناح گرم شود. احمدی نژاد در پیغام 
خود به اصولگرایان این نکته را هم افزوده است که در روزهای پایانی نزدیک به انتخابات به نفع نامزدی که 
اصولگرایان به او خواهند رسید، کنار خواهد رفت. از پاسخی که اصولگرایان به احمدی نژاد داده اند، اطلاعی 
در دست نیست؛ اما به نظر می رسد این جناح، به او اعتماد ندارد و نمی خواهد به سرنوشت وعده مشابهی 
که احمدی نژاد در سال 84 به اصولگرایان داد، دچار شود. از سوی دیگر به نظر می رسد اقدام احمدی نژاد 

یک ترفند سیاسی برای کسب تایید صلاحیت از شورای نگهبان با اهرم اصولگرایان باشد.

چمران رئیس ماند 
مهدی چمران با کسب 16 رای ریاست شورای شهرتهران را در یکسال باقی مانده عهده دار خواهد بود. 
احمد مسجد جامعی دیگر کاندیدای ریاست موفق به کسب 14 رای شد. مرتضی طلایی با کسب 17 رای 
بعنوان نائب رئیس شورای شهر برگزیده شد. همچنین، محسن سرخو، محمد مهدی تند گویان، محسن 
پیرهادی و ابوالفضل قناعتی برای پست منشی کاندیدا شدند که محسن پیرهادی 17 رای منشی اول و 
ابوالفضل قناعتی با 17 رای به عنوان منشی دوم  عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران شدند. تندگویان 
نیز 15 رای و محسن سرخو 1۳ رای کسب کردند. برای سمت سخنگویی شورای شهر رضا تقی پور و 
اسماعیل دوستی کاندید شدند که رضا تقی پور با 16 رای سخنگوی شورای شهر باقی ماند. گفتنی است 

در انتخاب سخنگوی شورای شهر نیز یک عضو رای سفید داخل گلدان انداخت.

وخامت حال شیخ زکزاکی 
دختر شیخ ابراهیم زکزاکی گفت: متاسفانه دولت نیجریه اجازه خروج شیخ زکزاکی را از زندان برای 
دریافت خدمات پزشکی نمی دهد. سهیلا زکزاکی افزود: این کار غیر انسانی و ظالمانه نشان از انگیزه 
های پنهان دولت نیجریه دارد. او که مدتی را همراه پدرش در بازداشت سپری کرده است گفت: پدرش 
در یورش نیروهای ارتش این کشور یک چشم خود را از دست داده و یک دستش نیز فلج شده است و 
احتمال نابینایی او وجود دارد. دختر رهبر شیعیان نیجریه با اشاره به اینکه بیش از 8 ماه از حمله ارتش به 
منزل آنها و یک مسجد در شهر زاریا در شمال این کشور می گذرد، افزود: در این یورش ناجوانمردانه ۳47 
نفر از شیعیان که ۳ نفر از آنها از برادرانم بودند، به شهادت رسیدند. او گفت: از همه مردم ایران می خواهم 

تا برای شفای پدرم و آزادی نیجریه از چنگال استکبار جهانی دعا کنند.

تهرانی ها، بیشترین قربانیان غرق شدگی
 سخنگوی طرح سالم سازی دریای مازندران گفت که تهرانی ها امسال تاکنون رتبه اول غرق شدگی 
را در آب های ساحلی دریای خزر در این استان داشته اند. عیسی طوسی افزود که رتبه دوم این زمینه 
هم مربوط به استان های سه گانه خراسان است. وی دلیل بالا بودن آمار غرق شدگان تهرانی و خراسانی 
را بالا بودن آمار مسافرت شهروندان این استان ها به مازندران اعلام کرد. طوسی گفت: در سال جاری )تا 
نهم شهریورماه جاری( 58 نفر در آبهای ساحلی خزر در مازندران جان خود را از دست دادند که بیشترین 
آمار غرق شدگان نیز مربوط به خارج از طرح های سالمسازی بوده است. مدیرکل دفتر امور اجتماعی 
استانداری مازندران افزود: آمار غرق شدگان ساحل دریای مازندران در سال جاری نسبت به مدت مشابه 

سال قبل افزون بر 17 درصد کاهش دارد.

استیضاح فانی منتفی شد
نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی گفت: استیضاح وزیر آموزش و پرورش منتفی و 
نمایندگان امضاهای خود را پس گرفته اند. رمضانعلی سبحانی فر افزود: استیضاح در آستانه بازگشایی 
مدارس آسیبهای جدی برای دانش آموزان و آموزش و پرورش به همراه دارد. وی ادامه داد: استیضاح 
کنندگان به این نتیجه رسیدند که بسیاری از مشکلات موجود در حوزه آموزش و پرورش تنها در اختیار 
وزیر و وزارتخانه نیست. این نماینده مجلس، وزیر را در شفاف سازی اقدامات مالی آموزش و پرورش 
موثر خواند و بیان کرد: یکی از دلایل استیضاح موضوع غیرشفاف بودن فعالیتهای مالی صندوق ذخیره 
فرهنگیان کشور بود. وی ادامه داد: تحقیق، تفحص و پرسش درباره فعالیتهای این صندوق هنگامی موثر 

است که وزیر بر سمت خود باقیباشد.

حضور »تتلو« در دادسرا
خواننده زیرزمینی معروف به »تتلو« ظهردیروز 9 شهریور ماه به دادسرای عمومی و انقلاب تهران 
منتقل شد. این خواننده زیرزمینی که سوم شهریور ماه دستگیر شده بود، دیروز برای ارائه توضیحات به 
قاضی رسیدگی کننده به پرونده، در دادسرای فرهنگ و رسانه حضور یافت. علاوه بر اعضای خانواده وی، 
یکی از اعضای شورای شهر تهران نیز در مقابل دادسرا حضور داشتند. بر اساس این گزارش، 12 مهر سال 

گذشته نیز  این خواننده زیرزمینی در دادگاه انقلاب تهران حضور یافته بود.

آتش سوزی فازهای 15 و 16 پارس جنوبی
مدیر روابط عمومی نفت و گاز پارس با تشریح آخرین وضعیت آتش سوزی در پارس جنوبی گفت: 
پالایشگاه فازهای 15 و 16 در مدار است و آتش سوزی در کریدور بالایی فاز رخ داده است. امیرمحمد 
منطقی با اشاره به آتش سوزی فازهای 15 و 16 پارس جنوبی اظهار داشت: آتش سوزی در حوضچه ای 
بنام حوضچه آب تصفیه پساب های صنعتی انجام شده که ارتباطی با پالایشگاه اصلی ندارد. وی افزود: این 
آتش سوزی در قسمت بالایی پالایشگاه بوده که مواد زاید روغنی و یکبار این آتش خاموش شد و بار دیگر 
روشن شده و هم اکنون تلاش برای خاموش کردن آتش ادامه دارد. مدیر روابط عمومی نفت و گاز پارس 
گفت: پالایشگاه در مدار قرار دارد و جای نگرانی نیست و به فضل خدا با تلاش ماموران آتش نشانی به زودی 
آتش خاموش خواهد شد. منطقی یادآور شد: البته از بهمن ماه پارسال این پالایشگاه به مجتمع گاز پارس 

جنوبی تحویل شده و ارتباطی با نفت و گاز پارس ندارد.


